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يادداشت- 1

فرصت هاي اقتصادي برجام
كس��ري بودج��ه دول��ت در 
سال هاي گذش��ته به يكي از 
مهم ترين معضلات اقتصادي 
ايران تبديل ش��ده و به دنبال 
آن، مش��كلات و معضلاتي به 
وجود آمده كه امروز با بسياري 
از آنها روبه رويي��م. با توجه به 
وابستگي طولاني مدت اقتصاد 
ايران به پول نفت، وقتي به دليل تحريم ها دسترسي به 
اين منابع درآمدي متوقف شد، عملا راهي براي جبران ها 
به وجود نيامد. هرچند دولت در سال هاي گذشته تلاش 
كرد كه با استفاده از منابع درآمدي پايدار مانند ماليات 
بخش��ي از اين كمبود درآمد را جبران كن��د اما به نظر 
مي رس��د همچنان اقتصاد ايران به پول نفت وابستگي 

قابل توجهي دارد.
يكي از اصلي ترين معضلاتي كه پول نفت براي اقتصاد 
ايران داش��ته، اس��تفاده از اين منابع در بودجه جاري 
كشور بوده است. يعني وقتي ما به پول نفت رسيديم 
به جاي آنكه از اين پول در سرمايه گذاري زيرساختي 
استفاده كنيم و ارزش افزوده جديد خلق كنيم، آن را 
براي پرداخت حقوق و هزينه هاي جاري دولت خرج 
كرده ايم. در دوره برجام نيز تا حدي اين تجربه تكرار شد. 
در شرايطي كه بسياري از شركت هاي خارجي اعلام 
آمادگي كرده بودند كه در اقتصاد ايران سرمايه گذاري 
كرده و حتي فايناس در اختيار ما قرار دهند، در نهايت 
باز هم پول نفت به عنوان سهل الوصول ترين درآمد مورد 

استفاده جاري قرار گرفت.
در سال پيش رو و در جريان مذاكرات فعلي هسته اي نيز 
باز اين خطر وجود دارد. يعني در اين ترديدي نيست كه 
در كوتاه مدت كنار رفتن تحريم ها به فرصتي براي تنفس 
در اقتصاد ايران تبديل خواهد شد و دولت مي تواند بخشي 
از مشكلات مالي خود را با استفاده از فضاي باز اقتصادي 
التيام ببخش��د اما تا زماني كه اصلاحاتي ساختاري در 
دس��تور كار قرار نگيرد و راهي براي تغيير در تصميمات 
كلان پيدا نش��ود، همچنان مشكلات به قوت خود باقي 
ادامه در صفحه 6 خواهند بود. 

غلامرضا سلامي

مشترياندرانتظارمذاكرات،خريدخودرابهتعويقانداختهاند

ريزش قيمت خودرو با سيگنال وين 

يادداشت-3يادداشت-2

بورس در هاله اي از ابهامريشه تورم را بخشكانيد

رويداد

يادداشت روز

در بيستمين جلسه ستاد تنظيم بازار به رياست معاون اول رييس جمهور تاكيد شد 

آزاد سازي واردات لوازم خانگي در صورت عدم همكاري كارخانجات توليدي

كاركرد بازار سرمايه چيست؟

دكتر محم��د مخبر در اين جلس��ه با اش��اره به كنترل 
آش��فتگي هاي اوليه در بازار از همه اعضا خواس��ت تا با 
تمهيدات مناس��ب و افزايش نظارت ها ايج��اد ثبات در 
قيمت و بازار كالاهاي اساس��ي را دنبال كنند. معاون اول 
رييس جمهور با تاكيد بر جلوگي��ري از هرگونه افزايش 
قيمت مخصوصا در روزهاي پاياني سال افزود: همه كساني 
كه در اين زمينه همكاري مناسبي دارند مورد تشويق قرار 

گرفته و با متخلفين در هر صنعتي به شدت برخورد شود.
در اين جلسه در خصوص وضعيت قيمت ها در صنعت لوازم 
خانگي گزارش مبسوطي ارايه شد. بر اساس اين گزارش و با 
توجه به توقف افزايش قيمت ها، ايجاد شفافيت در سامانه 
جامع تج��ارت، ثبت دقيق فاكتور ف��روش، درج قيمت 
توليد كننده، كاهش قيمت تمام شده از طريق ساخت مواد 
داخل و كاهش تعرفه واردات قطعات و تلاش براي افزايش 
تيراژ توليد و ايجاد تنوع در محصول از جمله راهكارهاي 
كاهش قيمت در اين صنعت و بازار عنوان و مقرر ش��د در 
اين زمينه برنامه ريزي لازم صورت پذيرد. لازم به ذكر است 
براساس تصميمات ستاد تنظيم بازار مقرر شد چنانچه 
توليدكنندگان داخلي لوازم خانگي قيمت هاي خود را در 
بازار واقعي نكنند، برنامه ريزي لازم براي آزادسازي واردات 
متناسب با نياز مردم انجام شود. در اين جلسه وزارت صمت 
گزارشي از آسيب شناسي و آخرين وضعيت قيمت هاي 
۱۸ قلم از طيف وس��يعي از كالاهاي مورد نياز شب عيد 
و همچني��ن گزارش��ي از آخرين وضعي��ت درج قيمت 
توليد كننده بر روي كالاها ارايه داد. بر اساس اين گزارش 

تعداد كالاهاي مشمول طرح درج قيمت توليد كننده ۷ 
هزار قلم كالا اعلام شد كه از اين تعداد حدود ۴۵۰۰ قلم 
كاهش قيمت پيدا كرده اند. همچنين گزارشي از تامين و 
ذخيره سازي ميوه شب عيد، توزيع گوشت و مرغ و برنج 
در ميدان هاي عرضه، توسط وزارت جهاد كشاورزي ارايه 
و مقرر شد در روزهاي منتهي به پايان سال عرضه كالاهاي 
اساسي با قيمت مصوب تنظيم بازاري به وفور صورت گيرد 
به گونه اي كه كمبود و كسري در بازار وجود نداشته باشد. 
وضعيت توزيع كالاها در سامانه هاي هوشمند و اينترنتي 
نيز از ديگر گزارش هاي ارايه شده در اين جلسه بود كه بر 
اساس آن و با اشاره به ركورد ۸۰ تني توزيع برنج با قيمت 
متوسط در تهران توسط اين سامانه ها مقرر شد درروزهاي 
منتهي به پايان سال تعداد سامانه هاي موجود افزايش و 

زيرساخت فروش و عرضه توسط اين سامانه ها ارتقا يابد.

  دكتر مخبر تاكيد كرد 
ضرورت ايجاد فرماندهي واحد 

براي تعيين تكليف كالاهاي ورودي به كشور
دكتر محمد مخبر در اين جلسه با اشاره به دغدغه هاي 
مقام معظم رهبري درخصوص ورود كالاهاي قاچاق به 
كشور تأكيد كرد: عزم دولت سيزدهم در زمينه تعيين 
تكليف كالاهاي رسوب ش��ده در مبادي ورودي كشور 
و همچنين انبارهاي س��ازمان ام��وال تميلكي فرصت 
مناسبي است تا از ورود كالاهايي كه در مبادي ورودي 
كشور ثبت سفارش نشده اند، جلوگيري شود و همچنين 

بايد با اخذ مجوزهاي لازم كالاهاي قاچاق و غيرقانوني 
امحا ش��ود. معاون اول  رييس جمهور بر ضرورت ايجاد 
فرماندهي واحد در زمينه تعيين تكليف كالاهاي وارد 
شده به مبادي ورودي كش��ور تاكيد كرد و گفت: نبايد 
تنها به اقدامات موضعي و مقطعي در خصوص كالاهاي 
ثبت نشده در گمركات بسنده كرد و ضروري است تمامي 
وزارتخانه و س��ازمان هاي مرتبط با همكاري يكديگر از 
ورود كالاهاي غيرقانوني به مبادي رسمي جلوگيري به 
عمل آورد. دكتر مخبر با اشاره به عزم راسخ قواي سه گانه 
كشور در خصوص تعيين تكليف كالاهاي رسوب شده 
در كشور خاطرنشان كرد: بايد با تعيين تكليف اين كالاها 

از آس��يب به اموال مردم جلوگيري شود. در اين جلسه 
كه وزراي اقتصاد، دادگستري، صنعت، معدن و تجارت، 
جهاد كشاورزي، بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و 
رييس بانك مركزي حضور داشتند، اقدامات دستگاه هاي 
اجرايي در خصوص ماندگاري كالاها در مبادي ورودي و 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي بحث و بررسي 
شد. همچنين سازمان اموال تمليكي گزارشي از آخرين 
وضعيت رس��وب كالاها در انبارهاي كش��ور ارايه كرد و 
راهكارها و پيشنهادات دستگاه هاي مختلف براي برخورد 
با ورود غيرقانوني كالاها و جلوگيري از رسوب اين كالاها 

در انبارهاي كشور بحث و بررسي شد.

حميدرضا جيهاني

 معاونزاكاني:باتوليدكنندگانبزرگمقياسمسكن
درتهرانمذاكرهكرديم

 رشدنقدينگيبه۳۷،۹درصدورشدپايهپولي
به۳۵درصدرسيدهاست

 وزيرارتباطاتوفناورياطلاعاتگفت:
طرحصيانتهمچناناشكالاتاساسيدارد

 ورود شهرداري پايتخت 
به ساخت مسكن

صفحه 5     صفحه 3    

صفحه 7    

 تورم نقطه  به نقطه 
۱۸،۴واحد درصد كاهش يافت

مردم حق دارند نگران باشند

 ازافزايشپلكانيآببها
تامالياتپزشكان

دربيستمينجلسهستادتنظيمبازاربهرياست
معاوناولرييسجمهورتاكيدشد

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسات روز 
چهارشنبه، بررس��ي لايحه بودجه۱۴۰۱ را براي 
هفتمين روز ادامه دادند. در اين جلسات نيز همچنان 
بحث بر س��ر منابع درآمدي دولت ادامه پيدا كرد و 
در حوزه هايي از جمله ماليات، بحث هايي مطرح و 
پيگيري شد. يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه در 
طول روزهاي گذش��ته بحث بر س��ر آن ادامه پيدا 
كرده بحث ميزان وابستگي دولت به پول نفت است. 
صفحه 2 را بخوانيد هرچند هنوز...  

دكتر محمد مخبر در اين جلس��ه با اشاره به كنترل 
آشفتگي هاي اوليه در بازار از همه اعضا خواست تا با 
تمهيدات مناسب و افزايش نظارت ها ايجاد ثبات در 
قيمت و بازار كالاهاي اساسي را دنبال كنند. معاون 
اول رييس جمهور ب��ا تاكيد بر جلوگيري از هرگونه 
افزايش قيمت مخصوصا در روزهاي پاياني سال افزود: 
همه كساني كه در اين زمينه همكاري مناسبي دارند 
همين صفحه را بخوانيد مورد...  

پازل درآمدي 
 دولت 

تكميل مي شود

 آزاد سازي 
واردات لوازم خانگي 

 در صورت 
 عدم همكاري 

كارخانجات توليدي

 به عن��وان ش��خصي كه در 
ح��وزه اقتص��اد، مطالعات و 
پژوهش هايي داشته، معتقدم 
بازار سرمايه در اختيار فعالان 
و سهامداران نبوده و تمام قد 
در اختيار اقتصاد كشور است. 
كاركرد اصلي بازار س��رمايه، 
تامي��ن مالي ب��راي اقتصاد 
كش��وري است كه بانك هاي آن كش��ور، توان تامين 
مالي بنگاه هاي توليدي و پروژه هاي كوچك و بزرگ 
را ندارند. اين بازار سرمايه است كه مي تواند نقدينگي 
س��رگردان بيش از ۴ هزارهزار ميلي��ارد توماني را در 
جرياني موثر و مفيد براي اقتصاد كشور قرار دهد.  بازار 
سرمايه همان جايي است كه مي تواند صنايع و اقتصاد 
ما را شفاف كرده و به سمت و سوي صحيح هدايت كند.

با اين تفاسير دولت بايد با سياست هاي مشخصي به 
حمايت از بازار س��رمايه بپردازد. البته موافق حمايت 
مالي دولت از بازار س��رمايه و اينكه به عنوان مثال در 

مقطعي، ماليات از فعالان بازار س��رمايه اخذ نش��ود، 
نيس��تم.  فعالان اين بازار اشخاص محترمي هستند.  
اين اشخاص، مالباختگان بانكي نيستند كه در صورت 
ضرر و زي��ان، مقابل بانك مرك��زي، مجلس يا دفتر 
رياس��ت جمهوري تجمع كرده و جبران ضرر و زيان 
خود را مطالبه كنند. اگرچه عده اي از مردم با توجه به 
تبليغات غلط دولت قبل وارد اين بازار شدند، اما عمده 
فعالان بازار سرمايه اشخاص ثروتمندي هستند كه نياز 
به حمايت دولت ندارند، بلكه با استفاده از منابع مالي 
و دارايي هاي خود در حال حمايت از اقتصاد كش��ور و 

كمك به دولت هستند.
به هر حال، بازار سرمايه بازاري خودانتظام است و بايد 
از محل دارايي ها و درآمدهاي فعالان خود ارتقا يافته و 
توسعه پيدا كند. اما اين رشد و توسعه در خدمت يك 
قانونگذاري هدفمند است. لذا از نگاه بنده دولت بايد 
اين مدل حمايتي را هرچه زودتر متوقف كند، چراكه هر 
چه بيشتر به اين سبك از بازار سرمايه حمايت صورت 
بگيرد، بازار س��رمايه متحمل آس��يب هاي بيشتري 

خواهد شد. بازار سرمايه امكان خدمت رساني به اقتصاد 
كشور را دارد، مشروط بر آنكه قانون و حاكميت شركتي 
قوي در اين بازار خود را نمايان كند تا بازار سرمايه مسير 
خود را طي كند و به اقتصاد كشور سوبسيد نپردازد. به 
عنوان مثال  شركت هاي پتروشيمي بايد درآمدهاي 
ارزي خود را بر مبناي نرخ هاي سامانه نيما عرضه كنند. 
اين اقدام، پرداخت يارانه به وارد كننده اي است كه ارز 
را با نرخ نيماي��ي دريافت مي كند، اما محصولي را كه 
وارد كشور كرده با نرخ ارز آزاد عرضه مي كند. چرا بايد 
از جيب توليدكنندگان واقعي و فعالان بازار سرمايه به 
واردكنندگاني يارانه بدهيم و در نهايت هم نفع اين كار 

به مصرف كنندگان نرسد.
قيمت گذاري هاي دس��توري هم نمون��ه ديگري از 
مشكلاتي است كه به بازار سرمايه ما ضربه زده است. 
در موضوع سيمان مشاهده كرديم كه تا قبل از ورود 
سيمان به بورس كالا، مصرف كننده نهايي سيمان را 
با قيمت بالا خريداري مي كرد و بخشي از سود حاصل 
از فروش، نصيب ش��ركت هاي توليدكننده نمي شد. 

اما با ورود س��يمان به ب��ورس كالا، هم معاملات بازار 
س��يمان روان تر شد و هم ش��ركت هاي توليد كننده 
سيمان با توجه به درآمد حاصل از فروش سيمان امكان 
برنامه ريزي براي توس��عه فعاليت هاي خود را دارند.  
مصرف كننده نهايي هم در سايه شفافيت قيمت ها و 
حجم عرضه و تقاضا در بورس كالا، از شرايط موجود 
راضي است.  دولت هم در سايه همين شفافيت، امكان 
اخذ مالي��ات را دارد و منتفع مي گردد. اگر در س��اير 
حوزه ها از جمله خ��ودرو و فلزات ه��م اجازه بدهيم 
همين روند تكرار ش��ود، اقتصاد به مراتب شفاف تري 
خواهيم داشت. نمي توان در اقتصاد بخش هايي را به 
روش اقتصاد س��رمايه داري و بخش هايي را به روش 
دولتي اداره كرد. اگر اين واقعيت را بپذيريم، ازطريق 
حوزه هايي همچون ب��ورس كالا و ب��ازار بدهي، هم 
بازارهاي كالايي تنظيم شده و مصرف كننده به قيمت 
واقعي به محصولات و خدمات دسترسي خواهد داشت 
و هم از طريق ب��ازار بدهي امكان تامي��ن مالي براي 

بنگاه هاي اقتصادي فراهم خواهد شد.

وضعي��ت اقتصاد اي��ران به 
اندازه كافي پيچيده اس��ت و 
به نظر مي رس��د نمايندگان 
مجلس در جريان بررس��ي 
بودج��ه۱۴۰۱ باي��د يكي از 
اولويت ه��اي مهم خ��ود را 
بر اي��ن موضوع ق��رار دهند 
كه پيچيدگ��ي جديدي به 

فرايندهاي اقتصادي اضافه نكنند.
اقتصاد ما از س��ويي با تحريم  مواجه است؛ تحريمي 
كه دو تاثير مهم بر عملكرد اقتصادي بنگاه ها و دولت 
گذاشته است. در حوزه بنگاه ها، براي دور زدن تحريم و 
حضور در بازارهاي صادراتي، بسياري از سرمايه گذاران 
مجبور شده اند، هزينه توليد خود را افزايش دهند و در 
مقابل، قيمت نهايي محصول خود را پايين بياورند تا 
امكان تداوم فعاليت داش��ته باشند. بازگشت پول به 
كش��ور نيز هزينه هاي خاص خ��ود را دارد و از اين رو 
در نهايت هزينه فعاليت اقتصادي به ش��دت افزايش 

يافته است.
در حوزه دولت نيز دسترس��ي به منابع نفتي و س��اير 
درآمدها دش��وار شده و همين موضوع فشاري شديد 
را بر مديريت منابع گذاش��ته اس��ت. دولت ها مجبور 
ش��ده اند براي پيگيري برخي اهداف كوتاه مدت و به 
دست آوردن منابع براي هزينه هاي جاري مستقيم 
يا غيرمستقيم از منابع بانك مركزي استقراض كنند 
كه اين موضوع خود به عاملي براي افزايش نقدينگي و 

تورم منجر شده است.
در نگاه ابتدايي به نظر مي رسد كه كنار زدن تحريم ها 
و به نتيجه رس��يدن مذاكرات احياي برجام، بخشي 
از منابع پي��ش روي دولت را برمي دارد و با باز ش��دن 
دس��ت تيم اجرايي در استفاده از درآمدها قطعا فشار 
به ساير منابع كاهش خواهد يافت. با كاهش فشار بر 
شبكه بانكي از يكسو خريد اوراق و از سوي ديگر تامين 
منابع مالي دولت از اين طريق كاهش پيدا مي كند و 
به اين ترتيب يكي از اصلي  ترين عواملي كه مي تواند 
در اين حوزه اجرايي ش��ود، كاهش تورم از اين طريق 

خواهد بود.
از اين رو انتظاري كه از مجلس وجود دارد اين است كه 
به جاي افزايش تكاليف شبكه بانكي و خرج تراشيدن 
براي دول��ت در حوزه هايي كه منابع آنها مش��خص 
نيس��ت، راه براي كاهش تورم باز كند و با خشكاندن 
ريش��ه آن، ش��رايط را براي نفس كشيدن بنگاه هاي 
اقتصادي فراهم كند. اگر اي��ن اتفاق بيفتد، مي توان 
انتظار داش��ت كه توليد رونق گرفت��ه و تامين مالي 
بنگاه ها سرعت بگيرد و در نهايت با ايجاد اشتغال، رشد 
اقتصادي مثبت رقم بخ��ورد. فراهم آوردن مقدمات 
تمامي اي��ن اتفاق ها را بايد در بودجه دنبال كرد و اين 
اميدواري وج��ود دارد كه نمايندگان مجلس با درك 
دقيق از شرايط اقتصادي، اين گام را براي بهبود شرايط 

اقتصادي كشور بردارند.

ب��ازار س��رمايه همچن��ان به 
وضعيت پايداري نرسيده است 
و اخبار مثبت و منفي پيرامون 
متغيرهاي كلان اقتصادي اين 
بازار را تحت الش��عاع قرار داده 
است. س��هامداران نزديك 2۰ 
ماه است كه در انتظار بازگشت 
آرامش به اين بازار هستند ولي 
همچنان بورس تهران در كما به سر مي برد و نبود نقدينگي 

آينده بازار سرمايه را در هاله اي از ابهام قرار داده است.
برخي از كارشناسان معتقدند با توجه به فرارسيدن اسفند 
ماه و تس��ويه اعتبار توس��ط برخي كارگزاري ها و فروش 
حقوقي ها به منظور تأمين نقدينگي در اواخر سال، وضعيت 
بورس در يك ماه باقيمانده سال نيز همچون ماه هاي اخير 

سپري خواهد شد.
اما در سوي مقابل برخي معتقدند اتفاقات مثبت در عرصه 
بين المللي در كنار ارزندگي بازار مي تواند يك روند صعودي 
هرچند با شيب ملايم را رقم بزند و لازمه اين صعود نيز ورود 

نقدينگي به بورس است كه مي تواند به مرور تزريق شود.
در هفته اي كه گذش��ت در گروه هاي بانكي و خودرويي 
تقاضا قوت گرفته و آنها با رشد مقطعي كه داشتند در حال 
حاضر به نواحي مقاومتي رسيده اند و واكنش به اين ناحيه 
اهميت بالايي دارد و بايد ديد طي هفته آينده چه واكنشي 
به اين نواحي نشان مي دهند. نمادهاي خودرو و خساپا در 
گروه خودرويي و وبملت، وتجارت و وبصادر در گروه بانكي 
به عنوان ليدرهاي گروه مي توانند با توجه به تأثيرگذاري كه 
بر بازار دارند، هفته آينده علاوه بر سرنوشت اين دو گروه بر 
كليت بازار نيز تأثيرگذار باشند و كليت بازار را به سمت بالا 
حركت دهند. ولي واكنش منفي اين نمادها به محدوده هاي 

مقاومتي مي تواند كليت بازار را به اصلاح وادارد.
همچنين موضوعاتي از جمله نامش��خص بودن تكليف 
مذاكرات، آينده بورس را در هاله اي از ابهام قرار داده است. 
گروه هاي ريالي از يك س��و و گروه هاي دلاري نيز از سوي 

ديگر، در انتظار رفع ابهامات هستند.
از سوي ديگر زمزمه هايي مبني بر رفع تحريم ها به گوش 
مي رس��د كه در اين صورت كسري بودجه دولت كاهش 
مي يابد و فش��ارها از روي بازار س��رمايه براي جبران اين 
كسري برداشته مي شود. همچنين سودآوري شركت ها 
نيز به مرورزمان افزايش مي يابد. گروه هاي دلاري و ريالي 
هر دو از رفع تحريم ها س��ود مي برند چراكه شركت هاي 
صادرات محور مي توانند با افزايش ميزان فروش وضعيت 
خوبي را تجربه كنند و شركت هاي ريالي همچون بانكي و 
خودرويي نيز به واسطه رفع تحريم ها شرايط مثبتي خواهند 
داشت. افزايش قيمت نفت نيز طي روزهاي اخير نقل قول 
محافل بود كه برخي از كارشناسان معتقدند مي تواند تأثير 
مثبتي بر گروه پالايشي داشته باشد اما نبايد فراموش كنيم 
كه صنعت پالايشي بيش از آنكه تحت تأثير قيمت نفت 
باش��ند، به كرك اسپرد وابسته است ولي از نظر رواني نيز 
افزايش قيمت نفت تا حدودي بر روي گروه پالايشي تأثير 
ادامه در صفحه 6 مثبت دارد.  

امير توپچي پورعباس آرگون



نمايندگان مجلس شوراي اسللامي در جلسات روز 
چهارشللنبه، بررسللي لايحه بودجلله1401 را براي 
هفتمين روز ادامه دادند. در اين جلسات نيز همچنان 
بحث بر سللر منابع درآمدي دولت اداملله پيدا كرد و 
در حوزه هايي از جمله ماليللات، بحث هايي مطرح و 

پيگيري شد.
يكي از اصلي ترين موضوعاتي كلله در طول روزهاي 
گذشته بحث بر سللر آن ادامه پيدا كرده بحث ميزان 
وابسللتگي دولت به پللول نفت اسللت. هرچند هنوز 
سرنوشللت مذاكرات هسته اي روشن نشده و با وجود 
صحبت از نزديك شللدن به توافللق همچنان به نظر 
مي رسد برخي اختاف نظرها باقي مانده است، اما در 
برخي تحليل هاي بودجلله هم مجلس و هم دولت به 
اين جمع بندي رسيده اند كه امكان افزايش قابل توجه 

درآمد از محل فروش نفت وجود خواهد داشت.
با وجللود آنكه نماينللدگان تاش كرده انللد كه جلو 
خام فروشللي نفت را بگيرند و در اين مسير چند روز 
قبل وزارت نفت را موظف كردند كه سوخت موردنياز 
پالايشللگاه هاي كوچك را تامين كند اما همچنان به 
نظر مي رسد دولت اميدوار است در سال آينده امكان 

دسترسي بيشتري به پول نفت پيدا كند.
هرچند ايللن اتفاق در كوتاه مللدت مي تواند برخي از 
مشكات اقتصاد ايران در سال هاي گذشته را مرتفع 
كرده و راه را براي سرمايه گذاري دولت در حوزه هاي 
 جديد باز كند اما در عين حال بلله اتكا به درآمدهاي 
غير پايدار در كنار از بين بردن دستاوردهاي سال هاي 
اخير در كاهش وابستگي به نفت، معضات خاص خود 

را نيز به همراه خواهد داشت.
با توجه به اين شللرايط اسللت كه مجلس در جريان 
بررسي لايحه بودجه، در حال فراهم كردن مقدماتي 
براي تامين درآمد دولت از محل هاي متنوع است و در 
اين حوزه افزايش بهاي انرژي و انتشار اوراق بخشي از 
برنامه هاست. نمايندگان مجلس در جلسه علني و در 
جريان بررسي جزييات بخش درآمدي بودجه 1401، 
ضمن بررسي تبصره ۶ به پيشنهاد اصاحي عليرضا 

سليمي نسبت به بند الف تبصره راي مثبت دادند.
حجت الاسام عليرضا سليمي نماينده مردم محات در 
مجلس در پيشنهاد خود بيان كرد: بحث افزايش در اين 
قسمت براي عموم مردم نيست و مربوط به زندگي هاي 
لاكچري است، براي افرادي است كه بيش از حد آب و 
برق استفاده مي كنند، ما براي حامل هاي انرژي يارانه 
مي دهيم، چرا افراد ويژه خوار بايد از اين يارانه بيشتر از 
ديگران استفاده كنند؟ پيشنهاد اين است كه افزايش 
به صورت پلكاني باشللد و شخصي كه بيش از دوبرابر 
الگو، مصرف داشت افزايش ۳۵ درصدي لحاظ كنيم.

در ادامه اين پيشللنهاد سللليمي به راي نمايندگان 
گذاشته شد و نمايندگان با آن موافقت كردند و بند الف 
تبصره ۶ به شرح زير اصاح و تصويب شد: وزارت نيرو 
از طريق شركتهاي آب و فاضاب استاني سراسر كشور 
مكلف است عاوه بر دريافت نرخ آب بهاي  شهري، به 
ازاي هر مترمكعب فروش آب شللرب بالاتر از الگوي 
مصرف تا دوبرابر بيش از الگو، پانزده درصد )1۵%( نرخ 
آب بها را افزايش دهد و از مشتركاني كه بيش از دوبرابر 
الگو مصرف كرده اند، به ازاي هرمتر مازاد ۳۵ درصد نرخ 

را افزايللش و از آنها دريافت كنند و به خزانه داري كل 
كشور واريز كنند.

همچنين طبق مللاده ۵ قانون حمايت از صنعت برق 
كشللور، دولت موظف اسللت براي تأمين بخشللي از 
منابع لازم جهت اجراي طرح هاي توسعه و نگهداري 
شبكه هاي روسللتايي و توليد برق تجديدپذير و پاك 
عوارض مصرف هر كيلووات سللاعت برق را در بودجه 
سالانه پيش بيني نمايد. وجوه حاصل شده به حساب 
شركت توانير نزد خزانه داري كل كشور واريز و صد در 
صد )100%( آن صرفاً بابت كمك به اجراي طرح هاي 

مذكور هزينه  مي شود.
در كنار آن، نمايندگان مجلس در حوزه انتشار اوراق نيز 
چند مجوز جديد براي دولت مصوب كردند. نمايندگان 
مجلس شوراي اسللامي در جلسه علني و در جريان 
بررسي بخش هاي درآمدي بودجه 1401، بند »ي« 

تبصره ۵ را به شرح زير تصويب كردند.
1- به دولت اجازه داده مي شود مبلغ سي هزار ميليارد 
)۳0.000.000.000.000( ريال اوراق مالي اسامي 
منتشر كند. اين اوراق خارج از سقف پيش بيني شده 
در جدول شللماره )4( ماده )۷( قانون برنامه ششللم 

توسعه است.
۲- به دولت اجازه داده مي شللود مبلغ بيسللت هزار 
ميليارد )۲0.000.000.000.000( ريال اوراق مالي 

اسامي منتشر كند.
۳- به دولت اجازه داده مي شللود مبلغ بيسللت هزار 
ميليارد )۲0.000.000.000.000( ريال اوراق مالي 
اسامي منتشللر كند. اين اوراق خارج از سقف پيش 
بيني شده در جدول شماره )4( ماده )۷( قانون برنامه 

ششم توسعه است.

بند الحاقي1- به دولت اجازه داده مي شللود تا سقف 
يكصد هزار ميليارد )100.000.000.000.000( ريال 
انواع اوراق مالي اسامي از جمله اسناد خزانه اسامي 
كه منطبق بر قوانين و مقررات و در چهارچوب عقود 

اسامي باشد را منتشر نمايد.
به منظور توسعه حمل و نقل عمومي و زير ساخت هاي 
شهري، مديريت پسللماند و نيروگاه هاي زباله سوز، 
بازسازي بافت هاي فرسوده و ساماندهي حاشيه نشيني 
و سكونت گاه هاي غيررسمي به شهرداري هاي كشور 
و سازمان هاي وابسته به آنها اجازه داده مي شود با تأييد 
وزارت كشللور تا سقف يكصد و بيسللت هزار ميليارد 
)1۲0.000.000.000.000( ريال اوراق مالي  اسامي 
ريالي با تضمين خود و با بازپرداخت اصل و سللود آن 

توسط همان شهرداري ها منتشر كنند.
هرچند هنوز تكليف مصوبات مالياتي مجلس به طور 
كامل مشخص نشده اما بحث ماليات ستاني از برخي 
صنوف همچنان ادامه دارد. ماليات پزشللكان يكي از 
مسائلي است كه در سال هاي گذشته بارها در قوانين 
بودجه مطرح شللده و هر بار نيز نارضايتي هايي را به 
همراه داشته است. نمايندگان در مصوبات روز گذشته 
خود راهي جديد براي ماليات سللتاني از پزشللكان 

پيش بيني كردند.
براساس جزو 1 بند )ح( تبصره ۶؛ كليه مراكز درماني 
اعم از دولتي، خصوصي، وابسته به نهادهاي عمومي، 
نيروهاي مسلح، خيريه ها و شركتهاي دولتي مكلفند 
ده درصللد )10%( از حق الزحمه يللا حق العمل گروه 
پزشكي كه به موجب دريافت وجه صورتحساب هاي 
ارسالي به بيمه ها يا نقداً از طرف بيمار پرداخت مي شود 
به عنوان علي الحساب ماليات كسللر و به نام پزشك 

مربوطه تا پايان ماه بعد از وصول مبلغ صورتحساب به 
حساب سازمان امور مالياتي كشور واريز كنند.

ماليات علي الحساب اين بند شامل كليه پرداخت هايي 
كه به عنوان درآمد حقوق و كارانه مطابق جزو )۵( بند 
)الف( تبصره )1۲( اين قانللون پرداخت و ماليات آن 
كسر مي شللود، نخواهد بود. حكم ماده )1۹۹( قانون 
ماليات هاي مستقيم مصوب ۳/ 1۲/ 1۳۶۶ با اصاحات 

و الحاقات بعدي در اجراي اين بند جاري مي باشد.
سللازمان امور مالياتي كشور مكلف است پرونده هاي 
مالياتي مراكز درماني مربوط به عملكرد سللال هاي 
1۳۹۸-1۳۹۹-1400 را تللا پايللان سللال 1401 
رسيدگي نمايد و درآمدهاي ناشللي از آن را به رديف 
درآمدي شماره 110۲0۷ نزد خزانه داري كل كشور 

واريز نمايد.
بر اساس بند )ط( تبصره ۶؛ سازمان امور مالياتي كشور 
مكلف است عوارض به ميزان ده درصد )10%( ارزش 
كالاها و خدمات موضوع ماده )4۸( قانون الحاق برخي 
مواد به قانون تنظيم بخشللي از مقررات مالي دولت 
)۲( مصوب سللال 1۳۹۳ را أخذ و به رديف درآمدي 
1۶010۹ جدول شماره )۵( اين قانون نزد خزانه داري 

كل كشور واريز نمايد.
با عبور از روزهاي ابتدايي اسفند، به نظر مي رسد تصوير 
نهايي از بودجه سللال آينده در حال تشللكيل شدن 
است و نمايندگان فعا در حال تكميل پازل درآمدي 
دولت براي سال آينده هستند. احتمالا با نهايي شدن 
بررسي ها در روزهاي آينده، مجلس طرح نهايي خود 
را براي تاييد به شللوراي نگهبان خواهد فرسللتاد و با 
تاييد اين نهاد، قانون بودجه1401 از ابتداي فروردين 

لازم الاجرا خواهد شد.
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طرح صيانت
به مجلس بازگردد

نماينده مردم رودبار در مجلس شوراي اسامي، تاكيد 
كرد: طرح صيانت از حقوق كاربران در فضاي مجازي در 
صحن علني مورد بررسي قرار گيرد تا مردم نيز در جريان 
آن قرار گيرند. مهرداد گودرزوند چگيني در تذكري در 
جريان جلسلله علني مجلس بيان كرد: بررسي طرح 
صيانت طبق اصل ۸۵ قانون اساسي يكي از مشكاتي 
بوده كه موجب شللده در اثر آن توهين هاي زيادي به 
مجلس صورت بگيرد عليرغم اينكه كميسلليون ويژه 
بررسي اين طرح جلسات متعددي را با صاحب نظران 
برگزار كرده اما به دليل اينكه اين طرح در صحن علني 
مورد بررسي قرار نگرفته توهين هاي زيادي به مجلس در 
چند روز اخير شده است. وي در ادامه اظهار كرد: از هيات 
رييسه درخواسللت دارم كه اين طرح در صحن علني 
مجلس مورد بررسي قرار بگيرد تا شايد از اين توهين ها 
به همكاران جلوگيري شللود. در جلسلله روز گذشته 
كميسلليون ويژه طرح صيانت تعللدادي از همكاران 
حضور نداشتند و عليرغم اينكه 1۸ رأي به كليات اين 
طرح داده شد اما توهين هاي زيادي به مجلس صورت 
گرفت. گودرزوند گفت: درخواست دارم اين طرح در 
صحن علني مورد بررسللي قرار گرفته تا مردم نيز در 
جريان آن باشند كه چه چيزي تصويب مي شود و بدانند 

قرار نيست مسدود سازي صورت بگيرد.

محتواي طرح صيانت
تغيير كرده است

نماينده مردم ماير در مجلس شللوراي اسامي تأكيد 
كرد: از آنجا كه محتواي طرح صيانت نسبت به آنچه كه 
مجلس به آن رأي داده است تغيير كرده، لذا مجددا اين 
طرح بايد از كميسيون مشترك به صحن مجلس بازگردد. 
حجت الاسام احد آزاديخواه در تذكري شفاهي در جلسه 
علني مجلس بيان كللرد: چيزي كه آيين نامه مجلس 
مي گويد كاما مبين و شفاف اسللت و حرف اول و آخر 
را آيين نامه مجلس مي زند. ما وكاي مردم در مجلس 
هستيم و به نمايندگي از مردم در مجلس حضور يافته ايم 
پس وظيفه ما است كه از حقوق مردم و آرمان هاي انقاب 
دفاع كنيم. وي در ادامه اظهار كرد: همه اقدامات ما بايد 
متناسب با آيين نامه باشد و ما حق نداريم خاف آنچه كه 
به آن قسم خورده ايم عمل كنيم. نمايندگان در صحن 
مجلس رأي دادند كه طرح صيانت براساس اصل ۸۵ 
در كميسيوني مشترك بررسي شود اما براساس آيين 
نامه اگر اعضاي كميسيون قبل از ارايه به شوراي نگهبان 
در محتواي طرحي كه مجلس به آن رأي داده تغييري 
ايجاد كنند مجددا اين طللرح بايد به صحن مجلس 
بازگردد. همه ما موظف هستيم كه به قانون عمل كنيم. 
آنچه كه ما به آن رأي داديم در خصوص طرح صيانت 

تغيير كرده و حال بايد براساس آيين نامه عمل شود.

پيگيري جدي
پرونده هاي كثيرالشاكي

رييس كل دادگستري استان تهران با حضور در مركز 
ارتباطات مردمي قوه قضاييه در جريان مشكات تعدادي 
از مراجعه كنندگان قرار گرفت و دستورات لازم در راستاي 
رسيدگي و رفع آنها را صادر كرد. القاصي با حضور در مركز 
ارتباطات مردمي قوه قضاييه در جريان مشكات تعدادي 
از مراجعه كنندگان قرار گرفت و دستورات لازم در راستاي 
رسيدگي و رفع آنها را صادر كرد. در جريان اين بازديد، 
رييس كل دادگستري استان تهران ضمن گفت وگوي 
چهره به چهره با ماقات كنندگان به بررسللي موردي و 
جزييات پرونده تعدادي از مراجعان پرداخت. در جريان 
بازديد رييس كل دادگستري تهران از مركز ارتباطات 
مردمي قوه قضاييه، شللكات و مالباختللگان برخي از 
پرونده هاي كثيرالشاكي از قبيل تعاوني مسكوني شهرك 
ژاندارمري، موسسه كاسپين و شركت مفتاح رهنورد 
ايرانيان نيز حضور داشللتند كه القاصي پس از استماع 
درخواست هاي اين افراد، دستورات لازم درخصوص اين 
پرونده ها را صادر كرد. پرونده مذكور داراي فرآيند خاصي 
است كه ادامه رسيدگي آن منوط به برگزاري جلسات 
كارشناسي در مورد اراضي مربوطه است تا حقي از افراد 
در اين پرونده تضييع نشود. وي با تاكيد بر اينكه در اين 
پرونده، قوه قضاييه بدنبال احقاق حقوق مردم اسللت، 
افزود: پس از شنيدن صحبت هاي دو نفر از نمايندگان 
شكات اين پرونده، دستورات ويژه اي در اين مورد صادر 
شد. رييس كل دادگسللتري تهران درباره پرونده هاي 
مالباختگان موسسه فرشتگان )كاسپين( و شركت مفتاح 
رهنورد ايرانيان كه جريان اين بازديد درخواست هايي را 
مطرح كرده بودند گفت: در اين پرونده ها كه كثيرالشاكي 
هم هستند، جزييات بار ديگر مورد بررسي قرار گرفت و 
دستوراتي مبني بر رسيدگي به احقاق حقوق مالباختگان 
و رد مال صادر شد. وي افزود: همچنين در راستاي وصول 
مطالبات اين افراد نيز به قضات مربوطه نيابت هايي داده 
شد كه نسللبت به توقيف مال و مزايده اموال، اقداماتي 
را در جهت استيفاي حقوق شكات انجام دهند. رييس 
دادگستري تهران، در رابطه با پرونده مالباختگان موسسه 
فرشللتگان، در تماسللي تلفني با معاون اجراي احكام 
دادسراي عمومي و انقاب تهران، پيگير آخرين وضعيت 
اين پرونده شد و نسبت به تسريع در روند رسيدگي، تاكيد 
كرد. در جريان اين بازديد، شكات پرونده هاي كاميونداران 
اسامشهر و شركت تعاوني كاركنان دادگستري شهريار 
نيز درخواسللت هاي خود را مطللرح كردند كه القاصي 
دستورات مقتضي در رابطه با اين پرونده ها را صادر كرد. 
در ادامه اين بازديد، تعداد ديگري از مراجعه كنندگان با 
رييس كل دادگستري تهران ديدار و مشكات خود را 
مطرح كردند. در جريان ديدار مردمي امروز، پرونده هاي 
ديگري با موضوعات قضايي و كيفري مورد بررسي قرار 
گرفت كه در جريان اين بررسي ها به روساي حوزه هاي 
قضايي مربوطه تاكيد شد در يك فرآيند ويژه پيگيري ها 
با سرعت بيشللتري انجام شللود. القاصي ضمن اشاره 
به درخواسللت مراجعان مبني بر رفع اطاله دادرسللي 
خاطرنشان كرد: در اين زمينه نيز دستورات لازم در جهت 

تسريع در روند رسيدگي ها صادر شد.

تعيين سقف472 ميليوني
براي پاداش پايان خدمت

ديوان محاسللبات كشللور گزارش تطبيقي از احكام 
قانون بودجه 1400 با لايحلله بودجه 1401 و آخرين 
تغييرات در كميسيون تلفيق مجلس منتشر كرد. دفتر 
روابط عمومي و امور بين الملل ديوان محاسبات كشور، 
در اين گزارش اعام كرد: در راسللتاي فرآيند بررسي 
لايحه بودجه سال 1401 كل كشور و به منظور كمك 
به نمايندگان مجلس سيزدهم پيرامون تصميم گيري 
كارآمد و مطلوب، تطبيق يكايك احكام لايحه بودجه 
سال 1401 و مقايسه آنها نسبت به قانون بودجه سال 
1400 و آخرين تغييرات هر حكم براسللاس مصوبات 
كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسامي مورد بررسي 
قرار گرفته است. بر اين اساس، يكي از مهم ترين تغييرات 
مربوط به بند )هل( از تبصره )۷( قانون بودجه است كه 
بر طبق آن، اگرچه دولت سيزدهم استثناي كالاهاي 
اساسللي، دارو و تجهيزات مصرفي پزشكي در نرخ ارز 
محاسبه ارزش گمركي كالاهاي وارداتي كه در بودجه 
1400 آمده بود، را در لايحه بودجه 1401 نگنجانده اما 
كميسيون تلفيق مجدداً اين استثنا را در قانون لحاظ 
نموده اسللت. از ديگر تفاوت هاي عمده لايحه بودجه 
سللال 1401 با قانون بودجه سللال 1400 مي توان به 
موضوع دولت الكترونيك و هوشمندسازي اركان قوه 
مجريه اشاره كرد. عليرغم اينكه هيچ حُكم متناظري 
در حوزه دولت الكترونيك در قانون بودجه 1400 وجود 
نداشت، اما در لايحه تقديمي از سوي دولت سيزدهم به 
مجلس يازدهم، تحقق مواردي همچون »معماري كان 
و الزامات فني ارايه خدمات الكترونيك« و »راه اندازي 
پنجره واحد خدمات هوشمند دستگاه ها« در لايحه 
مذكور پيش بيني شده است. كميسيون تلفيق مجلس 
در تبصره ۷، بندي را خارج از لايحه پيشنهادي دولت 
الحاق نموده كه بر مبناي آن، به منظور تامين مالي شبكه 
راه آهن كشور و ايجاد خطوط ريلي مورد نياز با اولويت 
مناطق محروم و روستايي در سال 1401 به دولت اجازه 
داده مي شود از محل ارز غيرصادراتي نسبت به صدور 
مجوز واردات تعداد ۵0 هزار دستگاه كاميون، اتوبوس، 
تريلي، واگن و همچنين 10 هزار دستگاه ماشين آلات 
راهسازي توسط بخش خصوصي اقدام نمايد. كميسيون 
تلفيق همچنين با توجه به سكوت لايحه بودجه 1401 
درخصوص تعرفه گمركي واردات گوشللي موبايل، با 
الحاق بندي مشللابه رديف ۲ از تبصره ۸ قانون بودجه 
1400، حقوق ورودي واردات گوشي هاي همراه خارجي 

بالاي ۶00 دلار را به ميزان 1۲ درصد تعيين نمود.
گزارش ديوان محاسبات كشور حاكي است در بخش 
آب و كشاورزي، دولت سيزدهم با گنجاندن دو تكمله 
در لايحه بودجه سللال 1401 نسبت به قانون بودجه 
سللال 1400، تكاليفي را بللراي وزارتخانه هاي نيرو و 
جهاد كشاورزي در موضوعات »نصب كنتور هوشمند و 
پروانه بهره برداري« و »اباغ الگوي كشت« تعيين نموده 
اسللت. در عين حال، اگرچه در لايحه بودجه 1400، 
هيچ حُكمي درخصوص فروش امللوال و دارايي هاي 
مازاد وزارتخانه هاي ارتباطللات و فناوري اطاعات و 
جهاد كشاورزي مطرح نشده بود اما در لايحه بودجه 
1401، مجوز فروش دارايي ها و اموال غيرمنقول مازاد 
تا سقف 10 هزار ميليارد تومان براي وزارت ارتباطات 
و تا سللقف ۲0 هزار ميليارد تومان براي وزارت جهاد 
كشاورزي داده شده است. در بخش آموزش و پژوهش 
و فرهنگ و در راسللتاي اعطاي تسللهيات بانكي به 
دانشگاه ها، موسسات آموزشي و پژوهشي و پارك هاي 
علم و فنللاوري اعم از دولتي و غيردولتي، تغييري كه 
در لايحه بودجه 1401 نسبت به قانون بودجه 1400 
به چشم مي خورد آن است كه اصل و سود تسهيات 
بانكي دريافتي از سللوي مراكز علمللي فوق الذكر، به 
عنوان بدهي دولت تلقي نمي شود. لازم به ذكر است، 
كميسيون تلفيق مجلس با اصاح تبصره )۹( لايحه 
بودجه پيشللنهادي دولت دربللاره هزينه تحصيلي 
دانشجويان تحت پوشش كميته امداد امام خميني 
)ره( و سازمان بهزيستي، مبلغ ۲00 ميليارد تومان را از 
محل درآمد حاصل از قانون هدفمندي يارانه ها به اين 
موضوع اختصاص داده است. از ديگر تغييرات لايحه 
بودجه سال آتي در قياس با قانون بودجه سال جاري، 
مي توان به گنجاندن بندهاي )ز( و )ح( در تبصره )۹( 
لايحه بودجه 1401 اشللاره نمود كه هيچ حُكمي در 
اين باره در بودجه سال 1400 وجود نداشته است. بر 
اين اساس، دستگاه هاي اجرايي مجازند تا ۲ درصد از 
بودجه هزينه اي خللود را به ارتقاي توليدات فرهنگي 
در بخش هاي قرآني، نمايشللي، مطبوعاتي، نشللر و 
گردشگري اختصاص دهند. افزون بر اين، شركت هاي 
دولتي نيز اجازه دارند ضمن هماهنگي با وزارت آموزش 
و پرورش، تا يك درصد از درآمد شركت ها و سود خالص 
بانك ها و موسسات انتفاعي را صرف احداث مدرسه در 
روستاهاي فاقد مدرسه و توسعه عدالت آموزشي نمايند. 
در عين حللال، در بند )ي( از تبصره )۹( لايحه بودجه 
1401 صراحتاً قيد شللده اسللت كه وزارت آموزش و 
پرورش مجاز است بازنشستگي معلمان داراي مدرك 
تحصيلي كارشناسي و بالاتر را تا سن ۶۵ سالگي و در 
صورت رضايت معلمان به تعويق بينللدازد. در حوزه 
قضايي، انتظامي و دفاعي، افزايش تكليف شركت هاي 
بيمه اي از 400 ميليارد تومان در سال 1400 به ۵00 
ميليارد تومان در سال 1401، پيرامون واريز وجوه بيمه 
شخص ثالث به خزانه داري كشور به منظور در اختيار 
قرار دادن منابع حاصله در راستاي كاهش تصادفات، 
مرگ و مير و حوادث رانندگي، از ديگر تغييرات احصا 
شده از سوي ديوان محاسبات كشور است. همچنين در 
بند )۳( الحاقي كميسيون تلفيق به تبصره )10( لايحه 
بودجه 1401، عنوان شده است كه مشمولين نظام 
وظيفه عمومي مقيم خارج از كشور كه حداقل پنج سال 
از زمان فراخوان آنها به خدمت وظيفه عمومي گذشته 
باشد، مي توانند با پرداخت معادل ريالي 1۵ هزار يورو، 
كارت معافيت از خدمت سربازي دريافت كنند. گفتني 
است در بخش ديگري از همين بند الحاقي، در راستاي 
توجه به استحكام خانواده و امر فرزندآوري، معافيت 
رايگان از خدمت وظيفه عمومي براي مشمولين متاهل 
و بالاي ۳0 سال داراي ۲ فرزند در نظر گرفته شده است.

از افزايش پلكاني آب بها تا ماليات پزشكان

پازلدرآمديدولتتكميلميشود

رييس دفتر بازرسي رياست جمهوري: رييس جمهور:  

 دولت بر دسترسي مردم
 به اينترنت با كيفيت و پرسرعت تاكيد دارد

 انتصابات شائبه برانگيز 
را پيگيري مي كنيم

آيت الله رييسي با اشللاره به سياست دولت براي ارايه 
اينترنت با كيفيت و پرسرعت خاطرنشان كرد: وزارت 
ارتباطات مكلف است زير ساخت لازم را براي استفاده 
مردم از مزاياي اينترنت امن، با كيفيت و پرسللرعت 
فراهم كند. آيت الله سلليد ابراهيم رييسي در جلسه 
هيات دولت با اشاره به فرصت مغتنم معنوي در ماه هاي 
مبارك رجب، شعبان و رمضان تاكيد كرد: مردم نبايد 
در ادارات سردرگم باشند و كاركنان با »مردم داري« 
و »اخاق حرفه اي« به مشكات مراجعين رسيدگي 
كنند. رييسللي در همين زمينه افزود: سازمان اداري 
و اسللتخدامي بايد ساز وكار اصاح مشكات اداري را 
بيابد و براي اصاح آن اقدام نمايد. رييس جمهور ادامه 
داد: براي شفافيت و نظارت بر سامت اداري، ضروري 
است ارايه خدمات دولتي بر بستر فناوري اطاعات با 
جديت دنبال شود. رييسي با اشاره به سياست دولت 
براي ارايه اينترنت با كيفيت و پرسرعت خاطرنشان 
كرد: وزارت ارتباطات مكلف است زير ساخت لازم را 
براي استفاده مردم از مزاياي اينترنت امن، با كيفيت و 
پرسرعت فراهم كند. رييس جمهور در بخش ديگري از 
سخنان خود به اهميت درختكاري اشاره و بر ضرورت 
توسعه فضاي سبز و حفاظت از محيط زيست با استفاده 

از شيوه هاي علمي تاكيد كرد.
رييسي اجراي مصوبات شوراي عالي ايرانيان را مهم 
برشمرد و اظهار داشللت: يكي از وظايف مهم شوراي 
عالي ايرانيان تسهيل در سرمايه گذاري و جذب سرمايه 
ايرانيان مقيم خارج است و تضمين اصل و سود سرمايه 
الزامي است. همچنين رييس جمهور با تشكر از دعوت 
رسمي سلللطان عمان براي سفر به اين كشور، گفت: 
اراده و سياست ما توسعه همكاري با كشورهاي دوست 

به ويژه عمان است.
آيت الله سلليد ابراهيم رييسي در ديدار »بدر بن حمد 
البوسعيدي« وزير امور خارجه عمان با تشكر از دعوت 
رسمي سلطان عمان براي سفر وي به اين كشور، گفت: 
بدون ترديد اين تعامات مي تواند در تحكيم روابط دو 
كشور و حل مسائل منطقه اي و بين المللي موثر باشد.

رييس جمهور با اشللاره به اينكه مواضع دولت عمان 
مواضعي خوب و متين بوده است و تفاوت قابل توجهي 
با رفتار برخي كشللورهاي منطقه دارد، خاطرنشان 
كرد: توجه عمان به فلسطين و يمن و مسائل منطقه 
قابل توجه اسللت.  رييسللي با تاكيد بر اينكه در نگاه 
دولت عمان توجه به امنيت منطقه، جهان اسللام و 
مظلومين غرب آسيا وجود دارد، بيان داشت: مناسبات 
ما با عمان مناسللبات خوبي است اما در حوزه مسائل 
اقتصادي و تجاري زمينه توسعه بيشتري وجود دارد و 
ظرفيت هاي قابل توجه هر دو كشور مي تواند در رشد 

روابط اقتصادي و تجاري به كار گرفته شود.
رييسي همچنين با دعوت از سلطان عمان براي سفر 
به تهران، تأكيد كرد: اراده و سياست ما در جمهوري 
اسامي ايران توسعه همكاري با كشورهاي دوست به 
ويژه عمان است. »بدر بن حمد البوسعيدي« وزير امور 
خارجه سلللطنت عمان نيز در اين ديدار با قدرداني از 
حمايت هاي جمهوري اسامي ايران از همسايگان، 
اظهار داشت: روابط ممتازي بين دو كشور ايران و عمان 
وجود دارد كه در طللول تاريخ بر پايه اعتماد متقابل، 
احترام و همكاري هاي مثبت به سود امنيت منطقه و 
جهان بوده است. وزير امور خارجه عمان تصريح كرد: 
مطمئناً سفر شما به عمان سفري تاريخي خواهد بود 
و اهداف هر دو ملت را محقق خواهد كرد. هميشلله از 
روحيه عمل گرايانه شما كه در همه كارهايتان داريد 
حمايت مي كنيم و مطمئناً تاش خواهيم كرد رويكرد 

شما را در گسترش روابط عملياتي كنيم.

رييس دفتر بازرسي و نماينده ويژه رييس جمهوري در امر 
مبارزه با فساد گزارشي از تازه ترين اقدامات اين معاونت در 
زمينه مبارزه با فساد در دستگاه هاي اجرايي گزارش ارايه 
كرد. حجت الاسام والمسلللمين حسن درويشيان طي 
سخناني با تاكيد بر اينكه موضوع مبارزه با فساد نيازمند 
همكاري و همراهي همه بخش هاست و اگر جدي گرفته 
نشود ممكن است به اصل حاكميت صدمه وارد كند، اظهار 
كرد: مردم مشللكاتي كه ناشي از فساد و تبعيض نباشد 
را تحمل مي كنند اما فساد قابل تحمل نيست چه فساد 
اداري و چه اقتصادي و چه سياسللي.   در دولت سيزدهم 
رياسللت جمهوري هم در زماني كه در قوه قضاييه بودند 
عزم جازمي در مبارزه با فسللاد داشتند و هم در دولت هم 
همواره بحث شان مبارزه با فسللاد و ناكارآمدي است و از 
همان روزهاي اول دولت اصول دوازده گانه پيشللگيري و 
مبارزه با فساد را ارايه كردند كه ميثاق همه اعضاي دولت 
با رييس جمهوري است. بخش قابل توجهي از ماموريت 
ما متوجه همان اصول دوازده گانه است كه شفاف سازي 
و مديريت تنازع منافع از جمله آنهاست كه حاكم بر همان 
نقشه ملي كه پيش نويس آن تقديم رييس جمهوري شده 
اسللت كه در آن تكاليفي براي همه دستگاه هاي اجرايي 
مشخص شده است. اگر همه فعاليت ها و اقدامات دستگاه ها 
كه از طبقه بندي محرمانه برخوردار نيسللت بايد منتشر 
شللوند كه اين قانون البته چندان اجرايي نشده هرچند 
اخيراً وزارت اقتصاد در اين زمينه اقداماتي داشته است كه 
بازتاب خوبي هم داشت.  همه دستگاه ها موظف هستند اين 
اطاعات را در اختيار متقاضي بگذارند و اگر تا ده روز اين كار 
را نكنند، قابل تعقيب است. همچنين ما اقدامات مشابهي 
هم با بانك ها در نظر داريم تا انجام دهيم.   معتقديم هرچه 
اقدامات و فعاليت هاي دستگاه ها شفاف تر باشد حتما از 
فساد پيشگيري خواهد شد. همچنين يكي از موضوعات 
كه دغدغه رييس جمهوري است شايسته گزيني است كه 
انتصابات افراد همراه با شايسللتگي آنان باشد و بررسي ها 
انجام مي شود تا همه انتصابات بر اساس شايستگي باشد و 
مواردي كه احياناً خاف آن بايد را به رييس جمهوري اعام 
مي كنيم.  در همين زمينه يكي دو مورد در وزارت راه داشتيم 

كه مي خواستند شخصي را در سازمان هواپيمايي كشوري 
منصوب كنند اما بررسي ها نشان داد صاحيت لازم را ندارد و 
با مكاتبه جلوي آن گرفته شد يا در مورد بانك ها هم مواردي 
بوده است كه مكاتبه انجام شده تا جلوي آن گرفته شود و 
موارد ديگري هم در دسللت اقدام است. درويشيان ادامه 
داد: برخي انتصاب ها از قبل اين دولت بوده كه افراد پرونده 
قضايي داشتند و جابه جايي ها صورت گرفت. همچنين 
يك مورد واگذاري سهام دولت در پتروشيمي خليج فارس 
در بورس را داشتيم كه ابهاماتي در زمينه تجديد ارزيابي 
دارايي ها صللورت نگرفته بود و آخرين بررسللي از ارزش 
دارايي آن مربوط به سللال۹۲ بللود كه با مكاتبات صورت 
گرفته خواستار ارزيابي هاي به روز صورت هاي مالي شديم 
و اين واگذاري فعا متوقف شللده اسللت.  با اباغي كه به 
دستگاه ها شد و بر اساس قانون مبارزه با فساد خواستيم كه 
صورت هاي مالي، پاداش، سود، حقوق و ساير موارد مربوط 
به آن را در پايگاه و سامانه مشخص شده بارگذاري كنند.  
ما بارگذاري داده هاي سللازمان مالياتي را به شدت دنبال 
مي كنيم و معتقديم اگر اين فرايند تكميل شود شاهد فرار 
مالياتي نخواهيم بود. همچنين در حوزه دولت الكترونيك و 
نقشه ملي آن، پيش بيني شده است كه دستگاه ها بر اساس 
تكاليف خود، اطاعاتشان را در سامانه هاي مشخص شده 
بارگذاري كنند. وي در پايان با تاكيد براينكه با انتصابات 
شائبه برانگيز برخورد مي كنيم، اظهار كرد: در اين زمينه 
گزارش هايي به ما رسلليده است كه مشغول بررسي آنها 
هستيم و پس از مشخص شدن نتايج، حتماً اقدامات لازم 

را انجام خواهيم داد.



گروه بانك و بيمه|
معاون اقتصادي بانك مركزي كاهش تورم، كاهش رشد 
نقدينگي، هدايت منابع بانكي به سمت توليد و نظارت بر 
شبكه بانكي را رويكرد اين بانك اعلام كرد و گفت: در همين 
مدت شاهد كاهش ۱۸.۴ واحد درصدي تورم نقطه به نقطه 
بوده ايم. »پيمان قرباني« در اولين كنفرانس ملي ديپلماسي 
اقتصادي جمهوري اسلامي ايران، با اشاره به اينكه در دوره 
جديد، رويكرد سياست گذاري فعال در مسائل اقتصادي 
س��رلوحه بانك مركزي است اظهار داش��ت: تلاش براي 
كاهش تورم، كاهش رشد نقدينگي، هدايت منابع بانكي به 
سمت توليد و نظارت بر شبكه بانكي در دستور كار اين بانك 
قرار گرفته است.   معاون اقتصادي بانك مركزي تصريح كرد: 
در همين مدت ش��اهد كاهش ۱۸.۴ واحد درصدي تورم 
نقطه به نقطه، كاهش ۷ واحد درصدي متوسط تورم دوازده 
ماهه و كاهش ۲۵ واحد درصدي تورم توليد كننده بوده ايم. 
وي افزود: همچنين در بحث نقدينگي، رشد نقدينگي بدون 
درنظرگرفتن عمليات انتقال حسابداري بانك مهر اقتصاد 
به بانك سپه به ۳۷.۹ درصد و رشد پايه پولي به ۳۵ واحد 
درصد كاهش يافته است.  به گفته معاون اقتصادي بانك 
مركزي، هر چند سطوح فعلي تورم، رشد نقدينگي و رشد 
پايه پولي مطلوب نيست ولي تلاش مي كنيم با برنامه ريزي 
و سياست گذاري مناسب به نقطه مطلوب در شاخص هاي 
اقتصادي دست پيدا كنيم.  قرباني بر لزوم اصلاح بازارهاي 
مالي تاكيد كرد و افزود: اصلاح رابطه بانك مركزي با دولت، 
اصلاح رابطه بانك ها با مردم و تقويت نظارت بانك مركزي 
بر شبكه بانكي از طريق اصلاح قوانين و ارتقاي سيستم هاي 
نظارتي برخ��ط از اولويت هاي بانك مرك��زي در اصلاح 

بازارهاي مالي است. 
وي با تاكيد بر اهميت تقويت حكمراني ريال در نظام پولي 
كش��ور گفت: رويكرد بي ارزش كردن پول ملي در جهت 
تشويق بخش صادرات يك رويكرد شكست خورده است. 

قرباني تصريح كرد: بانك مركزي با هدف بازگرداندن ثبات 
به بازار ارز از طريق رفع عوامل انتظاري، پيش بيني پذير 
كردن اقتصاد و توجه به رقابت پذيري در اقتصاد و همچنين 
جذب سرمايه گذاري خارجي با اس��تفاده از ديپلماسي 
اقتصادي در راس��تاي حمايت از تولي��د داخلي و جهش 
صادرات عمل مي كند. معاون اقتصادي بانك مركزي گفت: 
بهره مندي حداكثري از ظرفيت ديپلماس��ي اقتصادي و 
ترسيم دقيق نقشه راه آن را مستلزم افزايش رقابت پذيري 

و تحول ساختاري در نظام توليد داخلي عنوان كرد.
قرباني تجارب اقتصادي كش��ور در دهه هاي گذش��ته و 
آسيب پذيري بالا در مواجهه با شوك هاي وارده و به تبع آن 
مقاوم سازي و افزايش تاب آوري اقتصاد را ضروري دانست 
و گفت: جنگ اقتصادي نقطه تمركز دشمن براي ضربه 
زدن به كشور بود ولي به اذعان خود دشمن سياست فشار 

حداكثري با شكست مواجه شده است. 
قرباني سياست هاي اقتصاد مقاومتي را يكي از مترقي ترين 
سياست هاي كلان اقتصادي كشور خواند و افزود: راهبرد 
اصلي سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي به تغيير الگوي 
اقتصادي كش��ور و حركت به س��مت اقتصادي درون زا و 
برون گرا معطوف شده است و در تبعيت از الگوي اقتصاد 
مقاومتي، ب��راي گذار از اقتص��اد تك محصولي متكي به 
صادرات نفتي كه در عين حال به عنوان يك اقتصاد باز در 
معرض شكنندگي قرار دارد، اتخاذ راهبرد توسعه صادرات 

غيرنفتي در عمل انتخابي گريزناپذير براي كشور است. 
وي ادامه داد: ضمن آنكه بهبود صادرات غيرنفتي علاوه بر 
تاثيرات مثبت در زمينه اشتغال زايي و ارزآوري، به عنوان 
يكي از اجزاي تش��كيل دهنده توليد ناخالص ملي كه از 
رونق  فرصت هاي تجاري در خ��ارج از مرزهاي ملي بهره  
مي گيرد، مورد توجه و واجد اهميت است و در تقويت رويكرد 

درون زايي و برون گرايي اقتصاد نقش مهمي ايفا مي كند. 
قرباني با اشاره به مفاد سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
تصريح كرد: براساس بند )۱۰( سياست هاي كلي اقتصاد 
مقاومتي، موضوع حمايت همه جانبه و هدفمند از صادرات 
كالاها و خدمات به تناسب ارزش افزوده و با خالص ارزآوري 
مثبت از طريق اقداماتي نظي��ر »برنامه ريزي توليد ملي 
متناس��ب با نيازهاي صادراتي« و »شكل دهي بازارهاي 
جديد و تنوع بخشي به پيوندهاي اقتصادي با كشورها به 

ويژه با كشورهاي منطقه« مورد توجه قرار گرفته است. 
معاون اقتصادي بانك مرك��زي تاكيد كرد: همچنين در 

بند )۱۲( اين سياست ها، »توسعه پيوندهاي راهبردي و 
گسترش همكاري  و مشاركت با كشورهاي منطقه و جهان 
به ويژه همسايگان«، »بهره گيري از ظرفيت سازمان هاي 
بين المللي و منطقه اي« و »استفاده از ديپلماسي در جهت 
حمايت از اهداف اقتصادي« از جمله راهكارهاي افزايش 
توان مقاومت و كاهش آسيب پذيري اقتصاد كشور معرفي 
شده است. به اين ترتيب همان گونه كه ملاحظه مي شود، 
تقويت موضع ديپلماسي اقتصادي در سياست هاي كلي 

اقتصاد مقاومتي مورد تاكيد و توجه قرار گرفته است. 
وي با بيان اينكه به طور مشخص ضرورت بهره گيري موثر 
از ديپلماسي اقتصادي در رهنمودهاي مقام معظم رهبري 
نيز به كرات تجلي و نمود يافته است، افزود: در سال جاري 
ايشان در بيانات خود طي ديدار با اعضاي هيات دولت )به 
مناسبت هفته دولت(، به اهميت ديپلماسي اقتصادي و 
ضرورت تقويت جنبه اقتصادي در حوزه ديپلماسي مجدداً 

تاكيد فرمودند. 
معاون اقتصادي بانك مركزي با معرفي ديپلماسي اقتصادي 
ب��ه عنوان تمام��ي اقداماتي ك��ه دولت ها ب��راي حفظ و 
تقويت منافع كشورهاي خود در عرصه بين الملل به انجام 
مي رسانند، تشريح كرد: از اين رو ارتقاي قابليت و توانمندي 
دولت ها در بهره گي��ري از ابزارها و اهرم هاي ديپلماتيك 
جهت تحقق اهداف اقتص��ادي امري مهم و حائز اهميت 
تلقي مي شود. بدين ترتيب مي توان چنين بيان كرد كه در 
رويه كنوني محيط بين الملل، ديپلماسي اقتصادي همسو 
و همانند ديگر سياست هاي اقتصادي پولي، مالي، ارزي و 
تجاري، از نقش و اهميت بسزايي در تحقق اهداف اقتصادي 
كشورها برخوردار اس��ت و در واقع به منزله يكي از شؤون 

سياست گذاري كلان اقتصادي در نظر گرفته مي شود. 
وي با اش��اره به اينكه در عمل هر كش��ور ب��راي ارتقاي 
موقعيت خود در عرصه بين الملل و تنظيم روابط با ساير 
ذي نفعان خارجي، مدل ديپلماسي اقتصادي منحصر به 
فرد و خاص خ��ود را دارد، تصريح كرد: با توجه به اهميت 
اين موضوع، تعيين جايگاه ديپلماسي در نقشه راه توسعه 
اقتصادي كشور و اتخاذ يك ديپلماس��ي فعال و در عين 
حال همكاري جويانه مي تواند به تحقق اهداف اقتصادي، 
سياسي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران در سطوح ملي، 

منطقه اي و بين المللي كمك شايان توجهي كند. 
قرباني جهش در عملكرد صادرات به ويژه در بخش صادرات 
غيرنفتي را عامل پايدارسازي و تقويت مازاد حساب  جاري 
ت��راز پرداخت هاي خارجي و افزايش عوايد ارزي كش��ور 
دانست و عنوان كرد: اين امر واجد تاثيرات مثبت در زمينه 
توسعه توليد و اش��تغال خواهد بود. با اين حال بالا بودن 
درجه ش��اخص تمركز صادرات ايران، حاكي از ش��ركاي 
تجاري محدود و نيز عدم تنوع در سبد محصولات صادراتي 
كشور است كه بالطبع اين موضوع به افزايش آسيب پذيري 
اقتصاد به ويژه در مواجهه با تحريم ها و شوك هاي خارجي 

منجر مي شود.
عضو هي��ات عامل بانك مركزي خاطرنش��ان ك��رد: در 
چنين شرايطي يكي از راهكارهاي اساسي جهت تقويت 
همكاري ها و تعام��لات مالي و تجاري كش��ور در عرصه 
بين الملل و نيز گسترش بازارهاي صادراتي براي توليدات 
داخلي، بهره گيري از ابزار ديپلماسي از طريق رايزني هاي 
سياسي و اقتصادي با ديگر كشورها است كه در اين ارتباط 
به طور مشخص فعال سازي ديپلماسي اقتصادي در قالب 

پيگيري انعقاد توافقنامه هاي تجاري جديد دو يا چندجانبه 
و بهره مندي حداكثري از ترتيبات موجود )همچون پيمان 
شانگهاي، سازمان همكاري اقتصادي، اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا( مي تواند نقش موثري در تقويت جريان صادرات 
كش��ور ايفا كند.  معاون اقتصادي بانك مركزي كس��ب 
جايگاه مطل��وب در عرصه تج��ارت بين الملل را نيازمند 
ارتباط و تعامل دوسويه با ديگر كشورها دانست و افزود: اين 
امر مي تواند از يك سو به تامين نيازهاي سرمايه اي و فني 
داخل كشور كمك كند و از سوي ديگر بازارهاي صادراتي 

جديد براي محصولات داخلي ايجاد كند. 
وي ادامه داد: همچنين در طول دهه هاي گذشته در كنار 
رشد تجارت جهاني، توسعه بازارهاي مالي بين المللي 
سبب گرديده تا بستر مناسبي جهت بهره گيري بهينه 
از منابع مالي خارجي با هزينه مناسب در قالب روش هاي 
استقراضي و غيراستقراضي در زمينه توسعه طرح ها و 
پروژه هاي اقتصادي زيرساختي و توسعه اي فراهم گردد. 
قرباني تصريح كرد: بدين ترتيب رايزني هاي ديپلماتيك 
و گس��ترش تعاملات تجاري با ديگر كش��ورها در قالب 
يك نقشه راه منسجم توس��عه اقتصادي و توأم با رعايت 
ملاحظات مربوط به پايداري بخش خارجي اقتصاد و با تاكيد 
بر ضرورت انتقال فناوري مي تواند در جذب سرمايه  و منابع 
مالي خارجي مثمرثمر و مفيد واقع شود. وي افزود: ضمن 
آنكه در مواجهه با توطئه هاي دشمنان كشور كه همواره در 
تلاش براي نمايش ايران به عنوان كشوري داراي ريسك 
تجاري بالا و فاقد امنيت سرمايه گذاري هستند، بهره گيري 
از ديپلماس��ي اقتصادي پويا و فعال و گسترش تعاملات 
تجاري و اقتصادي مي تواند نقش موثري ايفا كرده و در عين 
حال در ارتقاي جايگاه كشور در رتبه بندي هاي بين المللي 
از نظر ريسك تجاري و امنيت سرمايه گذاري كمك نمايد. 
عضو هيات عامل بانك مركزي با اشاره به برخورداري كشور 
از مزاياي ژئواكونوميك مناس��ب و نيز قرار گرفتن در پل 
ارتباطي مسير كريدورهاي ترانزيتي شرق به غرب و جنوب 
به شمال از ظرفيت هاي تجاري و اقتصادي، تصريح كرد: 
بالطبع برنامه ريزي و بهره گيري از ظرفيت اين كريدورها در 
قالب رايزني هاي ديپلماتيك در كنار تقويت زيرساخت هاي 
حمل ونقل و لجستيك مي تواند ضمن كاهش هزينه هاي 
تجاري و مبادلاتي به گسترش همكاري هاي اقتصادي با 
ديگر كشورها به ويژه كشورهاي همسايه و توسعه روابط 

تجاري كشور كمك كند.
وي بهره مندي حداكثري از ظرفيت ديپلماسي اقتصادي و 
ترسيم دقيق نقشه راه آن را مستلزم افزايش رقابت پذيري 
و تحول ساختاري در نظام توليد داخلي عنوان كرد و گفت: 
در راستاي تبيين اهميت اين مساله مي بايست اشاره شود 
كه دستيابي به هدف توسعه صادرات با تكيه بر صنايع پويا و 
رقابت پذير و نيز تغيير در تركيب كالاهاي صادراتي به نفع 
محصولات با ارزش افزوده بالا، در گرو تجديد س��اختار و 
تحول نهادي در عرصه اقتصاد داخلي و ايجاد محيط مناسب 

و مساعد براي كسب وكار و توليد در كشور است.
قرباني با بيان اينكه در اين ارتباط به نظر مي رسد، تدوين 
اس��تراتژي بلندمدت توس��عه  مي تواند يك نقش��ه راه و 
چارچوب سازگار و هدفمند در سياست گذاري اقتصادي 
در حوزه هاي مختلف پولي، اعتباري، مالي، ارزي و تجاري 
جهت راهبري و ارتقاي نظام توليد در كش��ور ايجاد كند، 
ادام��ه داد: با اتكا ب��ه رونق توليد داخلي و ارتقاي س��طح 

كيفيت، فناوري و رقابت پذيري محصولات ايراني، مواضع 
ديپلماسي اقتصادي ايران در مناسبات خارجي به شكل 

موثري تقويت مي شود. 
مع��اون اقتصادي بان��ك مركزي راهب��ري فعاليت هاي 
اقتصادي در راس��تاي توسعه توليد و متنوع سازي كالاها 
و مقاصد صادراتي كش��ور را نيازمن��د آگاهي از تحولات 
محيط اقتصاد بين الملل، ساختار بازارهاي هدف و كنكاش 
در توانمندي هاي فني و توليدي ديگر كش��ورها دانست 
و افزود: همين امر موجب ش��ده اس��ت تا ميدان عمل و 
عرصه ديپلماسي اقتصادي ابعادي فراتر از تمركز صرف 
به رايزني هاي سياسي و اقتصادي داشته باشد؛ به طوري 
كه بخش قابل توجهي از اقدامات دس��تگاه ديپلماس��ي 
عرصه اقتصاد، به جمع آوري اطلاعات در خصوص محيط 
اقتصادي و سياسي كشورها، وضعيت و مختصات بازارهاي 
هدف، كش��ف فرصت هاي تجاري، تحليل وضعيت رقبا، 
شناسايي فناوري هاي جديد، رصد و كنكاش در محيط 
نهادي و حقوقي، ارزيابي سياست هاي اقتصادي متخذه 
در ديگر كشورها و نيز آينده پژوهي و درك صحيح از روند 

رويدادهاي آتي در صحنه بين الملل معطوف مي شود.
وي با اش��اره به لزوم هماهنگي و همكاري همه جانبه 
ميان دس��تگاه هاي مختلف نظير وزارت امور خارجه، 
بانك مركزي و وزارتخانه هاي ذي ربط در حوزه تجارت 
خارجي گف��ت: يكي از رويكردهاي نوين در راس��تاي 
افزايش تعاملات اقتصادي، ناظر بر تقويت نقش بازيگران 
بخش خصوصي در مناس��بات خارجي كشورها است؛ 
به طوري كه در دهه هاي اخير ش��مار بازيگران عرصه 
ديپلماس��ي اقتص��ادي افزايش يافته اس��ت و در كنار 
دولت ها، ديپلماسي شركتي نيز نقش بسزايي در پيش برد 
اهداف و سياست هاي اقتصادي كشورها ايفا كرده است.  
قرباني با بيان اينكه در سطح ديگر، موضوع شناساندن 
ظرفيت ها و توانمندي هاي داخلي به طرف هاي خارجي 
مطرح است افزود: رسالت تحقق اين امر خطير بر عهده 
سفرا و نمايندگان جمهوري اس��لامي ايران در اقصي 
نقاط جهان خواهد بود.  وي ادامه داد: در اين ميان، يكي 
از محورهاي مهم ماموريت دستگاه سياست خارجي، 
مساله »فرصت سازي« است كه ناظر بر ايجاد فرصت هاي 
مختلف همكاري هاي منطقه اي و بين المللي و برقراري 
ارتباط ميان شركت ها، انجمن هاي تجاري، دانشگاه ها و 

مراكز پژوهشي داخل و خارج كشور است. 
قربان��ي با بيان اينك��ه ديگر محور ماموريت دس��تگاه 
ديپلماسي معطوف به »تصويرسازي« و ترسيم تصوير 
مثبت از محيط اقتصادي و توان توليدي ايران اس��ت، 
افزود: بر اين اساس نقش سفارت خانه ها و نمايندگي هاي 
جمهوري اسلامي ايران در خارج از كشور براي شناساندن 
ظرفيت ها و توانمندي هاي داخل��ي و نيز فرصت هاي 
س��رمايه گذاري و همكاري با ايران از اهميت بس��زايي 

برخوردار است.
قرباني در پايان با اش��اره به اينك��ه در مواجهه با تغييرات 
روزافزون و مستمر محيط اقتصاد جهاني و تشديد رقابت ها 
در اين عرصه، مديريت روابط خارجي و ديپلماسي اقتصادي 
با پيچيدگي  بيشتري همراه است، اذعان داشت: با اين حال، 
با توجه به برخورداري كشور ما از مزاياي متعدد و قابل توجه 
در حوزه سرمايه گذاري، توليد و تجارت و نيز قابليت هاي 
قابل ملاحظه نظير سرمايه انساني مطلوب و فراواني نيروي 
كار تحصيل كرده، دسترس��ي به منابع انرژي و موقعيت 
ژئوپليتيك مناسب، انتظار مي رود با اتخاذ رويكرد هدفمند 
در عرصه ديپلماس��ي اقتصادي و ارتقاي همكاري ها در 
سطوح منطقه اي و فرامنطقه اي و با تقويت مناسبات مالي 
و تجاري دوجانبه و چندجانبه، زمينه مناسبي براي رونق 

توليد و جهش صادرات در كشور فراهم گردد. 
وي تاكيد كرد: همچنين به طور مش��خص بانك مركزي 
در عرصه ديپلماس��ي اقتصادي تلاش دارد با همكاري و 
همياري وزارت امور خارجه و ساير دستگاه هاي ذي ربط 
اقدام��ات لازم در زمينه افزاي��ش همكاري ها و ارتباطات 
بانكي با كش��ورهاي طرف تجاري، آزادسازي منابع ارزي 
بلوكه شده كشور در خارج و نيز تقويت سيستم پيام رسان 
سپام ارزي با افزايش پوشش اتصال بانك هاي خارجي انجام 
گيرد تا بدين ترتيب ضمن تسهيل مبادلات مالي فرامرزي، 
آس��يب پذيري كش��ور در مقابل توطئه ها و تحريم هاي 

خارجي به نحو چشم گيري كاهش يابد.

يادداشتاخبار
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پيام رهبري انقلاب
در خصوص تسهيلات بانكي

محمدباقر قاليباف در جلسه علني مجلس شوراي 
اس��لامي )چهارش��نبه( متن نامه رهبري معظم 
انقلاب در خصوص تس��هيلات بانكي را به ش��رح 

زير قرائت كرد: 
»جناب آقاي دكتر قاليباف رييس محترم مجلس 
شوراي اسلامي نامه ش��ماره ۱۴۰۰.۳۴۴۶۰۰ 
م��ورخ ۱۴۰۰.۱۱.۲۷ ريي��س كل محترم بانك 
مركزي در خص��وص تكاليف ش��بكه بانكي در 
مصوبه كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ و آثار آن 
در تش��ديد ناترازي بانك ها و افزايش پايه پولي 
به اس��تحضار مقام معظم رهبري مدظله العالي 
رسيد مرهون فرمودند:  بسمه  تعالي، جناب آقاي 
قاليباف رياست محترم مجلس شوراي اسلامي، 
مقتضي اس��ت به اين هش��دار توجه لازم بشود. 

مراتب جهت اقدام مقتضي ايفا مي گردد.

 تذكر رهبري در بودجه
اعمال مي شود

جعفر قادري عضو كميس��يون تلفيق با اشاره به 
تذكر بودجه اي رهبر معظ��م انقلاب به مجلس 
شوراي اسلامي گفت: كميسيون تلفيق تكاليف 

بانك ها را تعديل مي كند.
جعفر قادري روز چهارشنبه در واكنش به قرائت 
نامه رهبر انق��لاب خطاب به مجل��س مبني بر 
لزوم تعديل مصوبات كميسيون تلفيق پيرامون 
تس��هيلات تكليفي به بانك ها گفت: رييس كل 
بانك مرك��زي در نامه اي خطاب به رهبر انقلاب 
نس��بت به برخي مصوب��ات كميس��يون تلفيق 
انتقاد كرد. عضو كميس��يون تلفي��ق بودجه در 
مورد مصوبات الحاقي به لايحه بودجه از س��وي 
كميسيون تلفيق كه مورد انتقاد رييس كل بانك 
مركزي قرار گرفته اس��ت اظهار داشت: در يكي 
پيشنهادهاي كميس��يون تلفيق مصوب شد كه 
۲۰۰ هزار ميليارد تومان در ماده ۵۶ تس��هيلات 
بانكي براي اجراي طرح ه��اي عمراني پرداخت 
شود، در تبصره ۱۶ نيز تسهيلات قابل توجه بانكي 
به دولت تحميل شده است. كميسيون تلفيق با 
توجه به نامه رهبر معظم انق��لاب اين مصوبات 
را اص��لاح مي كن��د.در بودجه هر س��ال چنين 
پيشنهادهايي از سوي نمايندگان به كميسيون 
تلفي��ق ارايه مي ش��ود، گاهي اوق��ات دولت در 
كميس��يون تلفيق تلاش مي كند و اجازه الحاق 
چنين بندهاي��ي را به لايحه بودج��ه نمي دهد، 
گاهي نيز نمي تواند.كميسيون تلفيق نشستي را 
به منظور ايجاد اص��لاح در مصوبه خود در مورد 

تسهيلات تكليفي به بانك ها برگزار مي كند.
نماينده مردم ش��يراز در مجل��س گفت: در اين 
جلسه تكاليف در نظر گرفته شده براي بانك ها به 
منظور ارايه تسهيلات در موارد مختلف، تعديل 
خواهد ش��د. در جلس��ه علني روز چهارش��نبه 
۴ اس��فند نامه رهبر انقلاب ب��ه مجلس و تذكر 
بودجه اي ايشان به خانه ملت در مورد خودداري 
از تحميل تس��هيلات تكليفي به بانك ها قرائت 

شد.

ممنوعيت دريافت كپي مدارك 
در ارايه خدمات بانكي 

بان��ك مركزي بانك ه��ا را موظف ك��رد در ارايه 
خدمات پايه به اشخاص حقيقي ايراني، با تطبيق 
مشخصات هويتي با اصل مدارك، به دريافت كد 
رهگيري از سامانه اس��تعلام هويتي ثبت احوال 
اكتف��ا كرده و ني��ازي به درياف��ت كپي مدارك 

هويتي نيست.
براساس بخشنامه شوراي عالي مقابله و پيشگيري 
از جرايم پولشويي و تامين مالي تروريسم، كليه 
اشخاص مش��مول موضوع مواد )۵( و )۶( قانون 
اص��لاح قانون مب��ارزه با پولش��ويي موظفند در 
شناسايي اش��خاص حقيقي، مشخصات هويتي 
اعلام شده از س��وي ش��خص حقيقي را با اصل 
م��دارك تطبي��ق داده و پس از اح��راز هويت و 
استعلام برخط از س��ازمان ثبت احوال كشور و 
دريافت كد رهگيري تاييد كنند. بديهي اس��ت 
نگه��داري كد رهگيري معتب��ر در پرونده ارباب 

رجوع قابل استناد است.
با توجه ب��ه اينكه نهاد رياس��ت جمهوري نيز در 
ابلاغيه اي اعلام كرده بود اس��تعلام الكترونيكي 
جايگزين مس��تندات كاغذي در افتتاح حساب، 
درخواس��ت و دريافت تس��هيلات، درخواس��ت 
صدور و تحويل دسته چك باشد، برخي بانك ها 
و موسسات اعتباري غيربانكي كماكان بر خلاف 
مفاد بخش��نامه ها عمل كرده و اقدام به دريافت 
كپي مدارك هويتي اش��خاص حقيق��ي ايراني 

مي كنند.
بان��ك مركزي در بخش��نامه خ��ود تاكيد كرد: 
دريافت كد رهگيري از س��امانه استعلام هويتي 
س��ازمان ثبت احوال كش��ور و نگهداري آن در 
پرونده شناسايي اشخاص حقيقي كفايت مي كند 
و اين بخش��نامه بايد به واحده��اي ذيربط بانك 
يا موسس��ه اعتباري غيربانكي ابلاغ و  بر حس��ن 

اجراي آن نظارت شود.    
سازمان اداري و اس��تخدامي كشور ۱۲ دي ماه 
بر ممنوعيت دريافت كپي مدارك احراز هويتي 
توس��ط بانك مركزي، بانك ها و س��ازمان ثبت 
احوال تاكيد كرده بود. پيش از اين نيز س��ازمان 
اداري و استخدامي كشور در دو بخشنامه جداگانه 
در هفدهم ش��هريورماه ۹۹ و پنجم دي ماه ۹۶ 
همچنين در يك بخشنامه تاكيدي نهم اسفندماه 
۹۹، درياف��ت كپي م��دارك هويت��ي، از جمله 
شناس��نامه و كارت ملي را از خدمت گيرندگان 

توسط دستگاه هاي اجرايي ممنوع كرده است.

تحميل تسهيلات تكليفي
به بانك ها 

تسهيلات تكليفي به بانك ها 
در تناقض با اص��لاح نظام 
بانكي و كنترل تورم است، 
هش��دار ريي��س كل بانك 
مرك��زي در اي��ن خصوص 
بج��ا و در راس��تاي وظيفه 
ايشان در قبال عموم جامعه 
بود.تس��هيلات تكليف��ي 
بانك ها در دوره پ��س از دفاع مقدس و با هدف كمك 
بانك ها به دولت در بازسازي زيرساختها و فعاليت هاي 
سرمايه گذاري وارد ادبيات اقتصادي كشور شد و قرار 
نبود دايمي باش��د. حتي بر اساس قانون برنامه ششم 
توس��عه مقرر بود كه هيچگونه تسهيلات تكليفي در 
نظر گرفته نش��ود كه متاسفانه اين اتقاق رخ نداد و هر 
ساله ميزان اين تكاليف بيشتر شده است. مقرر بود اين 
تسهيلات از محل سپرده هاي قرض الحسنه پرداخت 
شود ولي ما تعريف دقيقي از اين س��پرده ها نداريم و 
سپرده هاي جاري را هم جزو سپرده هاي قرض الحسنه 
حساب مي كنيم كه اين صحيح نيست و شامل پولي 
است كه افراد براي پرداخت هاي جاري خود در بانك 
مي گذارند و مانده آن به طور دائم در حال تغيير است و 
بانك ها نمي توانند از اين محل تسهيلاتي پرداخت كنند. 
لذا اجبار بانك ها براي پرداخت تسهيلات از اين محل 
موجب افزايش زيان آنها مي شود. تسهيلات تكليفي 
يكي از عوامل مهم كس��ري منابع در بانك هاست اين 
امر موجب تش��ديد ناترازي بانك ها و در نتيجه فشار 
به بانك مركزي، خلق پول، رش��د نقدينگي و افزايش 
تورم مي شود. از آنجا كه حفظ ارزش پول ملي و كنترل 
تورم وظيفه اصلي بانك مركزي محس��وب مي شود، 
هش��دار رييس كل بانك مركزي در اين خصوص بجا 
و در راس��تاي وظيفه ايشان در قبال عموم جامعه بود.  
سياست گذاري پولي جزو وظايف اصلي بانك مركزي 
است و تسهيلات تكليفي ناقض اين سياست گذاري 
پولي اس��ت، ايجاد تغييرات در حج��م پول به صورت 
تحميلي عملا دخالت در فعاليت هاي بانك مركزي و 
موجب نقض استقلال آن است. تسهيلات تكليفي از 
يكس��و در تناقض با كنترل نقدينگي و تورم است و از 
سوي ديگر با كاهش توان تسهيلات دهي بانك ها به 
بخش هاي مولد اقتصادي موجب تشديد ركود مي شود. 
همچنين افزايش نرخ ارز موجب افزايش هزينه هاي 
واحدهاي توليدي ب��راي واردات مواد اوليه و قطعات 
مورد نياز و كاهش توان بانك ها براي پرداخت تسهيلات 
موردنياز اين واحدها شده است. بنابراين فشار به بانك ها 
براي پرداخت تس��هيلات تكليفي، به توليد نيز ضربه 
مي زند. بنابراين هرچند اين تسهيلات عموما توسط 
مجلس با هدفي متعالي و براي كمك به مردم تصويب 
مي شوند اما نتيجه آن بالعكس و با افزايش تورم به زيان 

آحاد جامعه به ويژه اقشار ضعيف است.

ماندگاري دلار صرافي بانكي
در كانال 26 هزار تومان 

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري |
نرخ دلار در بازار آزاد به ۲۶۴۰۰ تومان رسيد و قيمت 
س��كه نيز ۱۱ ميليون و ۸۹۰ هزار تومان معامله شد. 
نرخ دلار در صرافي هاي بانكي )چهارش��نبه، چهارم 
اس��فندماه( با ۳۳ تومان افزايش نسبت به روز كاري 
گذش��ته، ۲۴ هزار و ۷۹۹ تومان معامله ش��د. قيمت 
فروش يورو با كاهش ۳۲ توماني نس��بت به روز كاري 
گذشته برابر با ۲۸ هزار و ۱۹۰ تومان بود.قيمت خريد 
هر دلار ۲۴ هزار و ۵۵۲ تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 
۲۷ هزار و ۹۰۹ هزار تومان اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي 
خريد دلار در بازار متشكل ارزي ۲۴ هزار و ۴۰۱ تومان 
و نرخ فروش آن ۲۴ هزار و ۶۲۳ تومان بود.اين در حالي 
اس��ت كه نرخ خريد يورو در اين بازار ۲۷ هزار و ۶۲۱ 
تومان و نرخ فروش آن نيز ۲۷ هزار و ۹۳۲ تومان اعلام 
شد.همچنين در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو 
به قيمت ۲۷ هزار و ۱۹۵ تومان فروخته و حواله دلار به 

بهاي ۲۳ هزار و ۹۷۳ تومان معامله شد.

    نوسان سكه در كانال ۱۱ ميليون تومان
قيمت سكه )چهارش��نبه، چهارم اسفندماه( در بازار 
تهران با ۴۰ هزار تومان افزايش نس��بت به روز كاري 
گذشته به بهاي ۱۱ ميليون و ۸۹۰ هزار تومان رسيد و 
سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت ۱۱ ميليون 
و ۷۰۰ هزار تومان معامله ش��د. نيم سكه بهار آزادي 
۶ ميليون و ۶۵۰ هزار تومان، ربع س��كه سه ميليون و 
۷۲۰ هزار تومان و س��كه يك گرمي ۲ ميليون و ۳۰۰ 
هزار تومان قيمت خورد.علاوه بر اين، در بازار طلا نيز 
نرخ هر گرم طلاي ۱۸ عيار به يك ميليون و ۱۹۱ هزار 
تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 
۱۶۰ هزار تومان شد. اونس جهاني طلا نيز با قيمت 

يك هزار و ۸۹۵ دلار و ۵۲ سنت معامله شد.

۹ اسفند، آخرين مهلت دستگاه ها
و بانك ها براي ثبت تخصيص اعتبار

خزانه دار كل كش��ور با صدور بخشنامه اي اعلام كرد: 
همه دستگاه هاي اجرايي بدهكار و بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي )به عنوان دستگاه طلبكار( حداكثر 
تا نهم اسفندماه ۱۴۰۰ نسبت به تعيين تكليف همه 
درخواست هاي اشخاص متقاضي در سامانه الكترونيكي 
صدور اسناد تس��ويه خزانه اقدام كنند. براساس اين 
بخشنامه فرآيندها و روش صدور اسناد تسويه خزانه 
نوع اول توسط وزارت امور اقتصادي و دارايي تعيين 
مي شود و اشخاص متقاضي و س��اير دستگاه هاي 
اجرايي موضوع ماده پن��ج قانون مديريت خدمات 
كش��وري- مصوب ۱۳۸۶- مكلفند حسب مورد بر 

اساس روش اعلامي وزارتخانه اقدام كنند. 

رشد نقدينگي به ۳۷،۹ درصد و رشد پايه پولي به ۳۵ درصد رسيده است

بانك مركزي: تورم نقطه به نقطه ۱۸.۴ واحد درصد كاهش يافت

اعتبارسنجي عامل كاهش انحراف تسهيلات 
اعطاي تس��هيلات بر اس��اس 
نظام اعتبارسنجي نوعي نظارت 
پيشيني اس��ت كه مي تواند از 
اتفاقاتي مانند عدم بازپرداخت 
تس��هيلات، جلوگي��ري كند. 
جايگاه نظارت��ي بانك مركزي 
نسبت به نظام بانكي و ابزارهايي 
كه براي اعمال قدرت در اختيار 
دارد، همواره از چالش هاي م��ورد بحث در اين حوزه بوده 
است. بس��ياري از صاحبنظران بر ضرورت تقويت جايگاه 
نظارتي بانك مركزي و به روزرس��اني ابزاره��اي آن براي 
پيش��گيري از ايجاد بحران در نظام بانك��ي تأكيد دارند.  
اعتبارسنجي حافظه اي از رفتارهاي گذشته فرد است كه 
نقش مهمي در هدايت درست اعتبارات بانكي دارد. در عموم 
كشورها بانك مركزي وظيفه نظارت بر نظام بانكي را بر عهده 
دارد و در كشور ما هم طبق قانون وظيفه نظارت بر بانك ها 
و سياست هاي پولي و اعتباري بر عهده بانك مركزي است. 
بانك مركزي چند دس��ته از ابزارهاي نظارتي را در اختيار 
دارد؛ يكسري از آنها ابزارهايي هستند كه به واسطه قانون 
در اختيار بانك مركزي قرار گرفته اس��ت و بر اس��اس اين 
شأن قانوني مي تواند اقدام كند و البته بعضي از ابزارها نياز به 
وضع قانون جديد دارند. اين نظارت هم مي تواند به صورت 

كاغذي، يعني بازرسي سرزده و بررسي اسناد بانك ها باشد 
و هم مي تواند برخط صورت بگيرد. بانك مركزي مي تواند 
نسبت ها و كميت هاي مهم در نظام بانكي را مطالبه كند؛ مثلا 
درباره كيفيت تسهيلات اعطايي بانك ها، يعني تسهيلات 
به چه كساني داده شده، چقدر بوده، در ازاي آن چه وثايقي 
گرفته شده و به چه بخش ها و حوزه هايي داده شده است. 
اين بررس��ي ها مي تواند به صورت برخط يا كاغذي باشد. 
بانك مركزي به دليل ش��أن قانوني خود مي تواند از همه 
اين ابزارها اس��تفاده كند كه هم اكنون از برخي اس��تفاده 
مي كند ولي از بعضي ابزارها مانند نظارت بر خط، تاكنون 
استفاده زيادي نكرده است. همين طور ذيل اين ابزارها بانك 
مركزي مي تواند شاخص هايي را تعريف كند و متناسب با 
اين شاخص ها نظارت را انجام بدهد، مثل شاخص كفايت 
سرمايه كه در خيلي از كشورها براي نظارت بانكي استفاده 
مي شود. بر اساس اين شاخص كيفيت تسهيلات بانك ها 
قابل ارزيابي است و بر اساس آن سنجيده مي شود كه يك 
بانك در چه وضعيتي قرار دارد و آيا لازم اس��ت اقداماتي از 
سوي بانك مركزي انجام بگيرد يا خير. بانك مركزي چون 
نهاد سياست گذار است، قدرت مجوزدهي يا ابطال مجوز را 
دارد؛ اين يك اهرم است براي اينكه به بانك ها فشار بياورد تا 
سياست هاي مورد نظر را دنبال كنند يا از كارهايي اجتناب 
كنند. بانك مركزي خدماتي به نظام بانكي ارايه مي دهد 

كه به واسطه اين خدمات مي تواند به مسير حركت بانك ها 
جهت بدهد به اين صورت كه اگر بانك ها سرپيچي كنند، 
آنها را تنبيه كند. سوالي مطرح مي شود كه بانك مركزي بعد 
از اينكه نظارت كرد و فهميد بانكي بد عمل مي كند، چگونه 
مي تواند اين بانك را مجازات كند؟ يكي از مسيرها استفاده 
از خدماتي هست كه به بانك ها مي دهد، با محدود كردن 
اين خدمات مي تواند نسبت به بانك ها اعمال سياست كند.

علي رغم وجود بسترهاي قانوني، بانك مركزي تاكنون از 
برخي ابزارها مانند نظارت برخط بر شبكه بانكي استفاده 
چنداني نكرده اس��ت. از جمله اين خدم��ات مي توان به 
شتاب و شاپرك يا خدمات تسويه كه در اختيار بانك ها قرار 
مي گيرد و غيره اش��اره كرد. هنگام تسويه بين بانكي، اگر 
بانك ها كم بياورند و نتوانند از بازار بين بانكي تامين كنند 
بايد با وثيقه گذاري نزد بانك مركزي، ذخاير را براي تسويه 
تأمين كنند كه اگر بانك مركزي به هر دليلي اين امكان را از 
 يك بانك سلب كند، بانك دچار مشكل خواهد شد. نظام 
اعتبار سنجي اولاً حافظه اي از رفتارهاي گذشته فرد دارد كه 
امروز به ما كمك مي كند تا بفهميم كه آيا اين فرد اعتبار لازم 
را براي دريافت تسهيلات دارد يا خير و طبيعتاً از اين جهت 
افراد را طبقه بندي كنيم و نظارتي از اين جهت شكل بگيرد. 
دوم اينكه چون فرد مي داند كه روابط مالي او در آينده تحت 
تاثير رفتار امروز او است سعي مي كند در زمان كنوني هم 

رفتار قابل قبولي از خود بروز بدهد تا در آينده دچار مشكل 
نش��ود. پس از اين دو جهت نس��بت به وثائق برتري دارد، 
بنابراين مي شود گفت وقتي بر اساس نظام اعتبارسنجي 
تسهيلات اعطا مي شود به يك معنا پيشگيري هايي صورت 
گرفته يعني در اعطاي تسهيلات نظارت داريم تا از وقايعي 
كه احتمال مي دهيم به خاطر رفت��ار غيرقابل قبول فرد 
در آينده اتفاق بيفتد از جمله عدم پرداخت تس��هيلات، 
جلوگيري كنيم. نظام اعتبارسنجي نوعي نظارت پيشيني 
است كه مي تواند از اتفاقاتي مانند عدم بازپرداخت تسهيلات، 
پيشگيري كند. در اصلاح قانون بانكداري هم طبيعتاً باز 
كردن دست بانك مركزي در اعمال ابزارهاي نظارتي بسيار 
راهگشا خواهد بود يعني اين قدرت به بانك مركزي داده 
شود كه اقدامات محدودكننده اي نسبت به بانك اعمال كند 
بدون اينكه نهاد ديگري بتواند جلوي بانك مركزي را بگيرد 
به طوري كه وقتي بانك مركزي تصميمي گرفت و اقدامي 
انجام داد بعداً در مس��ير قضايي ق��رار گرفته و به تخلفات 
رسيدگي ش��ود. البته وقتي بانك مركزي مي خواهد اين 
اقدامات را انجام دهد در اينجا بايد شخصيت حقوقي بانك 
مركزي پاسخگو باشد و نبايد فرد تصميم گير از طريق قضايي 
تحت پيگرد قرار بگيرد، چون اگر افراد را مسوول كنيم، وقتي 
لازم است اقدامات سريع انجام بدهد از پذيرفتن هزينه اين 

اقدام سر باز مي زند و عملًا اتفاقي نخواهد افتاد.

 احمد مجتهد 

علي نادري شاهي



در س��ال 98 بود كه تب ورود افراد حقيقي به بورس داغ 
شد و سرمايه هاي خرد بسياري از عموم جامعه به سمت 
بازار سرمايه گرايش پيدا كرد. هم زمان با دعوت گسترده 
از مردم براي حضور در بازار سرمايه و سپردن دارايي هاي 
خود به بورس، دولت هم از اين قافله عقب نمانده و نسبت 
به عرضه سهام مختلف خود در اين بازار و در نتيجه، تأمين 
كسري بودجه اقدام كرد.  عرضه سهام شستا در بازار دوم 
بورس، را شايد بتوان يكي از بزرگ ترين اقدامات دولت در 
راستاي تأمين مالي از بازار سهام دانست؛ عرضه اوليه اي 
كه در 27 فروردين ماه سال 99 و پس از كش وقوس هاي 
فراوان سرانجام به پايان رسيد.  در آن روز، نماد شستا در 
س��قف قيمتي 8۶۰۰ ريال كشف قيمت شد و به هر كد 
حقيقي و حقوقي، تعداد ۳۶۳7 برگه سهم تخصيص يافت 
تا هركدام از كدهاي بورسي شركت كننده در عرضه اوليه، 
بيش از سه ميليون و 1۰۰ هزار تومان از سهام شستا در 
پرتفوي خود داشته باش��ند. در آن چهارشنبه تاريخي 
كه بزرگ ترين عرضه تاريخ بازار سرمايه كشور از لحاظ 
تعداد ش��ركت كنندگان و نيز از نظر عرضه انجام گرت، 
دو ميليون و 7۰ هزار نفر در عرضه اوليه شركت داشتند 
تا ركورد ش��ركت مردم در عرضه هاي اوليه تا آن مقطع 
شكسته شود. مجموعه شستا داراي 187 شركت بورسي 
با درصد مديريتي مالكيتي است كه بر اساس عرضه اوليه 
صورت گرفته، توانس��ت حدود 7هزار ميليارد تومان به 
تأمين مالي بپردازد. هلدينگ شستا با سرمايه اسمي 8 
هزار ميليارد توماني در گزارش 12 ماهه تلفيقي، 7.۰1 
هزار ميليارد تومان سود خالص داشته و سود اصلي ۴.۵ 
هزار ميليارد تومان وارد بازار سرمايه شد؛ همچنين سود 
هر سهم در س��ال مالي قبل و منتهي به ۳1 خرداد سال 
گذشته ۵۶۵ ريال و در شش ماهه منتهي به پايان آذر سال 
گذشته 1۳1 ريال بود.  اين شركت شامل 178 شركت 
زيرمجموعه و 9 هلدينگ بزرگ شامل سرمايه گذاري نفت 
گاز و پتروشيمي تأمين، هلدينگ سرمايه گذاري دارويي 
تأمين، شركت س��رمايه گذاري سيمان تأمين، شركت 
سرمايه گذاري صدر تأمين، شركت سرمايه گذاري صبا 
تأمين، شركت س��رمايه گذاري صنايع عمومي  تامين، 
خدمات ارتباطي رايتل، شركت سرمايه گذاري توسعه 

انرژي تأمين و كشتيراني جمهوري اسلامي ايران است.

    سرانجام شستا چه شد؟
نماد شستا كه در س��قف قيمتي 8۶۰۰ ريال كشف 
قيمت ش��ده بود، پس از انجام عرض��ه اوليه، روزهاي 
سبزي داشت و به يكي از شاخص سازان بازار سرمايه 
تبديل ش��د.  اين س��هم در طول كمتر از پنج ماه، به 
يكه تازي در بورس تهران پرداخت و همه نگاه ها را به 
س��مت خود جلب كرد؛ به طوري كه توانست سودي 
بيش از ۵۰۰ درصد را نصيب سهامدارانش كند.  قيمت 
هر برگه سهم شستا از 8۶۰۰ ريال در 27 فروردين 99 
تا اواسط مردادماه به ۶۵۰۰۰ ريال رسيد و سود رويايي 
را به س��هامداران اين نماد هديه كرد. هم زمان با آغاز 
ريزش بازار سرمايه از مردادماه 99، شستا نيز همگام با 
ساير بزرگان شروع به افت كرد و وارد روند نزولي شد.  
با وجود تلاش هاي ص��ورت گرفته براي حمايت از 
سهام شس��تا، اين نماد همانند س��اير نمادها، افت 
چش��م گيري را تجربه كرد و به نزديكي هاي قيمت 
خود در هنگام عرضه اوليه رسيد.  شستا در دوران 
رونق نس��بي بورس در خردادم��اه 1۴۰۰ بار ديگر 
روند رو به رش��دي را آغاز كرد، ام��ا بار اين بار نوبت 
به م��رداد 1۴۰۰ رس��يده بود كه به عنوان س��قف 
قيمتي جديد شستا عمل كند. از نخستين روزهاي 

مردادماه 1۴۰۰، شستا افت جديدي را آغاز كرد و به 
حوالي 1۰۰۰۰ ريال رسيد.  درنهايت، نماد شستا در 
هشتمين روز از دي ماه 1۴۰۰ و در قيمت 1۰97۰ 
ريال جهت ش��ركت در مجم��ع عمومي فوق العاده 
دوره 12 ماهه منتهي به 1۴۰۰/۰۳/۳1متوقف شد.

    تصميمات مجمع شستا
مجمع عمومي فوق العاده شستا به منظور تصميم گيري 
درباره افزايش سرمايه 1۰۵2 درصدي اين شركت در 
س��يزدهم دي ماه برگزار شد.  در اين مجمع، پيشنهاد 
افزايش سرمايه شستا از محل تجديد ارزيابي دارايي ها به 
تصويب رسيد تا سرمايه اين شركت از 1۴.2 هزار ميليارد 
تومان به بيش از 1۶۳ هزار ميليارد تومان افزايش يابد. 
بر اساس اعلام مديرعامل شستا در اين مجمع بيش از 
91 درصد از پرتفوي سرمايه گذاري شستا بورسي است 
و هدف اين شركت هم حفظ ارزش دارايي بيمه شدگان 

تأمين اجتماعي و سهامداران اين شركت است.

   در شستا چه مي گذرد؟
بر اساس گزارش هاي قرائت شده در اين مجمع، شستا 
در آن مقط��ع در 9۴ پروژه س��رمايه گذاري كرده كه 
ارزش اين پروژه ها بيش از ۶۳ هزار ميليارد تومان است.

مديرعامل شستا افزود: هدف از افزايش سرمايه از محل 
تجديد ارزيابي داده ها در راستاي حداكثر استفاده از 
توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت از كالاي ايراني 
است و به منظور رونق توليد و ايجاد اشتغال از طريق 
اصلاح ساختار مالي شركت ها و كارآمد سازي افزايش 
بهاي ناشي از تجديد ارزيابي دارايي ها، افزايش سرمايه 
شس��تا را از بيش از 1۴2 هزار ميليارد ريال به 1۶۳۰ 
هزار ميليارد ريال انجام گرفته اس��ت. اين شركت در 
حالي در پايان ۳ ماهه منتهي به شهريور امسال حدود 
2۵ هزار ميليارد تومان سود انباشته داشته كه نسبت 
به مدت مشابه سال قبل رشدي 92 درصدي را تجربه 
كرده است. اين شركت همچنين در پايان سال مالي 

منتهي به ۳1 خرداد 1۴۰۰ توانس��ته 219 تومان به 
ازاي هر س��هم سود محقق كند كه از اين ميزان 1۳۵ 
تومان به ازاي هر سهم به سهامدارانش سود نقدي داده 
است. بر اساس اطلاعيه منتش��ر شده در كدال، سود 
سهامداران اين شركت از تاريخ ۵ آبان از طريق سامانه 
سجام به سهامداران پرداخت شده است. با اين حال با 
توجه با افزايش سرمايه سنگين اين شركت، احتمالًا 
ميزان سود نقدي امسال به مراتب كمتر از سال گذشته 
باشد. در ۳ ماهه نخست سود خالص شستا به ازاي هر 
سهم تنها 12 ريال بود. شستا در انتهاي آذرماه چندين 
شركت با بهاي تمام شده 2.۰۵ هزار ميليارد توماني در 
پرتفوي بورسي خود داشته كه با رشد ۵۵2 درصدي به 

مبلغ 1۳۴ هزار ميليارد تومان رسيده است.

   ثبت افزايش سرمايه و اعمال آن
در پرتفوها

افزايش س��رمايه يك ه��زار و ۵2 درصدي ش��ركت 
سرمايه گذاري تأمين اجتماعي با نماد شستا از محل 
تجديد ارزيابي دارايي ها كه در مجمع آن به تصويب 
رسيده بود، طي روزهاي گذشته در پرتفوي سهامداران 
اعمال شد. در اطلاعيه شركت سرمايه گذاري تأمين 
اجتماعي آمده اس��ت: بر اس��اس تصميمات مجمع 
عمومي فوق الع��اده م��ورخ 1۴۰۰/1۰/12 افزايش 
سرمايه  شركت از مبلغ ۰۰۰ ،۰۰۰ ،1۴2 ميليون ريال 
به مبلغ 1،۴۵۶،۰1۳،۶۳۶ميليون ريال )از محل مازاد 
تجديد ارزيابي دارايي ها مبلغ 1۴9۴۰1۳۴۵۶ ميليون 
ريال( در تاريخ 1۴۰۰/11/2۴ در مرجع ثبت شركت ها 
به ثبت رسيد.  بر اين اساس، سهام جايزه شستا از 27 
بهمن ماه در سبد دارايي سهامداران اين نماد ثبت شد 
تا اين نماد بورسي در يك قدمي بازگشايي قرار بگيرد.

    شستا چگونه بازگشايي مي شود؟
نيما ميرزايي، كارشناس بازار سرمايه در پاسخ به اين سوال 
كه »شستا چگونه بازگش��ايي خواهد شد؟« مي گويد: 

مي توان گفت به دليل تعادلي كه اين روزها در بازار شاهد 
آن هستيم احتمالًا فشار فروش هيجاني به سيستم وارد 
نش��ود. وي ادامه مي دهد: هم اكنون بازار در يك تعادل 
نسبي به سر مي برد و اين حالت در زماني است كه حتي 
سهام دلاري در روزهايي كه دلار بازار آزاد ريزشي است 
هم ريزشي ندارد و اين سهام هم در حال مديريت شدن 
مي باشند براي همين هم شاخص كل ريزش چنداني 
ندارد. اين كارشناس بازار سرمايه يادآور مي شود: نحوه 
بازگشايي نيز دست حقوقي و سيستم تصميم گيرنده 
اين سهم است كه چگونه بتوانند سهم را مديريت كنند 
ولي به دليل آنكه يكي از س��هم هاي حساس بازار است 
تلاش مي ش��ود كه از آن حمايت شود. با توجه به اينكه 
قشر خيلي زيادي از سهامداران و بالاخص سهامداران 
خرد و كوچك بازار سهامدار آن هستند سعي مي شود 
كه در واقع حمايت ها از آن صورت گيرد. ميرزايي عنوان 
مي افزاي��د: همچنين با توجه به اينكه قيمت شس��تا با 
افزايش س��رمايه اي كه داشت به زير صد تومان رسيده 
است و جزو سهام با قيمت زير صد تومان است، هم اكنون 
يك جذابيتي خواهد داشت و به نظر خيلي ها جزو سهام 
ارزان بازار است اما اين نمي تواند با توجه به آنكه شستا، 
يك سهم بزرگ است و وضعيت كلي آن نيز شناخته شده 

است دليل كافي براي خريد آن باشد.

    شستا پس از بازگشايي
وليد هلالات، ديگر كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو 
با شهر بورس، روند شستا را پس از بازگشايي نيز مثبت 
ارزيابي كرده و ادامه مي دهد: پس از بسته شدن شستا 
كليت بازار با افت مواجه شده اند كه پيش بيني مي شود 
نماد شستا در محدوده قيمت تئوريك خود بازگشايي 
ش��ود يا نهايتاً با اف��ت پنج درصدي نس��بت به ارزش 
تئوريك خود و نه بيشتر. اگر بازار شرايط عادي داشته 
باش��ند، شس��تا در ۶ ماه آينده و تا زمان مجمع خود، 
بازدهي مثبتي خواهد داش��ت. با تمامي اين تفاسير، 
حالا بايد ديد كه غول بورس چگونه بازگشايي مي شود؟
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وارثان سهام عدالت
بلاتكليف نمي مانند

محمدرضا پوررضايي، مشاور اجرايي سهام عدالت 
در ش��ركت س��پرده گذاري مركزي با بيان اينكه 
در بحث مربوط به س��هام عدالت، چيزي حدود ۳ 
ميليون و 2۰۰ هزار نفر متوفي وجود دارد گفت: با 
توجه به آمار متوفيان سهام عدالت به اضافه وارثان 
آنها كه حدود 1۰ تا 12 ميليون نفر ذي نفع هستند، 

نيازمند تعيين تكليف هستيم.
محمدرضا پوررضايي افزود: در حال حاضر با توجه 
به شرايط كرونايي، امكان اينكه وارثان بخواهند به 
صورت دستي و با مراجعه حضوري كارهاي مربوط 

به متوفي را پيگيري كنند وجود ندارد.
وي عنوان كرد: مقرر ش��ده س��امانه اي طراحي و 
راه اندازي ش��ود تا امكان حضور وراث براي تكميل 
پرونده هاي افراد متوفي فراهم ش��ود و آنها بتوانند 
اطلاع��ات مربوط��ه را بارگ��ذاري كه ب��ه صورت 

سيستمي كار انجام گيرد.
وي ادامه داد: سامانه اي به صورت يك كار مشترك 
بين شركت سپرده گذاري مركزي، دستگاه قضايي، 
سازمان ثبت احوال و چند دستگاه ديگر در دست 
اقدام است. پوررضايي با اشاره به اينكه كار مربوط 
به سامانه پيشرفت داشته ولي هنوز راه اندازي نشده 
است، تصريح كرد: به منظور بهره برداري از سامانه، 
پيگيري هاي لازم انجام شده و به محض راه اندازي 
اين سامانه، طي اعلام رسمي، ذي نفعان مي توانند 

كار بارگذاري اسناد را انجام دهند.
مشاوراجرايي سهام عدالت در شركت سپرده گذاري 
مركزي ادامه داد: سود سهام متوفيان سهام عدالت 
در حساب مشخصي تا تعيين تكليف شدن وضعيت 
وراث نگه��داري مي ش��ود. توصيه ما ب��ه وراث و 
بازماندگان سهام عدالت اين است كه يا خود افراد به 
عنوان ذي نفع و در صورت تعدد افراد بازمانده، يكي 
را به عنوان نماين��ده انتخاب كنند تا فرآيند اداري 

مربوطه را انجام دهند، 
وي يادآور ش��د؛ اميدواريم كار مربوط به راه اندازي 
س��امانه به زودي انجام ش��ود زيرا مجموعه اي از 
دستگاه ها درگير فراهم كردن امكان دسترسي افراد 
به اين سامانه هس��تند تا كار به صورت سيستمي 

انجام شود و نيازي به مراجعه حضوري نباشد.

تكليف سهام عدالت
مشخص شد

جعفر قادري عضو كميس��ين تلفيق مجلس ش��وراي 
اسلامي، در پاسخ به سوالي در خصوص بررسي حذف ارز 
ترجيحي در جلسه شب گذشته كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اسلامي، گفت: مساله حذف ارز ۴2۰۰ توماني شب 
گذشته مورد بررسي قرار نگرفته است و تصميم نهايي پس 
از بررسي مجددا در كميسيون به صحن خواهد رفت. وي 
افزود: در جلسه شب گذشته كميسيون تلفيق توضيحاتي 
توسط رييس كميسيون در خصوص ارز ترجيحي مطرح 
ش��د اما بحثي كه منجر به تصميم گيري شود، رخ نداد. 
برخي مباحث درآمدي نيز كه به كميسيون بازگشته بود 
مورد بررسي قرار گرفت. قادري در ادامه گفت: در بحث 
بند »ي« تبصره يك لايحه بودجه سال آينده و در جز يك، 
مبلغ ۴.۵ ميليارد يورو مربوط به نيرو هاي دفاعي باقي ماند 
اما در جز دوم اين بند از تبصره يك، مبلغ ۵.۵ ميليارد يورو 
مربوط به اجراي طرح هاي پيشران جديد و نيمه تمام به 
۳ ميليارد يورو كاهش يافت. همچنين بحث جاماندگان 
سهام عدالت نيز مطرح شد كه در ادامه كميسيون تلفيق 
با س��هام دار ش��دن اين افراد موافقت كرد. وي در پاسخ 
به س��والي در خصوص س��ازوكار تامين سهام مورد نياز 
جاماندگان سهام عدالت گفت: اين بحث در كميسيون 
به تصويب رس��يد اما همچنان بحث تامين سهام ابهام 
دارد چراكه سازمان خصوصي سازي اعلام كرده است كه 
امكان واگذاري سهام هاي بازگشتي سهام عدالت را به دليل 
تعهدات جديد ندارد. اين موضوع از جمله نكاتي است كه به 
دليل محدوديت هاي سازمان خصوصي سازي همچنان 
وضعيت مشخصي ندارد. پيش از اين حميد پورمحمدي 
معاون سازمان برنامه و بودجه در مخالفت با پيشنهاد يكي 
از نمايندگان مجلس براي اعطاي س��هام به جاماندگان 
سهام عدالت گفته بود: از س��ال گذشته همچنان 1۳۰ 
هزار ميليارد تومان سهام باقي مانده كه يك برگه آن نيز 
عرضه نشده است. در بودجه امسال نيز 7۵ هزار ميليارد 
تومان سهام بايد عرضه شود. 1۳۰ هزار ميليارد تومان نيز 
كميسيون تلفيق پيشنهاد كرده تا براي حمايت از تامين 
اجتماعي و ايثارگران سهام عرضه شود. به عبارتي تاكنون 
۴۰۰ هزار ميليارد تومان سهام دولت بايد عرضه گردد كه 
اصلا چنين سهامي وجود ندارد. پيشنهاد ما اين است كه 
اين موضوع به كميسيون تلفيق بازگشته و با دعوت از وزير 
اقتصاد در وهله  اول روشن گردد كه ما اصلا چه ميزان سهام 

داريم و بعد در خصوص آن تصميم گيري شود.

راه اندازي سامانه جديد
عرضه بورس كالا از هفته آينده

مديريت عمليات عرضه بورس كالاي ايران در اطلاعيه اي 
به كليه كارگزاران و ذي نفعان اعلام كرد كه از روز شنبه 
7 اسفند ماه 1۴۰۰ عرضه هاي مربوط به تالار صادراتي، 
فرآورده هاي نفتي و بازار فرعي از طريق س��امانه جديد 
عرضه در آدرس جديد ثبت و م��ورد تاييد قرار خواهد 
گرفت. برمك هوشيار مدير توس��عه فناوري اطلاعات 
بورس كالاي ايران پيش از اين خبر راه اندازي س��امانه 
جدي��د عرضه ب��ورس كالا را اعلام كرده ب��ود.  به گفته 
هوشيار، طراحي سامانه جديد عرضه، يكي از پروژه هايي 
است كه در راستاي طرح جامع يكپارچه سازي سامانه هاي 
عملياتي موسوم به »سامانه سيمرغ« پياده سازي شده و 
اين سامانه كه به لحاظ تكنولوژي و فرآيندي به طور ويژه 
ارتقا يافته است به زودي جايگزين تمام سامانه هاي قبلي 
بورس كالا مي شود.  وي افزود: با اين اقدام يك وحدت رويه 
در تمامي سامانه هاي عملياتي به وجود مي آيد تا همگي 
آنها از يك ساختار شكلي و فرآيندي تبعيت كنند.  وي 
يادآور شد: به لحاظ بحث مديريت كاربران نيز مديريت 
كاربران تمامي اين سامانه ها يكپارچه شده و دسترسي 
س��امانه هاي جديد از طريق سامانه sso يا همان درگاه 
ورود يكپارچه اتفاق مي افتد كه پيشرفته ترين تمهيدات 
امنيتي در آن لحاظ ش��ده است. مدير توسعه فناوري 
اطلاعات بورس كالاي ايران گفت: قابليت ديگري كه بنا 
به درخواست عرضه كنندگان به ويژه عرضه كنندگان 
بزرگ و با توجه به رش��د حجم و ارزش معاملات در 
سامانه تعبيه شده است، امكان همكاري با چند بانك 
به صورت همزمان به عنوان بانك عامل است، چراكه 
تا پيش از اين هر عرضه كننده مي توانست تنها يك 
حساب تسويه در بورس كالا داشته باشد، ولي در سامانه 
جديد اين امكان تعبيه شده است كه عرضه كنندگان 
قادر باشند به ازاي هر عرضه، حساب تسويه مختص 
آن عرضه را از بين حس��اب هاي بانكي مختلف خود 
انتخ��اب نمايند و در واقع عرضه كنن��ده مي تواند به 
صورت همزمان با چندين بانك همكاري داشته باشد.

آمار ثبت نام در سجام منتشر شد
بر اساس اطلاعات گزارش ماهانه شركت سپرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه در خصوص بهمن 
امس��ال، تع��داد 1۳9 ه��زار و ۳۴8 ثبت نام از س��وي 
سرمايه گذاران حاضر در بازار سرمايه در سامانه »سجام« 
صورت گرفته و تعداد احراز هويت شده ها نيز با عبور از 1۳7 
هزار سهامدار در اين ماه به 1۳7 هزار و 9۵ مورد رسيده 
كه نسبت به ماه قبل )دي( با رشدي بيش از 88 درصدي 
مواجه شده است. لازم به ذكر است بر اساس آمار منتشر 
شده، در دي امسال تعداد ثبت نام در سامانه »سجام« ۵۵ 
هزار و 891 و تعداد احراز هويت شده ها نيز 72 هزار و 8۰۳ 
مورد بوده است. همچنين تعداد نفرات ثبت نام شده در 
سامانه »سجام« در بهمن ماه سال جاري به تفكيك هر 
استان حاكي از آن است كه ۵ استان »تهران با 27 هزار و 
۴۰1 مورد، اصفهان با 9 هزار و 88۰ مورد، خراسان رضوي 
با 9 هزار و 8۵۵ مورد، مازندران ب��ا 7 هزار و ۴۰۰ مورد و 
آذربايجان غربي با 7 هزار و 7۳ مورد« در صدر بيشترين 
ثبت نام شده ها در كل كشور قرار دارند. از سويي ديگر بر 
اساس آمار هاي منتشر شده، ۵ استان »بوشهر با 9۶8، 
چهارمحال و بختياري با يك ه��زار و 7۶، يزد با يك 
هزار و 77، ايلام با يك هزار و 9۰ و خراس��ان جنوبي 
با يك هزار و 12۴ مورد« در انتهاي ليس��ت كمترين 
ثبت نام شده ها در سامانه سجام در بين ساير استان ها 
قرار دارند.  سامانه سجام »سامانه جامع ثبت اطلاعات 
مشتريان«، براي الكترونيك كردن و خودكار كردن 
فرآيند جمع آوري و مديريت اطلاعات مشتريان است.

سامانه »بورس تلنت«
رونمايي شد

س��جاد موحد، مديرعام��ل مركز مالي اي��ران در 
آيي��ن رونمايي از اين س��امانه گف��ت: مركز مالي 
ايران در راس��تاي رس��الت خود در جهت كشف و 
آموزش نيروه��اي توانمند ب��راي كار و همچنين 
تخصص گرايي در بازارهاي مالي، س��امانه بورس 
تلنت را با هدف شناس��ايي، توسعه و به كارگيري 
اس��تعدادها در گس��تره بازارهاي مال��ي و به ويژه 
بازار سرمايه ايجاد كرده است. موحد با بيان اينكه 
مركز مالي اي��ران قصد دارد تا تمام��ي كاركنان و 
نيروهاي ش��اغل در نهادهاي مالي سطح كشور از 
جمله كارگزاري ها، صندوق هاي سرمايه گذاري، 
شركت هاي سرمايه گذاري، شركت هاي مديريت 
سرمايه، تأمين سرمايه ها و... از سطح كارشناسي 
تا مديريت در بخش بورس تلنت مركز مالي ايران 
مهارت و دانش تخصصي مورد نياز خود را به بهترين 
نحو كسب كنند، گفت: فراهم كردن چنين بستري 
با ه��دف بهره مندي افراد از موقعيت هاي ش��غلي 
ممناسب با توانمندي هايشان در يك محيط امن در 

بازار سرمايه يك ضرورت انكارناپذير بود.
مديرعامل مركز مالي ايران در ارتباط با جايگاه اين 
سامانه كه براي نخستين بار به صورت تخصصي در 
بازار سرمايه ايجاد شده است گفت: پلتفرم بورس 
تلنت سامانه اي اس��ت كه مي توان در كوتاه ترين 
زمان ممكن، يك رزومه اس��تاندارد و حرفه اي در 
آن به دست آورد و همچنين رزومه هاي برتر توسط 
مركز مالي ايران به اركان مهم بازار سرمايه معرفي 
مي شود. در بورس تلنت مي توان با شركت هاي برتر 
در اين حوزه آشنا شد و آگاهانه براي آينده شغلي 
تصميم گيري كرد؛ همچنين موقعيت هاي شغلي 
متفاوت در بازارهاي مالي و توانمندي هاي موردنياز 
براي دستيابي به اين جايگاه هاي شغلي معرفي شده 
است تا كارجويان بتوانند با توسعه توانايي هاي خود 

به موفقيت دست يابند.
وي يكي از اهداف بورس تلنت را شناسايي و توسعه 
استعداد خواند و برگزاري آزمون هاي استاندارد و 
مورد تأييد مراكز معتبر جهاني را ابزارهاي دسترسي 
به اين مهم دانست. ازجمله آزمون هاي بورس تلنت 
 ،)MBTI( به آزمون شخصيت شناسي مايرز-بريگز
آزمون ديسك، آزمون هاي توانايي ادراكي سوئيفت 
)موسسه Saville Assessment(، آزمون جامع 
توانايي ادراكي سيس��تم تست وين، آزمون هوش 
كسب وكار هوگان و آزمون شخصيت شناسي موج 

مي توان اشاره كرد.
مديرعام��ل مركز مالي اي��ران ادام��ه داد: ارزيابي 
دقيق مهارت ها، توانمندي ها، سازگاري سازماني 
و شايس��تگي هاي موردني��از ب��راي موفقيت در 
موقعيت هاي ش��غلي نيز در كانون هاي توس��عه 
اين مركز و با همكاري موسس��ه دانش بنيان رسا 
)رشد سرمايه انس��اني ايرانيان( صورت مي پذيرد. 
تفاوت كانون توسعه و ارزيابي در اين است كه در 
كانون هاي توسعه تلاش مي شود با كمك منتورها 
و كوچ هاي حرفه اي در هر ي��ك از موقعيت هاي 
شبيه سازي ش��ده، بعد از تحليل و بررس��ي نقاط 
قوت و ضعف مشاركت كننده، راهنمايي هاي لازم 
صورت گرفته و روش هاي بهبود يا توصيه نامه ارايه 
ش��ود. تفاوت ديگر كانون ارزيابي و توسعه در اين 
است كه از كانون ارزيابي غالباً در زمان استخدام 
نيرو و از كانون توس��عه جه��ت برنامه ريزي براي 

توسعه فردي و سازماني استفاده مي شود.

»تعادل« بررسي مي كند

غول بورس در آستانه بازگشايي

سرانجام سرخابي ها چه مي شود؟
بر اساس گزارش ايسنا سرانجام بعد از سال ها قرار است پاي 
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس به تالار شيشه اي باز شود 
و در اين راستا نتيجه ارزشگذاري دو باشگاه اعلام و هر دو 
نزد سازمان بورس ثبت شده اند. قرار است 2۰ درصد سهام 
اين دو باشگاه به مردم، هواداران، بازيكنان و پيشكسوتان 
واگذار شود. در واقع سهم مردم 1۰ درصد، سهم هواداران 
پنج درصد و سهم بازيكنان و پيشكسوتان نيز پنج درصد 
خواهد بود. بر اين اساس قرار است سهام دو باشگاه در بازار 
پايه فرابورس با روش جديد عرضه شود، در واقع اين عرضه 
با روشي كه تحت عنوان عرضه اوليه شناخته مي شود، تفاوت 
دارد. نحوه عرضه سهام دو باشگاه افزايش سرمايه از طريق 

صرف سهام با سلب حق تقدم خواهد بود.
به گفته ميثم فدايي، مديرعامل فرابورس ايران، اين روش 
عرضه باعث مي شود كه منابع حاصل از عرضه سهام به داخل 
ش��ركت ها برود. منابع جذب شده مي تواند صرف تسويه 
بدهي هاي دو باشگاه و اصلاح صورت هاي مالي شود. وي 
بر اين نكته هم تاكيد كرد كه افرادي كه قصد خريد سهام 
دو باشگاه را دارند، بايد به گزارش افزايش سرمايه و صورت 
مالي دو باشگاه توجه كنند مگر اينكه رويكرد هواداري صرف 
داشته باشند. براي استقلال و پرسپوليس سودآوري از محل 
فروش بليت، حامي مالي و حق پخش تلويزيوني پيش بيني 
شده است. ضمن اينكه دو شركت ملزم به شفافيت عملكرد 

مالي و برگزاري منظم مجامع خواهند شد.

    چرا پرسپوليس گران تر است!؟
البته ماجرا به همين سادگي ها هم نيست و همين فرآيند 
ارزش گذاري، انتقادات زيادي را در پي داش��ت. چراغ 
نخست اعتراضات با گران تر بودن پرسپوليس نسبت به 
استقلال روشن شد. چرا كه پرسپوليس ۳2۰۰ ميليارد 
تومان و  اس��تقلال 28۰۰ ميليارد تومان ارزش��گذاري 
ش��دند. اين اعداد از همان ابتدا باعث شكل گيري اين 
س��وال شد كه چرا پرس��پوليس از استقلال 1۴ درصد 
گران تر است؟ در اين راستا حس��ين قربانزاده، رييس 

س��ازمان خصوصي س��ازي اين توضيح را ارايه كرد كه 
اولين بار است كه يك باشگاه فوتبالي دارد به اين شكل 
ارزش گذاري مي ش��ود. كارشناس رسمي دادگستري 
بايد برود دارايي هاي باش��گاه ها را ببين��د، دارايي هاي 
ثابتي كه دارند؛ بدهي هم دارند، بخشي از صورت هاي 
مال��ي در ترازنامه دارايي هاس��ت و بخش��ي از آن هم 
بدهي هاست و برآيند آنها به علاوه ارزش دارايي نامشهود 
آنها كه برندشان است و خود برند، معيارهايي دارد كه 
ارزش گذاري برند بر اساس معيارهايي انجام مي شود، 
جمع اينها مي ش��ود آن ارزش كل باش��گاه استقلال و 
پرسپوليس. كارشناسان دادگستري كه يك تيم بين 
۵ تا 7 نفر در حوزه هاي مختلف وس��ايل نقليه، برند و ... 
هستند در جلسات متعددي ارزشگذاري را انجام دادند . 
ضمن آنكه اين كار سه بار در ساليان گذشته انجام شده، 
يك بار در سال ١٣٩٤، يك بار در سال ١٣٩٨ و يك بار در 
سال ١٣٩٩ و اين بار در سال 1۴۰۰ رفته و مصوب شده 
است، چون دو بار اخير به تصويب هيات واگذاري نرسيده 

بود، ولي اين بار آمد و به تصويب هيات واگذاري رسيد.

    ورود به بازار پايه، چه سيگنالي مي دهد؟
در اين راستا، حميد كوشكي، كارشناس بازار سرمايه، 
با بيان اينكه سابقه ارزشگذاري باشگاه هاي ورزشي 
در كش��ور وجود ندارد، اظهار كرد: با اين حال توجه 
به اين نكته ضروري اس��ت كه براي ارزشگذاري دو 
باشگاه اس��تقلال و پرسپوليس بيش��تر روي ارزش 
دارايي ها و برند اين باش��گاه ها حس��اب باز كرده اند 
كه اش��تباه ترين نوع ارزش يابي است. وقتي امكان 
برآورد س��ود و عملكرد كوتاه باشد دست ميگذاريم 
روي داراي��ي و برند. بنابراين اين موضوع ارزش يابي 
از طريق دارايي ها به ش��دت ريسك بالايي دارد. وي 
ادامه داد: زيرا در بحث ارزشيابي اين موضوع مطرح 
مي شود كه دارايي ها يك روي سكه و كم اهميت ترين 
موضوع هستند و چيزي كه اهميت دارد اين است كه 
اين دارايي ها چقدر مي توانند بازدهي داشته باشند.

اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به پذيرش استقلال و 
پرسپوليس در بازار پايه فرابورس گفت: پذيرش در بازار 
پايه اين سيگنال را مي دهد كه اين شركت ها وضعيت 

خوب و مطمئني از نظر سودآوري ندارند. بنابراين تبعات 
خريد هيجاني براي سهامدار است. نمي توان همه چيز 
را مديريت كرد. اگر هيجان��ي رفتار كند بازار مي تواند 
س��رمايه اش را از بين ببرد. كوشكي با تاكيد بر انتشار 
فايل ارزش يابي دو باشگاه، عنوان كرد: هنوز جزييات 
ارزشگذاري مشخص نيست. كارش��ناس ارزش گذار 
باشگاه استقلال درمورد روند ارزش گذاري اين باشگاه 
اعلام كرده است كه ارزش برند استقلال 178۰ ميليارد 
تومان اس��ت. در حالي كه اصلا مش��خص نيست برند 
چگونه ارزشيابي مي ش��ود. از طرف ديگر از نرخ رشد 
۳۰ درصد اس��تفاده كرده بود. اين نرخ رشد ۳۰ درصد 
يعني نرخ رشد اقتصادي ما 22 درصد بوده و وقتي نرخ 
رشد شركتي ۳۰ درصد باشد يعني شركت بي نهايت 
بزرگ تر از اقتصاد مي ش��ود! وي ادامه داد: بايد منتظر 
بود گزارش ها بيايد و صورت هاي مالي مشخص شود. 
اما به طور كلي بايد گفت براي ارزشگذاري عمدتا دست 
روي دارايي هايي گذاشته اند كه ملموس و قابل رويت 
نيست. مانند برند. از طرف ديگر تمركز روي دارايي هاي 
شركت است. اعلام هم كرده اند كه فرآيند عرضه اوليه 
نيست و افزايش سرمايه است. اينكه اين فرآيند چطور 
مديريت شود مشخص نيست، زيرا سابقه نداشته است.

    هواداري با سهامداري فرق دارد
در كل وضعيت خصوصي سازي از طريق بازار سرمايه 
در حوزه هاي مختلف از جمله حوزه هاي ورزش��ي و 
فرهنگي اتفاق خوبي است كه بايد در هر كشوري رخ 
دهد. تيم هاي بورس��ي زيادي در دنيا وجود دارند كه 
سهامشان در بازار سرمايه عرضه مي شود و اين اقدام 
بايد در ايران از جايي آغاز شود. اما با توجه به وضعيت 
مالي دو باش��گاه و حاشيه هاي ايجاد شده، بايد بر اين 
نكته تاكيد كرد كه تعريف سهام دار با هوادار فرق دارد. 
هواداران بايد بدانند وضعيت س��هام داري متفاوت و 
صرفا از روي هيجان اقدام به خريد هيچ سهامي نكنند.



گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه معاون شهردار تهران اطلاع داده است، در پي 
دستور عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت براي زمينه سازي 
احداث 180 هزار واحد مسكوني تا پايان سال 1401، اين 
نهاد با توليدكنندگان بزرگ مقياس مسكن در شهر تهران 
وارد مذاكره شده اس��ت. او همچنين خبر داده است كه 
زمين لازم براي احداث اين واحدهاي مسكوني از محل 

4500 مترمربع زمين ذخيره شهري تامين خواهد شد.
اگرچه به طور دقيق ومشخص، حميدرضا صارمي معاون 
شهردار تهران اعلام نكرده است كه آيا شهرداري به طور 
مستقيم وارد ساخت و س��از همه يا بخشي از 180 هزار 
واحد مسكوني در پايتخت خواهد شد يا نه؟ و اگر به طور 
مستقيم بخشي از اين 180 هزار واحد را خواهد ساخت، 
سهم اين بخش چه ميزان خواهد بود؟ اما بي گمان، اين 
سازمان خدماتي حتي توان مالي ورود به ساخت مستقيم 
يكهزار واحد مسكوني را هم ندارد. محاسبات »تعادل« 
نشان مي دهد، اگر در اين برنامه هر واحد مسكوني حدود 
75 متر مربع باشد، 180 هزار واحد مسكوني به اين معني 
اس��ت كه دستكم )به غير از مشاعات( بايد 13 ميليون و 
500 هزار مترمربع بنا احداث شود. اگر هزينه ساخت هر 
مترمربع را بدون احتس��اب قيمت زمين و ساير عوامل، 
10 ميليون تومان درنظر بگيريم، بودجه مورد نياز براي 
س��اخت اين تعداد واحد مسكوني در تهران حدود 135 
هزار ميليارد تومان خواهد شد. اگر قرار باشد، شهرداري 
س��اخت 20 هزار واحد از اين 180 هزار واحد را به عهده 
بگيرد، نيازمند تامين منابع مالي به ميزان 13 هزار ميليارد 
و 500 ميلي��ون تومان )كمي بيش از يك چهارم بودجه 
سال 1401 پايتخت( خواهد بود. اين در حالي است كه 
بودجه سال آينده شهرداري تهران حدود 50 هزار ميليارد 
تومان است و اساسا رديفي براي ساخت مسكن )حتي يك 

واحد مسكوني( در آن ديده نشده است.

     دستور زاكاني
آنگون��ه كه حميدرض��ا صارمي معاون ش��هردار تهران 
در خصوص نخستين جلس��ه »قرارگاه جهادي تأمين 
مسكن ش��هرداري تهران« گفت: بر اساس دستوري كه 
دكتر زاكاني براي تش��كيل قرارگاه جهادي مسكن در 
شهرداري تهران به منظور زمينه سازي احداث 180 هزار 
واحد مسكوني تا پايان سال 1401 صادر كردند، ضرورت 
داشت تا نخستين جلس��ه را در اين خصوص با اولويت 
مناطقي كه ظرفيت اجرايي بيشتري براي احداث مسكن 
دارند، تشكيل دهيم تا هرچه سريع تر به سمت اجراي اين 

مهم حركت كنيم. 
صارمي اظهار كرد: در بند 21 ماده 55 قانون شهرداري ها، 
به صراحت عنوان شده است كه شهرداري ها موظف به 
اتخاذ تدابير لازم به منظور احداث خانه هاي ارزان قيمت 
براي افراد بي بضاعت س��اكن شهر هستند؛ ضمن اينكه 
شهردار تهران به عنوان بالاترين مقام اجرايي شهر براي 
اقدام در اين خصوص دس��تور داده اند و رييس ش��وراي 

اسلامي شهر نيز بر آن تأكيد كرده اند. 
وي تصريح كرد: براس��اس گزارش هاي رس��مي، حدود 
نيمي از خانواده هاي س��اكن تهران اجاره نشين هستند 
و سهم اجاره در سبد خانوارهاي تهراني به طور ميانگين 
به ۶5 درصد رسيده است؛ بديهي است كه افزايش سهم 
مسكن در سبد هزينه خانوار موجب كاهش سهم ساير 

مايحتاج زندگي مي ش��ود. معاون شهرسازي و معماري 
شهرداري تهران با بيان اينكه »بحران مسكن« مهم ترين 
بحراني است كه ما امسال و سال آينده با آن مواجه هستيم، 
ادام��ه داد: در حال حاضر اتفاقات بدي در حوزه اجاره در 
حال وقوع است و به طور ميانگين، شاخص دسترسي به 

مسكن براي خانوارها به ۶4 سال رسيده است. 

     نياز تهران به سالانه ۱۵۰ هزار واحد مسكوني
وي اضافه كرد: شهر تهران فقط براي اينكه بتواند نيازهاي 
فعلي خود را در حوزه مسكن تأمين كند، به سالانه 150 
هزار واحد مسكوني نياز دارد؛ اين در حالي است كه از سال 
۹3 تاكنون، توليد مسكن به طور ميانگين ۶0 هزار واحد 
بوده و اين، يعني يك اختلاف سالانه ۹0 هزار واحدي بين 
آنچه كه مورد نياز است و آنچه توليد مي شود، وجود دارد. 
ضمن اينكه با نگاهي به قيمت ها در مي يابيم كه از سال 
۹0 تاكنون، ميانگين قيمت يك مترمربع مسكن، از يك 
ميليون و 800 هزار تومان به 32 ميليون تومان رسيده 
اس��ت. وقتي اين وضعيت را در كن��ار افزايش ميانگين 
مساحت واحد مسكوني كه از 80 مترمربع به حدود 105 
مترمربع و در بافت هاي فرس��وده از 55 مترمربع به 80 
مترمربع رسيده است، قرار مي دهيم، مشخص مي شود 
نه تنها مس��كن به اندازه مورد نياز تأمين نمي شود، بلكه 
كاملًا از استطاعت دهك هاي پايين و متوسط خارج شده 

و استيجار به 50 درصد رسيده است. 

   2  اقدام شهرداري چه خواهد بود؟
صارمي ادامه داد: ما براي كمك به رفع اين مشكل، 
بايد دو اتفاق را رقم بزنيم: نخست، پوشش شكاف ۹0 
هزار واحدي با توجه به عقب ماندگي هاي سال هاي 
گذشته و حركت به سمت توليد سالانه بيشتر از 150 

هزار واحد مسكوني براي رسيدن به كف نياز شهر و 
دوم حركت به سمت احداث مسكن استطاعت پذير 

براي تأمين مسكن گروه هاي كم درآمد. 
معاون شهرس��ازي و معماري ش��هرداري تهران در 
خصوص تشكيل قرارگاه جهادي مسكن گفت: پس 
از دستور شهردار تهران، ما اقدامات لازم را آغاز كرديم 
و جلس��اتي را با وزارت راه و شهرسازي، بنياد مسكن، 
بنياد مستضعفان، بانك پارس��يان و تعداد ديگري از 
سرمايه گذاران داشتيم و به زودي تفاهم نامه هايي نيز 

در اين راستا امضاء خواهد شد. 

    استفاده از زمين هاي ذخيره شهري 
صارمي با اشاره به جلسه اي هم كه با حضور تعدادي از 
شهرداران و معاونان شهرسازي مناطق برگزار شد، بيان 
كرد: در اين جلسه درخصوص استفاده از زمين هاي 
ذخيره شهري، ظرفيت بافت فرس��وده و زمين هاي 
متعلق به س��ازمان ها و نهادهاي دولتي و شهرداري 
تهران، براي بهره گيري در احداث مسكن استطاعت 
پذير، گفت وگو و تصميم گيري شد. شهر تهران 4500 
هكتار بافت فرسوده و 4500 هكتار عرصه هاي ناكارآمد 
و رها ش��ده و متروكه دارد كه ب��ه دليل نگاه انقباضي 
برنامه هاي توس��عه شهري، نتوانس��ته اند در خدمت 
توسعه شهر قرار بگيرند و اينها مهم ترين فرصت هاي 

تأمين مسكن در شهر تهران هستند. 

      برنامه سازمان نوسازي و مذاكره با سازندگان
معاون ش��هردار تهران در خصوص برنامه اي كه براي 
احداث مسكن توسط سازمان نوسازي تهيه شده است، 
گفت: طي ماه هاي گذشته، مذاكراتي با توليدكنندگان 
بزرگ مقياس مسكن در شهر تهران انجام و فرصت ها 

و موانع اجراي مسكن استطاعت پذير شناسايي شده 
است. مكاتباتي هم با ش��هرداري هاي مناطق صورت 
گرفته تا هر منطقه ظرفيت هاي تأمين مسكن خود را 
شناسايي و به ما اعلام كند. بايد بدانيم در هر منطقه چه 
اراضي وجود دارد تا از طريق تهيه طرح توجيهي يا برنامه 
شهري و اخذ مصوبه از كميسيون ماده 5 و شوراي عالي 

شهرسازي و معماري براي تأمين مسكن اقدام كنيم. 

     دريافت قدرالسهم به جاي عوارض نقدي
حميدرضا صارمي با اشاره به ديگر اقدامات انجام شده 
در راستاي تأمين مسكن استطاعت پذير اظهار كرد: در 
تلاشيم از شهردار تهران مجوز بگيريم تا در پروژه هايي 
كه داراي حداقل زيربناي 5 هزار مترمربع هس��تند، 
ش��هرداري به جاي دريافت همه ع��وارض به صورت 
نقدي، بخش��ي از عوارض را به صورت قدرالس��هم از 
پروژه بگيرد و آن را در راستاي تحقق بند 21 ماده 55 
قانون شهرداري براي تأمين مسكن استطاعت پذير 
استفاده كند. اكنون دس��تورالعمل آن تدوين شده و 
بعد از گرفتن مجوز از شهردار تهران و شوراي اسلامي 

شهر، ابلاغ خواهد شد. 
وي افزود: ظرفيت مهم ديگري كه در مناطق وجود 
دارد، پروژه هايي هستند كه نيمه تمام رها شده اند و 
عمدتاً متعلق به تعاوني ها هستند. شهرداران مناطق 
بايد اين پروژه ها را شناسايي كنند، عوامل توقف آنها 
را بررسي كرده و براي حل و فصل موانع ادامه پروژه 
از تمام ظرفيت خود استفاده كنند تا اين واحدهاي 
مس��كوني نيز در چرخ��ه بهره برداري ق��رار گيرند. 
همچنين در نظر داريم براي پيشبرد اين مهم، مدت 
زم��ان صدور مجوزها را ب��راي پروژه هايي كه به اين 

فرآيند وارد مي شوند، به حداكثر 2 ماه برسانيم.

ايرانشهردر شهر 5  پنجشنبه 5 اسفند 1400    22 رجب 1443  سال هشتم    شماره   Thu. Feb 24. 2022  2165  راهوشهرسازي

واكنش به ابطال يكي از شروط 
قانوني بودن حكم زاكاني

سيد جعفر تشكري هاشمي، عضو شوراي شهر تهران 
به ابطال يكي از شروط قانوني بودن حكم شهردار تهران 
توسط ديوان عدالت اداري واكنش نشان داد.تشكري 
هاش��مي در گفت وگو با ايلنا در واكنش به نامه ديوان 
عدالت اداري مبني بر ابطال يكي از شروط قانوني بودن 
حكم شهردار تهران كه توسط سازمان اداري و استخدامي 
كشور منتشر شده بود، اظهار كرد: فكر مي كنم حكمي 
كه ديوان عدالت داده اس��ت متوجه س��ازمان اداري، 
استخدامي باشد. اظهارنظري كردند و در اين حكم آمده 
اس��ت كه آن واحد صلاحيت اين اظهارنظر را نداشته 
اس��ت. او ادامه داد: حتما سازمان اداري، استخدامي به 
واحد ديگري كه اين صلاحيت را دارد ارجاع خواهد داد 
تا اين حكم را بزنند. تشكري هاشمي تاكيد كرد: بنابراين 
به نظر من اين نامه مستقيما متوجه هيچ شخصي نيست 
و متوجه يك دستورالعمل يا ابلاغيه اي بوده است و مانند 
خيلي از ابلاغيه هاي ديگر ديوان عدالت كه حكم ابطال 
مي دهد، بوده است. طبيعتا در واحد سازماني مربوطه 
مجددا بررسي مي شود و توسط واحد صلاحيت داري 
ابلاغيه صادر خواهد ش��د. عضو شوراي شهر تهران در 
پاسخ به اينكه يعني اين نامه متوجه شخص آقاي زاكاني 
نيست، اظهار كرد: به اعتقاد من اين يك موضوع كاملا 
اداري و در حوزه اختيارات و صلاحيت هاي واحدهاي 
اداري سازمان اداري، استخدامي بوده و با توجه به اينكه 
ابلاغي��ه را ابطال كردند قاعدتا ب��ه واحد صلاحيت دار 
ارجاع مي شود.در همين حال، عبدالمطهر محمدخاني، 
سخنگوي شهرداري تهران اعلام كرد كه شهردار تهران 
با طي همه فرآيندهاي قانوني در جايگاه خدمتگزاري 
مردم ايستاده است.محمدخاني در حساب توييتري خود 
با اشاره به حواشي راي ديوان عدالت اداري درباره عليرضا 
زاكاني نوشت: شهردار تهران با رأي اكثريت نمايندگان 
مردم در شوراي شهر، به حكم وزير كشور، با استعلام از 
دولت، تأييد اكثريت نمايندگان مردم با رأي به استعفا 
از نمايندگي مجلس و استقبال رييس جمهور با دعوت 
رسمي به هيات دولت، يعني طي همه فرآيندهاي قانوني 

كشور، در جايگاه خدمتگزاري به مردم ايستاده است.

درخواست ناجا
از شهرداري پايتخت 

فرمانده كل انتظامي گفت: معيشت كاركنان انتظامي از 
اولويت هاي اساسي است كه در اين راستا به خصوص در 
ساخت منازل سازماني انتظار مي رود شهرداري تهران 
به ناجا كمك كند. به گزارش مهر، سردار حسين اشتري 
فرمانده كل انتظامي در ديدار با عليرضا زاكاني شهردار 
تهران اظهار كرد: شهرداري و فرماندهي كل انتظامي 
جمهوري اسلامي ايران در اجراي وظيفه قرابت و نزديكي 
با يكديگر دارند چراكه هر دو نهاد با زندگي مردم مرتبط 
بوده و خدمتگزار آنان هس��تند. فرمانده كل انتظامي 
جمهوري اسلامي ايران با تاكيد بر اينكه در اجراي اموري 
نظير حمل و نقل، زيستي و انتظام شهري، همكاري و 
مشاركت شهرداري را نياز دارد، تصريح كرد: معيشت 
كاركنان انتظامي از اولويت هاي اساس��ي است كه در 
اين راستا به خصوص در ساخت منازل سازماني انتظار 
مي رود شهرداري تهران با توجه به ظرفيت هاي موجود 
در بسترسازي بهبود شرايط زندگي و معيشت كاركنان 
انتظامي كمك و خدماتي را براي تس��هيل در اجراي 
ماموريت هاي انتظامي ارايه دهد. رييس پليس كشور 
با اشاره به خدمات ش��بانه روزي كاركنان انتظامي 
جمهوري اسلامي به مردم در كلان شهر تهران، افزود: 
امروز شاهد خدمات گسترده انتظامي در جهت تأمين 
امنيت مردم در اين شهر هستيم و پليس در حوزه هاي 
مختلفي نظير ترافيك شهري، تأمين نظم و امنيت 
مترو، پارك ها و تفرج گاه ها و ساير اماكن عمومي در 
حال خدمتگزاري به هموطنان بوده و مردم عزيز نيز 

قدرشناس خادمان در مجموعه انتظامي هستند.

پليس از طرح انضباطي موتور  ها 
دنبال كسب درآمد نيست

رييس پليس تهران گفت: اصلًا اينطور نيس��ت كه 
پليس بخواهد با اجراي طرح انضباط بخش��ي تردد 
موتورسيكلت سواران كس��ب درآمد كند، ما بايد با 
جديت اس��تفاده از موتورس��يكلت را سامان دهيم 
و اين كار ان ش��اءالله با جديت دنبال خواهد شد. به 
گزارش تسنيم؛ از روز شنبه هفته جاري )30 بهمن( 
طرح انضباط بخش��ي تردد موتورسيكلت س��واران 
در ته��ران در 100 نقطه به اجرا درآمده اس��ت، در 
اي��ن طرح با تخلفاتي همچون عب��ور از چراغ قرمز، 
حركات مخاطره آميز، حركت در جهت خلاف مسير 
عبور، عب��ور از پياده رو، عب��ور از خط ويژه، تخلفات 
پلاك شامل مخدوشي، پوشش پلاك و فاقد پلاك، 
حمل بارهاي نامتعارف، رانندگي بانوان و افراد فاقد 
گواهينامه، ايجاد آلودگي صوتي و صداهاي ناهنجار 
برخورد مي شود. سردار حس��ين رحيمي، فرمانده 
انتظام��ي تهران بزرگ، علت اج��راي اين را مطالبه 
و درخواس��ت هاي متعدد مردمي براي ساماندهي 
موتورسيكلت سواران دانس��ته و گفته است: در اين 
طرح متخلفان حداقل 12 س��اعت توقيف خواهند 
ماند، در ادامه نيز، موتورسوار متخلف بايد تعهد مبني 
بر عدم تكرار تخلف و پرداخت تمام جرايم معوقه را در 
زمان مناسب دهند. به گفته سرهنگ سيد ابوالفضل 
موس��وي پور؛ جانش��ين پليس راهور تهران بزرگ، 
از ابتداي اجراي اين ط��رح، روزانه بيش از يك هزار 
دس��تگاه موتورس��يكلت متخلف متوقف شده اند 
همچنين موتورسيكلت هاي متخلف، پس از پايان 
مدت زمان توقيف چنانچه از نظر قضايي و س��رقت 
مشكل و موردي نداشتند، تحويل متصرف و مالك 
آنها در همان محل مي شوند. وي خاطرنشان كرده كه 
در اين مدت سه روزه از آغاز طرح، فقط 25 دستگاه 
موتورسيكلت به وسيله كفي به پاركينگ منتقل شدند 
و دليل آن هم عدم مراجعه راكبين موتورسيكلت به 

محل توقيف يا نقص مدارك بوده است.

بارش هاي امسال
3۰  درصد بيشتر از پارسال

مديركل پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي گفت: 
ميانگين بارندگي كل كش��ور از ابتداي سال زراعي تا 
2۹ بهمن 112.8 ميليمتر ثبت ش��د، ميزان بارش ها 
پارسال در اين بازه زماني 8۶.5 ميليمتر بود كه بارش 
س��ال جاري 30.4 درصد بيشتر از سال گذشته است.

صادق ضياييان در گفت وگو با فارس، در تشريح آخرين 
وضعيت جوي كشور اظهار كرد: امروز در اغلب مناطق 
كشور جوي نسبتاً پايدار حاكم اس��ت و از اواخر وقت 
فردا سامانه بارش��ي جديدي به تدريج از جنوب غرب 
وارد كشور مي ش��ود و با ورود اين سامانه روز جمعه در 
ش��مال غرب و غرب كشور بخش هايي از جنوب غرب، 
زاگرس مركزي، بارش باران و وزش باد شديد موقت و در 
مناطق مستعد، رگبار و رعد و برق خواهيم داشت. وي 
افزود: روز شنبه 7 اسفند علاوه بر مناطقي كه ذكر شد، در 
مركز و شمال شرق كشور همچنين استان هاي ساحلي 
خزر اين سامانه بارشي فعال خواهد بود. ضياييان اضافه 
كرد: روز يكشنبه 8 اسفند در استان هاي ساحلي خزر و 
شمال شرق كشور باران پيش بيني مي شود و در اين روز 
خليج فارس و درياي خزر مواج خواهد بود. وي گفت: روز 
شنبه 7 اسفند در بخش هايي از مركز و جنوب كشور و 
روز يكش��نبه در جنوب و جنوب شرق كشور وزش باد 
شديد موقت پيش بيني مي شود، در مناطق مستعد، 
خيزش گرد و خاك و كاهش كيفيت هوا خواهيم داشت.

پيش فروش اينترنتي بليت هاي 
نوروزي اتوبوس از ۱۰ اسفند

داري��وش باقرجوان، مديركل دفتر حمل مس��افر 
سازمان راهداري گفت: پيش فروش بليت سفرهاي 
نوروزي ناوگان مسافري جاده اي از 10 اسفند آغاز 
و در گام اول 50 درص��د ظرفيت ن��اوگان از طريق 
اينترنت عرضه مي شود و در صورت افزايش تقاضا 
اين رقم تا 80 درصد ظرفيت ناوگان افزايش مي يابد. 
باقرجوان در گفت وگو با فارس، درباره  آماده سازي 
ناوگان عمومي مس��افري جاده اي شامل اتوبوس، 
ميني بوس و سواري كرايه براي سفرهاي نوروزي 
اظهار كرد: در ايام ش��يوع كرونا شعار ما در سازمان 
راه��داري با س��ال هايي كه كرونا وجود نداش��ت، 
متفاوت است و تاكيد ما بر »سفر نرفتن مردم در ايام 
كرونا « است و بنابراين  اولويت هاي ما پاسخ دهي به 
نيازهاي ضروري سفر مردم است. وي ادامه داد: در 
حال حاضر افرادي كه كارت واكسن دارند و علائم 
بصري بيماري ندارند، امكان تهيه بليت و انجام سفر 
با ناوگان حمل و نقل عمومي مس��افري جاده اي را         
دارند.البته اگر در اين مدت تا آغاز سفرهاي نوروزي 
شيوه نامه جديد ديگري از سوي ستاد ملي مقابله 
با كرونا ابلاغ شود، بر شيوه نامه هاي قبلي ارجحيت 
دارد. او تأكي��د كرد: طبق مصوب��ه و ابلاغيه اي كه 
داريم امكان مس��افرگيري ت��ا 80 درصد ظرفيت 
ناوگان وجود دارد تا بدين ترتيب رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي نيز انجام شود و اين طبق شيوه نامه هاي 
مقابله با كرونا است. باقرجوان اضافه كرد: هر ساله 
طرح سفرهاي نوروزي از 25 اسفند آغاز مي شود 
و تا 15 فروردين سال بعد ادامه دارد، امسال هم 
اين طرح نوروزي در راستاي آماده سازي ناوگان 
براي خدمات به مردم وجود دارد، اما ما توصيه اي 
به مردم براي رفتن به سفر  نداريم و تأكيد داريم 
مردم كمتر س��فر كنند تا اين بيماري ريشه كن 
شود، اما به هر حال نيازهايي هم وجود دارد مثلا 
پادگاني در ايام نوروز  براي اعزام س��ربازان خود 
به مرخص��ي، نيازمند ناوگان اس��ت كه قطعا ما  

همكاري مناسبي با آنها خواهيم داشت .

خودكفايي در ساخت اسكله
 موج شكن و استحصال دريا

معاون مهندس��ي و توسعه زيربنايي س��ازمان بنادر و 
دريانوردي گفت: تهيه و تدوين شرح رديف پايه فهرست 
فعاليت هاي امور دريايي و ساحلي گامي بلند و موثر در 
توسعه زيرساخت هاي دريايي كشور است.به گزارش 
مهر، محمدرضا  الله يار در آستانه روز مهندس با تبريك 
اين روز به جامعه مهندسي كش��ور افزود: شرح رديف 
فعاليت هاي امور دريايي و ساحلي تهيه شد و ابلاغ آن 
در دستور كار قرار گرفته اس��ت. وي ادامه داد: با توجه 
به نياز جامعه مهندسي دريايي كشور و نبود فهرست 
بهاي فعاليت هاي امور دريايي و ساحلي، شرح رديف اين 
فعاليت ها توسط معاونت مهندسي و توسعه امور زيربنايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي با مش��اركت و همكاري 
مشاوران منتخب گروه بندرسازي جامعه مهندسان 
مشاور ايران، نمايندگان منتخب پيمانكاران دريايي و نيز 
هماهنگي و مساعدت سازمان برنامه و بودجه كشور تهيه 
و جهت درج در سامانه سافات سازمان برنامه و بودجه و 
نهايتاً انتشار آن در سال آينده اقدام شد.معاون مهندسي 
و توسعه امور زيربنايي سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره 
به اينكه انتظار مي رود با تهيه و تدوين اين فهرس��ت و 
مشخصات فني عمومي ضميمه شده به آن، گام بلند و 
موثري در ارتقا زيرساخت هاي دريايي و ساحلي كشور، 
برداشته شود، گفت: همسان س��ازي و وحدت رويه در 
تنظيم برآورد پروژه ها، انضباط مالي و تبيين فعاليت هاي 
مرتبط با اجراي كارهاي دريايي و ساحلي، از ديگر اهدافي 
است كه با تهيه شرح رديف فعاليت هاي امور دريايي و 
ساحلي، محقق مي شود.الله يار با اشاره به اينكه شرح 
رديف فعاليت هاي امور دريايي و ساحلي از اوايل سال 
13۹8 آغاز و در چهار بخش تدوين شده است، گفت: 
عمليات لايروبي و استحصال، احداث موج شكن هاي 
سنگي، بهسازي زمين و روسازي محوطه هاي بندري و 
نيز احداث انواع اسكله ها، چهار بخش مربوطه را شامل 
مي شود.عضو هيات عامل سازمان بنادر با اشاره به اينكه 
تهيه شرح رديف فعاليت هاي دريايي و ساحلي كشور با 
تولي گري سازمان بنادر و دريانوردي مدنظر قرار گرفته 
است، گفت: با هماهنگي انجام شده با سازمان برنامه و 
بودجه فهرست بهادار در مرحله بعد از اين انجام مي شود.

معاون زاكاني: با توليدكنندگان بزرگ مقياس مسكن در تهران مذاكره كرديم

ادعاي شكست ركورد ۱۰۰ ساله ترانزيت ريلي راستي آزمايي شد

ورود شهرداري پايتخت به ساخت مسكن

موفقيت ترانزيت ريلي نتيجه امضاي چند موافقتنامه نيست
به تازگي مديرعامل راه آهن از شكس��ته شدن ركورد 
ترانزيت ريلي در 100 سال اخير خبر داد. خبري كه از 
سوي برخي كارشناسان ريلي رد و از سوي برخي ديگر 

از كارشناسان به صورت مشروط تاييد شده است.
سيد ميعاد صالحي معاون وزير راه و مديرعامل شركت 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران 30 بهمن ماه در صفحه 
شخصي خود در فضاي مجازي از شكسته شدن ركورد 
100 ساله ترانزيت ريلي در سال جاري خبر داده بود.

او نوش��ته بود: تركمنس��تان، قزاقس��تان، روسيه و 
پاكس��تان، ترانزيت بار ريلي كش��ور با دو برابر شدن 
نسبت به س��ال قبل، ركورد تاريخ صد ساله راه آهن را 
شكست و ان شاءالله تا پايان سال هر روز اين ركورد را 

جابه جا خواهيم كرد.
اين در حالي است كه بر اساس آمارهاي اعلامي شركت 
راه آهن در ۹ ماهه امس��ال يك ميليون و 3۹5 هزار و 
452 تن ميزان ترانزيت ريلي بار بوده كه يك ميليون و 
3۶4 هزار تن آن غير نفتي و 31 هزار و 423 تن نفتي 

بوده است.
اين شاخص )حجم ترانزيت ريلي بار( براي سال هاي 
13۹8 و 13۹۹ ب��ه ترتيب حدوداً ۶22 و 80۶.5 هزار 
تن است كه در سال ۹۹ به ۹8 رشد حدوداً 30 درصدي 

داشته است.

    مديران راه آهن دنبال ركوردزني نباشند
مجيد بابايي، دبير اس��بق انجمن شركت هاي حمل 
و نقل ريلي اما درباره ادعاي شكس��ته ش��دن ركوردِ 
حمل ترانزيت ريلي به مهر اطلاع داد: اگر مديرعامل 
ش��ركت راه آهن تمايل ب��ه ارايه گ��زارش عملكرد و 
پيشرفت هاي سازمان متبوع خود دارد كه بسيار هم 
امري پسنديده است بيايد كمي علمي تر با مخاطبان 
اصلي خود ك��ه جامعه صنعت ريلي اس��ت صحبت 
كند. بهتر بود كه ايش��ان اول برنامه مي داد و مولفه ها 
و اولويت هاي كاري خود را مش��خص مي كرد؛ آقاي 
صالحي مي بايس��ت معيارهاي ارزيابي عملكرد خود 
را پيش��اپيش اطلاع رساني و در يك ساختار منسجم 

و مس��تمر آنها را ارزيابي مي كرد؛ اما آيا چنين كاري 
كرده اس��ت؟وي افزود: موفقيت مستمر در ترانزيت 
ريل��ي نتيجه چند س��فر بين الملل��ي و امضاي چند 
موافقتنامه نيست؛ بلكه ده ها حوزه مختلف در داخل و 
خارج از بخش حمل و نقل و همچنين مسائل سياسي 
و بين المللي در آن دخيل اس��ت؛ آيا كاهش ترانزيت 
ريلي از يك و نيم ميليون تن به نيم ميليون تن حاصل 
ضعف سيستم قبلي و افزايش مجدد آن نتيجه توانايي 
سيستم فعلي است؟ آن هم در حالي كه در اين چند 
ماه از مديريت مديرعامل راه آهن، هيچيك از بدنه فني 

و اجرايي بخش ريلي تغيير نكرده است.
باباي��ي ادامه داد: بهتر اس��ت مديرعام��ل راه آهن بر 
برنامه ها و پيگيري مسائل بنيادي ريلي مثل بهره وري 
پايين، س��رعت بازرگاني پايين، فاصله تكنولوژيك با 
دنيا، اصلاح ساختار صنعت و ارتقاي همكاري با بخش 

غير دولتي توانمند متمركز شود.
وي خاطرنشان كرد: كسي از مديرعامل فعلي راه آهن 
انتظار معجزه و ركورد ش��كني ن��دارد؛ صنعت ريلي 
كش��ور ۹0 س��ال اس��ت كه علي رغم محدوديت ها، 
حركتي رو به جلو داشته است و همه مديران قبلي، هم 
در موفقيت ها و هم شكست هاي اين صنعت سهمي 
داش��ته اند؛ بنابراين بدون داشتن برنامه اي منسجم، 
مديران اين بخش راهي به جايي نخواهند برد و دنبال 

ركورد زني نباشند.

    صحت دارد اما ....
محمد جواد ش��اهجويي كارش��ناس اقتصاد حمل و 
نقل نيز در همين خصوص به خبرنگار مهر اظهار كرد: 
اينكه در مجموع گفته مي شود كه ركورد ترانزيت ريلي 
100 سال اخير را شكسته ايم، حرف درستي است؛ اما 
اينكه گفته مي شود نسبت به سال 13۹۹ رشد 18۹ 
درصدي در ترانزيت ريلي داشته ايم، آمار مناسبي براي 
مقايسه نيس��ت؛ چون اگر منشأ مقايسه را براي سال 
13۹۶ بگذاريم كه در آن سال حدود 1.3 ميليون تن 
بار ترانزيتي در شبكه ريلي جابه جا شد، نمي توانيم آن 

را با سال 13۹۹ مقايسه كنيم.وي افزود: در سال هاي 
13۹7، 13۹8 و 13۹۹ افت ترانزيت ريلي داشته ايم؛ 
مثلًا در سال 13۹8 صرفاً حدود ۶00 هزار تن ترانزيت 
ريلي داشته ايم؛ اما در سال 13۹۹ به حدود ۹00 هزار 
تن رسيد و از ابتداي سال جاري تاكنون به رقم ترانزيت 

ريلي سال 13۹۶ توانسته ايم برسيم.
ش��اهجويي درب��اره اينكه آي��ا اين بهب��ود وضعيت 
ترانزيت ريلي، به خاطر اقدام��ات راه آهن بوده يا نه؟ 
تصريح كرد: بخش عم��ده اي از اين موفقيت، ربطي 
ب��ه اقدامات مديرعامل راه آهن ن��دارد ولي اينكه وي 
اهتمام به ترانزيت دارد و پيگير آن اس��ت، خود خبر 
خوشحال كننده اي است؛ اما در هر صورت بخشي از 
رشد ترانزيت به حل مسائل سياسي كشور مرتبط است 
و موضوع تقويت ديپلماسي با كشورهاي همسايه نيز 

در اين رشد ترانزيت، بي تأثير نيست.
كارشناس اقتصاد حمل و نقل گفت: افزايش جهاني 
نرخ حمل و نق��ل دريايي هم در افزاي��ش ترانزيت از 
خاك ايران خصوصاً ترانزيت ريلي موثر بوده است؛ در 
حوزه حمل و نقل دريايي در برخي مسيرها شاهد آن 
هس��تيم كه به دليل پاندمي كرونا در برخي روت ها و 
مسيرها افزايش 10 برابري قيمت را داشته باشيم كه 
سبب شده صاحبان كالا به سمت حمل و نقل جاده اي 

و ريلي متمايل تر شوند.
وي درباره ادعاي معاون اسبق حمل و نقل وزارت راه كه 
گفته عمر حمل و نقل ريلي ما به 100 سال نمي رسد 
يا عمر صنعت ترانزيت ريلي ما حداكثر 30 سال است، 
گفت: اين ادعا صحت ندارد؛ ما در جنگ جهاني دوم 
تجربه و سابقه استفاده از راه آهن ايران به عنوان مسير 
لجس��تيكي متفقين را داريم. ضمن اينكه آماري كه 
مديرعامل راه آهن ارايه داده، آمار 10 ماهه اس��ت كه 
توانسته ايم در 10 ماه به ركورد ترانزيت ريلي كالا در 

مدت مشابه سال 13۹۶ دست يابيم.
ش��اهجويي يادآور شد: تا انتهاي امس��ال مي توانيم 
ركود 1.5 ميليون تن ترانزيت ريلي كالا در س��ال ۹۶ 
را بشكنيم كه نش��ان مي دهد ادعاي صالحي صحت 

دارد. البته تا زماني كه مساله نبود بهره وري در شبكه 
حمل و نقل ريلي حل نش��ود، نمي توان انتظار داشت 
كه ترانزيت ريلي از يك سقفي بالاتر برود. وي با اشاره 
به هدف گذاري دستيابي به 100 ميليون تن ترانزيت 
از قلمروي ايران گفت: از اين حجم بايد حداقل 30 تا 
40 ميليون تن آن از شبكه ريلي عبور كند؛ آن هم در 
شرايطي كه از كل شبكه ريلي كشورمان بيش از 50 

ميليون تن كالا هم نمي توانيم عبور بدهيم.

   آمارها چه مي گويند؟
در همين حال، انجمن صنفي شركت هاي حمل و نقل 
ريلي در گزارشي درباره ترانزيت ريلي بار طي سال هاي 
1374 ت��ا 1400 اعلام كرد: از س��ال 1374 كه آمار 
ترانزيت ريلي موجود است، 157 هزار و 18۹ تن كالا 

از شبكه ريلي ايران ترانزيت شده است.
همچنين از سال 1382 تا 138۹ ميزان تناژ باري كه 
از ريل ايران ترانزيت شده، بالاي يك ميليون تن بود اما 
در فاصله سال هاي 13۹1 تا 13۹1 اين شاخص به زير 
يك ميليون تن برمي گردد؛ اما روند صعودي ترانزيت 
ريلي بار و ارتق��اي آن به بالاي 1 ميليون تن، بار ديگر 
از سال 13۹4 آغاز شده و تا سال 13۹7 در بالاي 1.5 

ميليون تن باقي مي ماند.
اگرچه در س��ال هاي 13۹8 و 13۹۹ با افت ش��ديد 
ترانزيت ريلي مواجه بوديم، اما در سال جاري تا پايان 
بهمن ماه 1 ميليون و 754 هزار تن بار از شبكه ريلي 
ايران ترانزيت شد و برآورد شده كه تا پايان امسال اين 

شاخص به يك ميليون و ۹14 هزار و 518 تن برسد.
هر چند كه سهم بار نفتي از كالاهاي ترانزيت شده 
از شبكه ريلي كشورمان بسيار پايين و كمتر از 50 
هزار تن بوده اس��ت؛ اين در حالي است كه در سال 
1385 ميزان ترانزي��ت ريلي نفتي با 817 هزار تن 
حتي از ترانزيت كالاهاي غير نفتي هم بيشتر شده 
بود. لازم به ذكر اس��ت كه ح��دود ۹0 درصد از بار 
ترانزيت ريلي امس��ال، »گوگرد حمل شده از مبدأ 

سرخس به مقصد بندرعباس« است.



در روزهاي گذشته، بحث درباره طرح صيانت به داغ ترين 
ش��رايط خود در ماه هاي گذشته رسيد. كميسيون ويژه 
بررس��ي طرح صيانت از حقوق كاربران در فضاي مجازي 
در جلسه روز سه شنبه، با ۱۸ راي موافق كليات اين طرح را 
به تصويب رساند. تصويب كليات اين طرح با واكنش هاي 
منفي زيادي در سطح جامعه مواجه شده و حتي تعدادي از 
نمايندگان مجلس نيز به تصويب اين طرح در فصل بررسي 
لايحه بودجه در مجلس انتقاد كردند. تعدادي از نمايندگان 
نيز درخواست بازگشت اين طرح از كميسيون ويژه به صحن 
مجلس را طرح كرده اند. كه البته درنهايت نماينده مخالف 
عضو كميسيون طرح صيانت، تاكيد كرد كه معاونت قوانين 
مجلس در نامه اي به رييس كميسيون ويژه  طرح حمايت از 
حقوق كاربران، راي گيري كميسيون ويژه و تصويب كليات 
طرح صيانت را غيرقانوني دانسته است. در عين حال، وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات موضعش همچنان درباره طرح 
صيانت، كاملا شفاف نيست. او با بيان اينكه مجلس شوراي 
اسلامي تصميم گير و قانون گذار درباره طرح صيانت است و 
بايد تكليف خودش را روشن كند، گفت كه مردم حق دارند 
نگران باشند و نمايندگان ما در اغلب جلساتي كه تشكيل 
شده، حضور فعال داشتند كه اين قانون گذاري به نفع مردم 
باشد. او همچنين با تاكيد بر نقش قانون گذاري مجلس 
بيان ك��رد كه اول مجلس بايد تكليف خودش را روش��ن 
كند، زيرا در همين ۲۴ ساعت چند بار خبر تصويب و رد اين 
طرح از سوي مجلس شنيده شد و بنابراين بايد ابتدا ديد 
چه مسيري در آنجا در پيش گرفته مي شود. كليات طرح 
صيانت از حقوق كاربران در فضاي مجازي و س��اماندهي 
پيام رسان هاي اجتماعي، به تازگي در كميسيون مشترك 
اين طرح تصويب شد؛ مصوبه اي كه معاونت قوانين مجلس، 
نه به محتواي آن بلكه به نحوه رأي گيري و تصويب آن ايراد 
شكلي وارد كرده است. بحث درمورد متن و حاشيه اين طرح 
اين روزها بالا گرفته و كار به جايي رسيده كه نه تنها تعدادي 
از نمايندگان مجلس و دولت صراحتا به آن اعتراض كرده اند، 
بلكه حتي برخي رسانه هاي اصولگرا هم به آن تاخته اند. 
رييس جمهور گفته دولت تاكيد دارد اينترنت باكيفيت و 
پرس��رعت در اختيار مردم باشد و سخنگوي دولت هم بر 
لزوم افزايش سرعت و رفع اختلال اينترنت تاكيد كرده است. 
اما در حالي كه روز سه شنبه، مجلس در جلسه مشترك 
كميسيون طرح صيانت، كليات آن تصويب شده بود، جلال 
رشيدي كوچي، تنها نماينده مخالف و عضو كميسيون 
مشترك بررس��ي طرح صيانت، اعلام كرد كه طبق نامه 
معاونت قوانين مجلس، اين راي گيري از لحاظ قانوني داراي 
ايراد است و قابل پذيرش نيست. همچنين معصومه پاشايي 

بهرام، نماينده مردم مرند و جلفا، در توييتر نوشت:  معاونت 
قوانين مجلس در نامه اي به رييس كميسيون ويژه  طرح 
حمايت از حقوق كاربران بر اساس قانون آيين نامه داخلي 
مجلس، راي گيري امروز كميسيون ويژه و تصويب كليات 
را غيرقانوني دانسته، پس به علت تخلف از مفاد صريح قانون، 
تصميم گيري شتاب زده امروز عملا باطل مي شود. در اين 
راستا عيسي زارع پور روز گذشته و در حاشيه مراسم افتتاح 
پروژه هاي شركت ارتباطات زيرس��اخت درباره تصويب 
كليات طرح صيانت در مجلس، اظهار كرد: كاهش سرعت 
اينترنت و اختلالات اين ايام، هيچ ارتباطي به هيچ طرحي 
در كشور ندارد، اينها كاملا دلايل فني داشته كه بارها توضيح 
داده شده و ما با سرعت در حال رفع اين اختلالات هستيم 

كه مردم از سرعت بالا بهره مند شوند. 

    طرح صيانت اشكالات اساسي دارد
وي  با بيان اينكه مجلس تصميم گير و قانون گذار اس��ت 
و ما هم علاوه بر اعلام نظرات مان، مش��اركت مي كنيم تا 
اشكالاتي كه در اين طرح وجود دارد برطرف شود، افزود: 
همانطور كه در اين مدت هم عن��وان طرح و هم مفادش 
تغييرات اساسي كرد، اما همچنان اشكالات اساسي دارد 
كه بايد برطرف شود. از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
درخواست مي كنم در بررسي جزييات اين طرح به نظرات 
كارشناسي و دغدغه هاي مردم و كسب وكارها توجه كنند 
كه يك قاعده گذاري ش��ود، چون ما در ۱۲ سال گذشته 
و از س��ال ۱۳۸۸ و قانون جرايم رايانه اي ت��ا امروز، در اين 
حوزه قانون گذاري نداشتيم، الان فرصت مناسبي است 
كه بتوانيم مبتني بر تجربيات جهاني، قاعده گذاري انجام 
دهيم تا در عين حالي كه فضا سامان مي يابد، نگراني مردم 
و كس��ب وكارها را برطرف كنيم. م��ردم حق دارند نگران 
باشند و نمايندگان ما در اغلب جلساتي كه تشكيل شده، 
حضور فعال داش��تند كه اين قانون گ��ذاري به نفع مردم 
باشد. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات همچنين در پاسخ 
به س��والي درباره نقش نماينده اين وزارتخانه در جلسات 
ويژه كميسيون طرح صيانت، گفت: تلاش ما اين است كه 
ايرادات اين طرح اصلاح شود، طرحي كارشناسي مبتني بر 
آنچه كه در دنيا اتفاق مي افتد و قاعده گذاري هاي جهاني 
تصويب شود، چون همه كشورها درگير اين فضا هستند 
و در نهايت اين طرح بايد به صورت پويا بتواند در مواجهه 
با پديده هاي جهاني كه رخ مي دهد، كارآمد باشد. در اين 
مدت هم بخشي از اين مش��كلات حل شده و نسخه ۲۶ 
تيرماه با نسخه نهايي تفاوت كرده است. زارع پور در پاسخ 
به اينكه چرا نسخه  پيشنهادي وزارت ارتباطات به صورت 

شفاف منتشر نمي شود، گفت: قرار نيست هر سازمان براي 
خودش نسخه اي داشته باش��د. مرجع رسيدگي به اين 
طرح، كميس��يون ويژه اي است كه براي اين كار تشكيل 
ش��ده، تلاش ما اين بوده كه طرح را به مسيري برگردانيم 
كه چارچوبي براي تنظيم گري فضاي مجازي ترسيم شود، 
بخشي توفيق داشتيم و بخشي هم اميدوارم در آينده  و در 
بررسي جزييات اين اتفاق بيفتد. در غير اين صورت اگر اين 
تغييرات اتفاق نيفتد، موضع وزارت ارتباطات هم متفاوت 
خواهد شد و با آن بخش هايي كه احساس مي كنيم مشكل 
دارد، مخالفت خواهيم كرد، همين الان هم مكاتباتي انجام 
داديم و نسبت به بعضي از بندها ابراز نگراني كرديم كه بايد 
حتما مورد نظر نمايندگان مجلس شوراي اسلامي قرار گيرد 
و اصلاح شود. وي خاطرنش��ان كرد: بايد ببينيم در ادامه 
مجلس چه اتفاقي مي افتد، اول مجلس بايد تكليف خودش 
را روشن كند، در همين ۲۴ ساعت چند بار خبر تصويب و 
رد اين طرح از سوي مجلس شنيده شد و بايد ببينيم چه 
مسيري در آنجا در پيش گرفته مي شود، اما مرجع مجلس 

شوراي اسلامي است و قانونا حق آنهاست، ما هم مجري 
هستيم و تلاش مي كنيم در فرآيند قانون گذاري مشاركت 
فعال داشته باشيم تا آنچه كه مصوب مي شود، به مصلحت 

كشور، مردم و كسب وكارها باشد.

    اختلال در ارتباطات كشور
 به دليل عدم توسعه شبكه ثابت است

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره اختلال در شبكه 
ارتباطي كشور اظهار كرد: آنچه اين روزها باعث اختلال در 
شبكه شد و بارها درباره آن صحبت كرده ام، شبكه ارتباطات 
ثابت كشور مادر همه شبكه ها است كه اپراتورهاي سيار 
به آن وابسته هستند، اما اين شبكه طي ۱۰ سال گذشته 
توسعه مناسب نداشته اس��ت. بخشي ديگر از اختلال در 
شبكه به اين دليل بود كه شبكه مخابرات در چند استان 
مسدود ش��ده بود و در بعضي از ساعات اين انسداد بالاي 
۹۶ درصد بود. زارع پور ادامه داد: علاوه بر اين بس��ياري از 
لينك هايشان با ازدحام مواجه شده بود و كاري كه در چند 
روز گذشته انجام داده ايم اين بود كه بيش از ۳۰۰ گيگابيت 
بر ثانيه به ظرفيت مخابرات اضافه و كمك كرديم مشكلات 
حل شود. فكر مي كنم در چند روز آينده، نتايج اين افزايش 
ظرفيت را با افزايش كيفيت اينترنت مشاهده كنند. وي با 
بيان اينكه در اين مدت و با شيوع كرونا، تقاضا براي ترافيك 
افزايش يافته، افزود: اين در حالي است كه در اين ۱۰ سال 
متناسب با نياز، زيرساخت ها توسعه پيدا نكرده وبه سرعت 
در تلاش هستيم كه زيرساخت ها را توسعه بدهيم. از معاون 
رييس جمهور و رييس سازمان برنامه و بودجه درخواست 
كردم تا اعتباري در اختيار شركت مخابرات ايران قرار دهند 
كه البته اين اعتبار در قالب بودجه ۱۴۰۱ باشد تا بتوانند به 
سرعت در راستاي نوسازي زيرساخت هاي خود مخصوصا 
در استان ها استفاده كنند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
درباره اخبار كاهش پهناي باند برخي شبكه هاي اجتماعي، 
توضيح داد: مانند روال گذشته پهناي باند بين الملل را براي 
نيازهاي كش��ور افزايش داده ايم. به عنوان وزير ارتباطات 
وظيفه دارم كه ارتباط با كيفيت در اختيار كاربران بگذارم. 
امروز هم در جلسه هيات دولت، رييس جمهوري دستور 
دادند كه س��رعت و كيفيت اينترنت افزايش پيدا كند و 
اين يك وظيفه براي دولت اس��ت. زارع پور ادامه داد: بارها 
گفته ام كه دولت سيزدهم نگاهش به ارتباطات و فناوري 
اطلاعات يك نگاه كاملا فرصت محور است و آماده هستيم 
كه زيرس��اخت ها را براي استفاده حداكثري مردم فراهم 
كنيم. دليلي ندارد كه از طرفي پروژه فيبرنوري )FTTH( را 
افتتاح كنيم و از سوي ديگر دست به محدوديت بزنيم. البته 
كه سياست گذار در اين حوزه، شوراي عالي فضاي مجازي 
است و آنها بايد سياست هاي كلي را مشخص كنند اما دولت 

به عنوان متولي اين حوزه كاملا به دنبال توسعه است. وي 
با بيان اينكه درخواست افزايش پهناي باند به معني كمبود 
پهناي باند نيست، گفت: آنچه به عنوان وزير ارتباطات در 
جلسه ش��وراي عالي فضاي مجازي مطرح كردم برنامه 
يك ساله وزارت ارتباطات بود. براي افزايش پهناي باند كشور 
نيز به دليل كمبود وقت، رييس جمهوري دستور دادند اين 
طرح در جلسه آينده به صورت دقيق تر بررسي و در مورد آن 
تصميم گيري شود. هيچكس در دولت به دنبال محدوديت 
اينترنت نيست. اختلال ها فني بوده و ربطي به تصويب هيچ 

طرحي نداشته است.
 

    ظرفيت شبكه زيرساخت تا سه سال آينده
 به 120 ترابيت بر ثانيه مي رسد

وزير ارتباطات درعين ح��ال با بيان اينكه رييس جمهور 
دستور ويژه براي دسترس��ي مردم به اينترنت پرسرعت 
داده اند، از رس��يدن شبكه زيرساخت تا سه سال آينده به 
۱۲۰ ترابيت بر ثانيه خبر داد و گفت: رييس جمهور دستور 
ويژه داده اند كه ش��رايط براي دسترسي مردم به اينترنت 
پرس��رعت فراهم ش��ود. وي او با بيان اينكه دسترسي به 
فناوري اطلاعات اعتقاد دولت س��يزدهم اس��ت، گفت: 
فناوري اطلاعات مي تواند بستر حل بسياري از مشكلات 
باشد و زيرساخت اين كار دسترسي به يك شبكه پرقدرت 
و سريع است. عيس��ي زارع پور با تاكيد بر اينكه ظرفيت 
زيرساختي كشور نسبتا خوب است گفت: هدف گذاري 
سال ۱۴۰۳ دسترس��ي به ظرفيت ۱۲۰ ترابيت بر ثانيه 
در لايه زيرساخت اس��ت. وزير ارتباطات درباره ظرفيت 
شبكه ارتباطي كشور گفت: اين ظرفيت تقريبا ۳۳ ترابيت 
بر ثانيه به معني ۳ برابر ميزان ترافيكي است كه در شبكه 
گردش دارد. اما از آنجايي كه پروژه ب��زرگ و راهبردي را 
در راس��تاي افزايش سرعت دسترس��ي چند ده يا حتي 
چند صد مگابيتي بر ثانيه در دس��ت داريم، بايد ش��بكه 
زيرساخت را هم توس��عه مي داديم. او همچنين در ادامه 
توضيحات خود گفت: براي اولين بار است كه اين حجم از 
ظرفيت به شبكه ملي كشور افزوده مي شود. از همين رو 
اميدوارم سال آينده افزايش ظرفيت ۲۰ ترابيت بر ثانيه اي 
 را افتتاح كنيم. وزير ارتباطات با اشاره به تلاش براي توسعه 
فيبر نوري گفت: »تلاش ما فراهم آوردن ش��رايطي است 
كه دسترسي به فيبر نوري براي افراد تا سال ۱۴۰۳ فراهم 
باشد. اين موضوع كار بزرگي است كه در كشورهايي با پهنه 
و وسعت جمهوري اس��لامي ايران ۱۰ سال زمان خواهد 
برد. به گفته او لازمه تحقق پروژه FTTh و FTTx آن است 
كه ش��بكه انتقال در داخل استان ها كه مخابرات وظيفه 
توسعه آن را دارد و همچنين شبكه ارتباطات كشور در لايه 

زيرساختي تقويت شده و ارتقا پيدا كند.

دنياي فناوري

ادامه از صفحه اول

دانش و فن6   Thu. Feb 24. 2022  2165   پنجشنبه 5 اسفند 1400    22 رجب 1443  سال هشتم    شماره 

تلاش امريكا براي عدم اجراي 
ماليات ديجيتال در كانادا

 )USTR( دفتر نماينده تجاري اي��الات متحده امريكا
روز گذش��ته اعلام كرد با طرح كانادا براي فعال سازي 
ماليات سرويس هاي ديجيتال )DST( مخالف است و 
از كانادا خواست تا اين اقدام را اجرا نكند. به گزارش مهر 
به نقل از رويترز، USTR در بيانيه اي اعلام كرد: امريكا از 
كانادا مي خواهد هر طرحي براي اقدام يك طرفه را رها 
كند و در عوض تعهدات خود به اجراي سريع »ستون 
يك« از توافقنامه OCED/G۲۰ كه در ۸ اكتبر ۲۰۲۱ 
بسته ش��ده را ۲ برابر كند. دفتر نماينده تجاري ايالات 
متحده امريكا همچنين درباره آنكه چنين اقداماتي فقط 
شركت هاي امريكايي را براي دريافت ماليات هدف گرفته 
و شركت هاي داخلي كانادايي در حوزه خاص از اين قانون 
مستثني شده اند، ابراز نگراني كرد. در بخش ديگري از 
بيانيه آن آمده اس��ت: كانادا بايد ماليات سرويس هاي 
ديجيتالي را به كار گيرد كه تمام گزينه ها از جمله موارد 
مربوط به توافقنامه هاي تج��اري و وضعيت داخلي را 
نيز در نظر گرفته باشد. دولت كانادا اعلام كرد: ماليات 
سرويس ديجيتال را براي محافظت از منافع كشورش 
پيشنهاد كرده و همچنان در خصوص اين موضوع ارتباط 
 نزديكي با امريكا خواهد داش��ت. يك نماينده از دفتر 
نخست وزير كانادا در اين باره گفت: اميدواريم اجراي 
به موقع سيستم بين المللي جديد سبب شود اجراي 
ماليات سرويس ديجيتال ما غيرضروري شود. امريكا 
در اكتبر ۲۰۲۱ ميلادي به عنوان بخشي از توافق براي 
مديريت گذار به يك رژيم مالياتي جهاني جديد جهت 
شركت هاي بزرگ و پر سود مانند گوگل و فيس بوك، 
تهديد خود مبني بر اعمال تعرفه هاي مالياتي عليه پنج 
كشور اروپايي را لغو كرد. اما همچنان درباره اين موضوع 
با كانادا اختلاف دارد. كانادا اقدام مالياتي خود را در آوريل 
۲۰۲۱ ميلادي معرفي و اعلام كرد تا زماني كه كشورها 
به روش��ي هماهنگ درباره ماليات بندي شركت هاي 

بزرگ ديجيتال دست يابند، آن را اجرا خواهد كرد.

بورس در هاله اي از ابهام
در بررسي مولفه هاي تأثيرگذار بر بازار مي توان گفت 
كه نرخ بهره نيز يكي از مولفه هاي تأثيرگذار بر بورس 
تهران است. روند نزولي نرخ بهره اتفاق مثبتي براي 
بازار اس��ت و درصورتي كه اين نرخ به زير ۲۰ درصد 
برسد مي توان تأثير اين موضوع را در ميان مدت در 
بورس لمس كرد و شاهد ورود پول به بازار سرمايه بود. 
ارزش معاملات بازار هنوز هم كه هنوز است، پايين 
بوده و بازار براي شروع روند صعودي شديداً نيازمند 
ورود پول تازه نفس اس��ت. ارزش معاملات در هفته 
جاري بهبود نسبي پيدا كرد ولي براي اينكه فضاي 
بازار از حالت ركود خارج شود بايستي ارزش معاملات 
خرد به بالاي پنج يا شش هزار ميليارد تومان برسد. 
بازار همچنان سرد، بي جان و بي روح است و نياز به 
تزريق نقدينگي جديد دارد. هرچقدر كه بورس در 
مقطع فعلي كنترل شود، قطعاً مي تواند در ميان مدت 
و بلندمدت، اهداف بالاتري را هم داش��ته باشد. اگر 
س��هامداران به پول نياز ندارند، به نظر مي رسد كه 
نگهداري س��هام در اين مقطع با ديد ميان مدتي و 

بلندمدتي، بهترين استراتژي ممكن باشد.

فرصت هاي اقتصادي برجام
اين موضوع و مش��كل را م��ا در ديگر بخش هاي 
اقتصاد ايران نيز به خوب��ي مي بينيم. اينكه براي 
مدتي طولاني از ظرفيت بازار سرمايه براي تغيير 
در شرايط اقتصادي صحبت شود اما در عمل راهي 
براي اس��تفاده از منابع آن باز نشود يا مشكلاتي 
براي توليدكننده به وجود ايد كه س��رمايه گذاري 
در بخش ه��اي مختل��ف اقتصاد را دش��وار كند، 
همگي ي��ك نتيجه خواه��د داش��ت و آن تداوم 
معضلاتي است كه براي دوره اي طولاني با آن رو 
به رو بوده ايم. اگر بنا باش��د از تجربه احياي برجام 
و تعامل مستقيم با اقتصاد جهاني استفاده كنيم، 
قطعا بايد در نگاه كلان تغيير ايجاد شود و در غير 
اين صورت گش��ايش هاي كوتاه مدت تنها نقش 

مسكن را ايفا خواهند كرد.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: طرح صيانت همچنان اشكالات اساسي دارد

مردم حق دارند نگران باشند

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت ملي گاز  ايران

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1282660

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي  پالايشگاه سوم در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

2000093498001094شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

 تقاضای 0000723 مناقصه شماره R3NI 00/015 شماره مناقصه و تقاضا

EXPANSION JOINTموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

601/600/000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

 تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضميننوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد.

12/032/000/000 ريالمبلغ برآوردي مناقصه

7 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد. آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

 پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از آخرين مهلت بارگزاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد
طريق سامانه ستاد ارسال می گردد.

 استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالايشگاه سوم- ادارهآدرس مناقصه گزار
 تدارکات کالا – واحد خريد

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

آگهی مزايده ) مرحله دوم (

مديرعامل شرکت تعاونی جنگل کولا: مهدی معتمدی راد-هيئت مديره شرکت تعاونی جنگل کولا: کاظم بهروز – علی محمد نادری

فيش واريزیمشخصات فنینام اموالرديف

175/000/000بشماره شهربانی 121 ج 26 – ايران 62 مدل 1390لندرور دو کابين پاژن1

35/000/000بشماره شهربانی 579 ج 43 – ايران 62 مدل 1373لندرور نيم تنی2

4/500/000بشماره شهربانی 51886 – ايران 586 مدل 1388موتورسيکلت هوندا3

25/000/000موجود در انبار شرکت، موضوع ليست پيوستی نامه شماره 336- 1400/06/15لوازم اره موتوری و لوازم کار در جنگل4

شرکت تعاونی کشاورزی، بهره برداری و احياء جنگل کولا
شماره ثبت: 1234  تاريخ: 1400/11/18 شماره: 441

شرکت تعاونی کشاورزی، بهره برداری و احياء جنگل کولا در نظر دارد برابر صورتجلسه ش�ماره 536- 1400/06/10 هيئت مديره شرکت و مصوبه مجمع عمومی مورخ 1400/07/18 و براساس 
صورتجلسه مورخ 1400/10/28 کميته فنی سازمان تعاون روستايی استان مازندران و باستناد مجوز شماره 10/124/9099- 1400/11/06 سازمان تعاون روستايی استان مازندران اموال بشرح 
ذيل را از طريق مزايده به بالاترين قيمت پيشنهادی به فروش برساند. لذا متقاضيان محترم می توانند از تاريخ 5 /1400/12 لغايت 1400/12/11 از اموال مندرج در جدول ذيل موجود در دفتر شرکت 

تعاونی جنگل کولا واقع در شهرستان ساری - ابتدای جاده ساری به نکا – روبروی خوش نوش - اول روستای آبندانسر بازديد نمايند.

1- متقاضيان حداکثر تا پايان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1400/12/11 قيمت پيشنهادی خود به همراه اصل فيش واريزی را با عدد و حروف، بدون قلم خوردگی با مشخصات کامل در پاکت 
سربسته و لاک و مهر شده به دفتر شرکت واقع در جاده ساری به نکا - روبروی خوش نوش - ابتدای روستای آبندانسر تحويل نمايند.

تبصره 1: متقاضيان شرکت در آگهی مزايده قيمت پيشنهادی برای هر يک از اموال شرح در جدول فوق )توضيحات ماده 1( را بايد در پاکت جداگانه ای تحويل نمايند.
2- به درخواست هايی که فاقد فيش بانکی بوده و موارد اشاره شده در ماده 1 و تبصره ذيل ماده 1 را رعايت ننمايند ترتيب اثر داده نخواهد شد.

3- زمان بازگشايی پيشنهادات روز چهارشنبه مورخ 1400/12/18 رأس ساعت 3 بعدازظهر در محل دفتر کار شرکت واقع در ابتدای روستای آبندانسر خواهد بود.
4- در صورتی که قيمت پيشنهادی زير قيمت پايه کارشناسی باشد، مزايده بصورت حضوری برگزار خواهد شد.

5- پرداخت هزينه انتشار آگهی، هزينه کارشناسی، هزينه ثبت قرارداد در دفترخانه اسناد رسمی و هزينه های مربوط به آگهی در روزنامه بعهده برنده آگهی خواهد بود.
6- شرکت کولا در رد يا قبول هر يک از پيشنهادات مختار خواهد بود.

7- پرداخت هر گونه ماليات و عوارض که بابت معامله موضوع آگهی مزايده تعلق می گيرد به عهده برنده آگهی مزايده می باشد.
8- برنده نفر اول موظف است حداکثر مدت دو / 2 روز از تاريخ برگزاری مزايده مبلغ پيشنهادی خود را به حساب 85363759 نزد بانک کشاورزی شعبه 18 دی ساری بنام شرکت تعاونی جنگل 

کولا واريز نمايد، در صورت انصراف برنده اول شرکت ضمن ضبط سپرده نفر اول با همان قيمت به نفرات دوم و سوم واگذار خواهد کرد.
شماره تماس: همراه - 09111550748   ثابت - 01133284043 و 01133271650

آگهی مناقصه های عمومی شهرداری اراک
شهرداری اراک

عليرضا کريمی - شهردار اراک

عنوان مناقصه و مبالغ تضمين

1-اجرای پياده رو سازی در سطح منطقه 3 شهرداری اراک با برآوردی بالغ بر : 14/392/434/820 ريال و مبلغ تضمين:  720/000/000 ريال )شماره مناقصه در سامانه ستاد:2000005111000084(
2-اجرای پياده روس�ازی در س�طح مناطق 2و4 ش�هرداری اراک با برآوردی بالغ بر : 24/701/866/869 ريال و مبلغ تضمين : 1/236/000/000 ريال )ش�ماره مناقصه در سامانه ستاد: 

)2000005111000087
3-اجرای پياده روسازی در سطح مناطق 1 و5 و بافت تاريخی شهرداری اراک با برآوردی بالغ بر : 25/070/288/194 ريال و مبلغ تضمين : 1/254/000/000 ريال )شماره مناقصه در سامانه 

ستاد: 2000005111000088(
4-احداث پل سواره رو دروازه کرهرود با برآوردی بالغ بر : 15/816/142/652 ريال و مبلغ تضمين :  800/000/000 ريال )شماره مناقصه در سامانه ستاد:2000005111000085(

5-خريد دو دستگاه ديزل ژنراتور با برآوردی بالغ بر: 17/000/000/000 ريال و مبلغ تضمين: 850/000/000 ريال )شماره مناقصه در سامانه ستاد: 2000005111000086(

نحوه و زم�ان دريافت اس�ناد 
مناقصه

دريافت اسناد مناقصه از ساعت 14:00 روز پنج شنبه 1400/12/05 ساعت 14:00 روز چهار شنبه مورخ 1400/12/11 به مدت 6 روز و صرفا از طريق سامانه تدارکات الکترونيک 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir امکان پذير می باشد.

آخرين مهلت بارگذاری مدارک 
و پيشنهاد قيمت 

آخرين مهلت بارگذاری مدارک بصورت الکترونيکی در سامانه ستاد با رعايت موارد مندرج در اسناد مناقصه و تحويل نسخه فيزيکی ضمانت نامه يا فيش واريزی به دبيرخانه 
شهرداری تا ساعت 14:00 روز شنبه مورخ 1400/12/21 می باشد.

ميزان و نوع تضمين ش�رکت 
در مناقصه 

برابر 5 درصد مبلغ برآورد و صرفا در قالب ضمانت نامه بانکی )فرآيند ارجاع کار( با 3 ماه اعتبار يا فيش واريزی به حس�اب سپرده پيمانکاران شهرداری به شماره حساب 
100973333338 بانک شهر شعبه شهيد بهشتی 

زمان گش�ايش پاکت ها ومحل 
تشکيل کمسيون مناقصه

روزيکشنبه مورخ 1400/12/22 راس ساعت 11 دفتر معاون مالی و اقتصادی- حضور شرکت کنندگان بلامانع است )همراه داشتن معرفی نامه جهت شرکت در جلسه مناقصه 
الزامی می باشد(.

شرکت های دارای حداقل رتبه 5 ابنيه جهت مناقصه شماره 1 و2 و3 و4 شرکت های فعال در زمينه فروش ديزل ژنراتور جهت مناقصه شماره 5 حداقل صلاحيت شرکت کننده

به پيشنهادات مبهم،مشروط، فاقد شرايط قانونی، فاقد ضمانت نامه يا فيش واريزی و يا به ميزان کمتر از مبلغ تضمين و خارج از مهلت ترتيب اثر داده نمی شود.
هزينه کارمزد سامانه ستاد بعهده برنده مناقصه خواهد بود.

ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج است.
کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهادشرکت کنندگان در مناقصه و بازگشايی پاکت ها از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به نشانی :  www.setadiran.ir  انجام 

خواهد شد لازم است شرکت کنندگان در مناقصه در صورت عدم عضويت ،مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه انجام دهند.

شهرداری اراک در نظر دارد براساس بودجه مصوب سال جاری نسبت به واگذاری امور ذيل از طريق مناقصه عمومی اقدام نمايد.

لذا متقاضيان جهت کسب اطلاعات بيشتر می توانندبه امور قراردادهای شهرداری مرکز واقع در خيابان جهاد-فاز2 شهرک شهيد بهشتی شهرداری اراک مراجعه و يا با شماره 
تلفن 33136091-086 تماس حاصل فرمايند.



تعادل |
فركانس هاي مثبت مذاكرات سبب شد، قيمت ها در بازار 
خودرو همچون ساير بازارهاي سرمايه روند نزولي داشته 
باش��د و اين روند را ادامه دهد. به طوري كه چهارشنبه 
چهارم اسفند روي خروجي بسياري از سايت ها قيمت 
پژو پارس دوگانه س��وز در بازار آزاد ۳۴۵ ميليون تومان 
نوشته شده، اما در پلتفرم هاي خريد و فروش خودرو رقم 
۳۲۵ ميليون تومان را مي شود براي اين مدل پيدا كرد. 
در اين ميان برخي گزارشات ميداني نيز نشان از كاهش 
قيمت برخي خودروها دارد. اما سوالي كه مطرح مي شود 
اين است كه آيا اكنون زمان خوبي براي خودرو هست يا 
خير؟ رييس اتحاديه فروشندگان خودرو، ضمن تاكيد 
بر حفظ آرامش بازار اين روزهاي خودرو، وضعيت بازار 
تا روزهاي پاياني سال را همچنان آرام پيش بيني و اعلام 
كرده كه با توجه به ادامه  روند كاهش نرخ ارز، بازار خودرو 
نيز همچنان در مس��ير نزولي قرار دارد و بدين ترتيب 
مش��تريان منتظر نتيجه مذاكرات و اميدوار به كاهش 
بيشتر قيمت ها هستند؛ بنابراين تا زمان تثبيت قيمت ها 
كه مستلزم چند هفته ثبات نرخ ارز در يك كانال قيمتي 

است، خريد خود را به تعويق انداخته اند.

     قيمت آنلاين خودروها 
در روز هاي گذش��ته ماجراي درج قيم��ت در آگهي هاي 
مسكن دوباره حاشيه س��از شده و آنهايي كه موافق حذف 
عدد و رقم ها هس��تند، اعتقاد دارند دلال ها ب��ا قرار دادن 
نرخ هاي نامتعارف قصد جابه جا ك��ردن قيمت ها در اين 
ب��ازار را دارند. موضوعي كه به ان��دازه خودش جاي بحث 
دارد، اما در بازار خودرو آگهي هاي زيادي را زير قيمت هاي 
اعلام شده روزانه پيدا مي كنيم. البته اگر به رقم هاي اعلام 
شده به چشم مبناي تقريبي قيمت بازار نگاه كنيم، آن وقت 
تعداد مدل هايي كه با قيمت هاي بالاتر آگهي مي ش��وند، 
كم نيس��تند و كار در برخي از همي��ن پلتفرم ها به حذف 
قيمت منجر شده اس��ت. س��ايت هايي كه روزانه قيمت 
بازار آزاد مدل هاي داخلي و خارجي را روي خروجي خود 
قرار مي دهند، ارزش تارا اتوماتيك را در روز چهارش��نبه 
چهارم اسفند ۵۶۰ ميليون تومان اعلام كردند كه با كمي 
جس��ت وجو در آگهي ها مدل هايي را تا ۱۰ ميليون تومان 
زير اين قيمت پيدا مي كنيد. تارا اتوماتيك مدل ۱۴۰۰ با 
رنگ سفيد حوالي چيتگر تهران ۵۵۰ ميليون تومان آگهي 
شده است. در يك آگهي ديگر قيمت تارا اتوماتيك آبي را 
۵۵۰ ميليون تومان گذاشته اند. قيمت نسخه دنده اي تارا 
طبق جدول ها و ارقامي كه از سايت ها به شكل روزانه منتشر 
مي شود، امروز ۴۰۳ ميليون تومان است. اگر آگهي هايي كه 
قيمتشان به خاطر بالا بودن نسبت به ساير گزينه ها حذف 
شده را كنار بگذاريم مدل هاي ۴۱۰ و ۴۱۱ ميليون توماني 
بالاترين قيمت هاي اعلام شده از سوي فروشنده ها به شمار 
مي روند. رقمي كه باعث مي شود، شانس فروش خودرو هاي 
آنها به حداقل برس��د. چون نس��بت به رقم ۴۰۳ ميليون 
توماني، مدل هايي را در پلتفرم هاي خريد و فروش خودرو 

پيدا مي كنيم كه ۱۳ ميليون تومان كمتر آگهي شده اند. 
از سوي ديگر، قيمت رانا پلاس ۲۷۶ ميليون تومان اعلام 
شده و اين محصول كنار پژو ۲۰۶ تيپ دو با رقم ۲۶۵ ميليون 
تومان ارزان ترين خودرو هاي سواري توليدي ايرانخودرو 
هستند. با اين حال رانا پلاس در آگهي هاي خريد و فروش 
خودرو مي تواند نزديك به ۲۰ ميليون تومان كمتر ارزش 
داشته باشد.  قيمت دنا تيپ يك به عنوان ارزان ترين عضو 
خانواده دنا طبق آگهي سايت ها، ۳۶۶ ميليون تومان است. 
با اين حال شخصي حاضر است در ازاي ۳۵۰ ميليون تومان 
م��دل ۱۴۰۰ دنا با رنگ نقره اي و ۹ ماه مهلت تمديد بيمه 

بفروشد. پژو پارس، پژو ۲۰۷، سمند و ... ساير محصولات 
توليدي ايران خودرو هستند كه نسبت به قيمت هاي روزانه 
آنها در سايت هاي مختلف، در پلتفرم هاي خريد و فروش 
آنلاين نرخ هاي كمتري را براي آنها با كمي وقت گذاشتن 

پيدا مي كنيد. 
 خودرو هاي سايپا نسبت به محصولات ايران خودور قيمت 
كمتري دارند. همين موضوع كنار تقاضاي بالا و تعداد بيشتر 
خريد و فروش ها، باعث شده كف قيمت آگهي ها درقياس با 
رقم هاي اعلام شده روزانه نسبت به محصولات ايران خودرو 
اختلاف كمتري داشته باشد. مثلا وقتي از اختلاف ۲۰ تا ۱۵ 
ميليوني تارا و دنا صحبت مي كنيم، اينجا اختلاف قيمت 
پرايد و تيبا كمتر اس��ت. با اين حال براي كس��ي كه واقعا 
خريدار باشد، همين اختلاف هم غنيمت است. پرايد ۱۱۱ 
در سايت هايي كه امروز قيمت روزانه خودرو هاي داخلي را 
اعلام كرده اند، ۱۸۵ ميليون تومان است. در مورد ديگري، 
پرايد صندوقدار با قيمت اعلام شده ۱۷۰ ميليون توماني در 
يكي از آگهي ها ۱۶۴ ميليون تومان قيمت خورده اس��ت. 
حالا كه توليد پرايد هاچ بك و صندوقدار متوقف شده، تيبا 
صندوقدار ارزان ترين محصول توليدي سايپا است و حتي 
از پرايد هاچ بك باوجود توقف توليد، قيمت كمتري دارد؛ 
۱۷۸ ميليون تومان. ارزان ب��ودن و تقاضاي بالا براي اين 
مدل خودرو ها مثل تيبا صندوقدار اج��ازه نداده اختلاف 
قيمت زي��ادي بين آگهي ها و رقم ه��اي اعلامي روزانه به 
وجود بيايد. مثلا براي اين خودرو كمترين قيمت هايي كه 
پيدا مي شود حدود سه تا چهار ميليون تومان از عدد ۱۷۸ 
ميليون پايين تر است، اما خريداران تيبا هاچ بك معمولي كه 
امروز در سايت هاي مختلفي با قيمت ۱۸۵ ميليون تومان 
روبرو شده اند، مي تواند در آگهي ها انواع اقسام تيبا هاچ بك 
را ب��ا قيمت ۱۷۲، ۱۷۳ و ۱۷۴ ميليون تومان پيدا كنند. د 
رهمين حال، برخي گزارشات ميداني نشان مي دهد، كه 
قيمت خودروهاي پرفروش روز گذشته در مدار افزايشي قرار 
گرفته اند واما برخي خودروها در مسير كاهشي؛ به طوريكه در 
بازار روز گذشته تهران بهاي پژو ۲۰۶ تيپ دو يك ميليون 
تومان ديگر كاهش قيمت را تجربه ك��رده و قيمت آن به 
۲۶۵ ميليون تومان رسيده است و پژو ۲۰۶ تيپ پنج با يك 
ميليون تومان كاهش ديگر نسبت به روز سه شنبه، امروز با 
نرخ ۳۲۳ ميليون تومان عرضه مي شود.  پژو پارس معمولي 
بدون تغيير قيمت با همان نرخ ۲۷۶ ميليون تومان ديروز 
عرضه مي ش��ود اما خودروي دنا امروز با ۴ ميليون تومان 

افزايش قيمت به ۳۶۶ ميليون تومان رسيد.
قيمت س��مند ال.ايكس ۵ ميليون تومان كاهش قيمت را 
تجربه كرد و به نرخ ۲۶۵ ميليون تومان رسيد. پرايد ۱۱۱ اما 
۲ ميليون تومان افزايش قيمت را تجربه كرد و امروز با بهاي 

۱۸۵ ميليون تومان خريد و فروش مي شود و پرايد ۱۳۱ بدون 
تغيير قيمت با نرخ ۱۷۰ ميليون تومان در حال معامله است. 
پرايد ۱۵۱ هم به همين ترتيب و بدون تغيير قيمت با نرخ ۱۶۵ 
ميليون تومان عرضه مي شود. تيبا معمولي چهارشنبه يك 
ميليون تومان افزايش قيمت داشت و با نرخ ۱۷۸ ميليون 
تومان فروخته مي شود و قيمت تيبا دو با ۲ ميليون تومان 
افزايش قيمت نسبت به روز سه شنبه با نرخ ۱۸۵ ميليون 
تومان معامله مي شود. ساينا دنده اي امروز يك ميليون 
تومان كاهش قيمت داشت و با نرخ ۱۹۴ ميليون تومان 
خريد و فروش مي شود و كوئيك دنده اي با يك ميليون 
تومان افزايش قيمت نسبت به روزهاي ماقبل خود به 
۱۹۲ ميليون تومان رس��يده است. بهاي كوئيك آر هم 
چهارشنبه يك ميليون تومان افزايش قيمت داشته و به 

۱۹۸ ميليون تومان رسيده است.

     خودرو بخريم يا نه؟ 
اما سوالي كه اين روزها زياد مطرح مي شود اين است كه 
آيا مردم خودرو بخرند يا صبر كنند؟ سعيد موتمني در 
گفت وگو با »ايسنا« به اين سوال پاسخ داده است. او با اشاره 
به اينكه اين روزها بازار خودرو همچون روال ماه هاي اخير 
همچنان در ركود كامل به  سر مي برد، گفته است: خريد 
و فروش خودرو به معاملات ضروري مصرف و نياز واقعي 
مشتري به خودرو محدود شده است. همچنان به سبب 
كاهش نرخ ارز و بلاتكليفي بازار طي يكي- دو ماهه اخير، 
خريداران منتظر نتايج مذاكرات هستند. طي اين روزهاي 
بازار كه نوس��ان نرخ ارز زياد است، خريداران تا مشخص 

ش��دن آينده بازار، ايجاد ثبات و احتمال كاهش بيشتر 
قيمت، فعلا خريد خود را به تعويق انداخته اند. 

رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران، 
مي گويد: از سوي ديگر با توجه به اينكه روند قيمت ها در بازار 
سير نزولي دارد، فروشنده تمايل بر اين دارد كه خودروهاي 
در اختيار را )بابت نگراني كاهش بيشتر ارزش خودروها( 
عرضه كند اما خريدار در بازار بسيار كم است. او تاكيد كرد: 
ماه هاس��ت كه انتظار تورمي  در بازار خودرو وجود داشت، 
فروكش كرده و ديگر خبري از تقاضاهاي كاذب نيس��ت. 
تقاضاي كاذب در خريد از كارخانه همچنان وجود دارد، اما 
چند ماهي است كه بازار آزاد تقاضاي كاذب و حجم بالاي 
تقاضا نداشته است. تنها افرادي كه نياز فوري و اضطراري 
به خ��ودرو دارند، مراجعه مي كنند و خري��د خود را انجام 
مي دهند. در بازاري كه نوسان نرخ ارز بيشتر است، فروشنده 
احساس مي كند كه با به ثمر نشس��تن مذاكرات، نرخ ارز 
كاهش بيشتري تجربه كند و بر اين اساس كاهش قيمت 
خودرو در بازار بيشتر خود را نشان خواهد داد؛ بنابراين از اين 
بابت )همانطور كه اشاره شد(، فروشندگان خودرو نگران 
هستند. موتمني اعلام كرد: در هفته جاري نيز قيمت ها در 
بازار نسبت به هفته هاي پيش تر همچنان روند نزولي خود را 
ادامه داده است. فركانس هاي مثبت مذاكرات نيز سبب شد 
كه قيمت ها در بازار خودرو همچون ساير بازارهاي سرمايه 
روند نزولي داشته باشد و اين روند را ادامه دهد. در حقيقت 
بازار عقب نش��يني كرده اس��ت و قيمت ها نسبت به چند 
هفته  گذشته روند كاهشي در پيش گرفته و هنوز به ثبات 
نرسيده است. زماني قيمت  خودرو در بازار تثبيت خواهد 
شد كه نرخ ارز در كانال قيمتي مشخص، هفته ها ثابت باقي 
بماند. رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو، 
آينده بازار خودرو را در روزهاي پاياني سال ۱۴۰۰ اينگونه 
پيش بيني كرد كه تا زماني كه چند هفته اي نرخ ارز در ثبات 
قيمتي نباشد و داراي نوسان باشد، بعيد است كه در روزهاي 
پاياني سال و ايام شب عيد، همچون روال سال هاي گذشته 
با موج افزايش قابل توجه تقاضا براي خريد خودرو مواجه 
شويم. بيشتر خريداران بر اين اعتقاد هستند كه تاكنون 
كه خريد خود را انجام نداده ايم، اين مدت را هم دس��ت 
نگه داريم تا نتيجه مذاكرات مشخص شود. وي تصريح 
كرد: زمانيكه ارز از كانال ۲۹ هزار تومان به كانال ۲۵ هزار 
تومان ريزش داشته است و اين كاهش قيمت قابل توجه 
است، مشتري منتظر كاهش بيشتر قيمت طي روزها 
و هفته هاي آتي خواهد مان��د و خريد خود را به تعويق 
خواهد انداخت؛ مگر آنكه نياز ضروري به خودرو داشته 
باشد و اين تعداد آمار تقاضا را چندان تغيير نخواهد داد.
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واردات گوشي
 ۳ ميليارد دلاري شد

در ادامه روند رو به رش��د واردات گوشي تلفن همراه، 
در ۱۰ ماهه امس��ال بيش از سه ميليارد دلار گوشي 
وارد ايران شده است. به گزارش ايسنا، واردات گوشي 
تلفن همراه اغلب در ص��در واردات ايران قرار دارد، به 
عبارتي كالايي است كه حجم واردات آن از هر يك از 
اقلام وارداتي حتي كالاي اساسي بيشتر است. بررسي 
تازه ترين گزارش گمرك ايران نشان مي دهد كه در ۱۰ 
ماهه امسال، بيش از ۱۴.۶ ميليون دستگاه گوشي به 
ارزش ۳.۳ ميليارد دلار وارد كشور شده است. واردات 
گوشي نس��بت به مدت مشابه سال قبل از نظر تعداد 
۲۷ درصد و ارزش ۹۳.۷ درصد افزايش داشته است. در 
دوره مورد بررسي حجم گوشي هايي كه همراه مسافر 
وارد شده ۲۱۰ هزار و ۱۴۳ دستگاه بوده است نسبت 
به مدت مشابه سال قبل حدود ۶۰ درصد كاهش دارد 
. اين در حالي اس��ت كه در ۹ ماهه امسال نيز واردات 
گوش��ي افزايش ۱۱۷ درصدي داشت؛ به طوري كه 
بالغ بر ۱۳.۶ ميليون دس��تگاه ب��ه ارزش بيش از ۲.۹ 
ميليارد دلار وارد ش��ده بود كه از نظر تعداد هم رشد 
۴۲.۵ درصدي داشته است. از مدتي پيش بحث هايي 
در مورد محدوديت واردات انواعي از گوشي مطرح بود 
ولي آنطور كه باقري پور -مديركل دفتر فناوري و امنيت 
فضاي مجازي گمرك ايران-به تازگي اعلام كرده است 
در حال حاضر محدوديتي در فهرس��ت گوشي هاي 
ورودي به كشور توسط مسافران چه به صورت مسافري 
و تجاري وجود ندارد و تنها موضوع مورد توجه اين است 
كه در رويه مسافري حقوق ورودي گوشي هاي با ارزش 
كمتر از ۶۰۰ دلار با شش درصد و با ارزش بالاي ۶۰۰ 

دلار با ۱۲ درصد، محاسبه مي شود.

توليدكنندگان همكاري نكنند 
واردات لوازم خانگي آزاد مي شود

بيستمين جلسه ستاد تنظيم بازار به رياست معاون 
اول رييس جمهور و با حض��ور وزراي صمت، جهاد 
كشاورزي و دادگستري، سخنگوي دولت، شهردار 
تهران و ساير مسوولان دستگاه هاي عضو برگزار شد.

به گزارش ايسنا، محمد مخبر در اين جلسه با اشاره 
به كنترل آش��فتگي هاي اوليه در بازار از همه اعضا 
خواس��ت تا با تمهيدات مناسب و افزايش نظارت ها 
ايجاد ثبات در قيمت و بازار كالاهاي اساسي را دنبال 
كنند. معاون اول رييس جمهور با تاكيد بر جلوگيري 
از هرگونه افزايش قيمت مخصوصا در روزهاي پاياني 
سال افزود: همه كس��اني كه در اين زمينه همكاري 
مناسبي دارند مورد تشويق قرار گرفته و با متخلفين 
در هر صنعتي به شدت برخورد شود. در اين جلسه در 
خصوص وضعيت قيمت ها در صنعت لوازم خانگي 
گزارش مبسوطي ارايه ش��د. بر اساس اين گزارش و 
با توجه به توقف افزايش قيمت ها، ايجاد شفافيت در 
سامانه جامع تجارت، ثبت دقيق فاكتور فروش، درج 
قيمت توليد كننده، كاهش قيمت تمام شده از طريق 
ساخت مواد داخل و كاهش تعرفه واردات قطعات و 
تلاش براي افزايش تيراژ توليد و ايجاد تنوع در محصول 
از جمله راهكارهاي كاهش قيمت در اين صنعت و بازار 
عنوان و مقرر شد در اين زمينه برنامه ريزي لازم صورت 
پذيرد. لازم به ذكر اس��ت براساس تصميمات ستاد 
تنظيم بازار مقرر شد چنانچه توليدكنندگان داخلي 
لوازم خانگي قيمت هاي خود را در بازار واقعي نكنند، 
برنامه ريزي لازم براي آزادسازي واردات متناسب با نياز 
مردم انجام شود. در اين جلسه عنوان شد از سال ۹۷ 
تاكنون با ممنوعيت لوازم خانگي تاكنون قيمت چهار 
قلم از كالاهاي پر مصرف لوازم خانگي شاهد افزايش 
۱۵۰ تا ۲۰۰ درصدي بوده است كه اين موضوع نشان 
مي دهد توليد كنندگان بدون حضور رقبا نسبت به 
تغييرات قيمتي كالاها اقدام كرده اند. به همين منظور 
با تاكيد معاون اول رييس جمهور قرار شد قيمت چهار 
قلم از كالاهاي پر مصرف لوازم خانگي شامل يخچال، 
فريزر، لباسشويي و تلويزيون مشمول قيمت گذاري 
تثبيتي شود به اين صورت كه بايد هرگونه تغييرات 
قيمتي در اين كالاها با مجوز وزارت صنعت انجام شود. 
همچنين در اين جلس��ه عنوان شد با وجود كاهش 
قيمت ها توس��ط برخي از توليدكنندگان همچنان 
بازار ش��اهد كاهش قيمت ها نيست كه اين موضوع 
را بايد در عوامل توزيع دانس��ت ب��ه نحوي برخي از 
شركت هاي توليدكننده خود توزيع كننده هم هستند 
كه قرار ش��د اين موضوع مورد بررس��ي جدي قرار 
گرفته و روند توزيع اصلاح شود. در اين جلسه وزارت 
صمت گزارشي از آسيب شناسي و آخرين وضعيت 
قيمت هاي ۱۸ قلم از طيف وسيعي از كالاهاي مورد 
نياز شب عيد و همچنين گزارشي از آخرين وضعيت 
درج قيمت توليد كننده ب��ر روي كالاها ارايه داد. بر 
اساس اين گزارش تعداد كالاهاي مشمول طرح درج 
قيمت توليد كننده ۷ هزار قلم كالا اعلام شد كه از اين 
تعداد حدود ۴۵۰۰ قلم كاهش قيمت پيدا كرده اند.

صادرات ۲۵۹ تن توپ
 تا پايان ديماه

براس��اس آمار اعلامي گمرك، تاپايان ديماه سال 
ج��اري بيش از ۲۵۹ تن انواع توپ صادر ش��ده كه 
ارزش دلاري آنها ۳۰۷ هزار و ۴۷۲ دلار بوده است. 
براساس آمار اعلامي گمرك به »راه امروز«، تاپايان 
ديماه سال جاري بيش از ۲۵۹ تن انواع توپ صادر 
شده اس��ت كه ارزش دلاري آنها ۳۰۷ هزار و ۴۷۲ 
دلار بوده اس��ت. جزييات آمارهاي گمرك نشان 
مي دهد، در ۱۰ ماهه سال جاري، ۲ تن توپ چوگان 
به ارزش س��ه هزار و ۳۸۸دلار صادر ش��ده است. 
همچنين بنابه اعلام س��خنگوي گمرك، ۲۳۵تن 
توپ فوتبال به ارزش ۲۷۲هزار و ۶۳۹دلار تا پايان 
دي ماه سال جاري صادر شده است. بنابر آمارهاي 
گمرك، صادرات س��اير توپ ه��اي قابل باد كردن 
۲۲تن و ۲۵۱كيلو به ارزش ۳۱هزار و ۴۴۵دلار در 

۱۰ ماهه امسال گزارش شده است. 

انجمن قطعه سازان تهران: 
روند توليد خودرو مختل مي شود 

انجمن قطعه سازان استان تهران طي نامه اي به مديران 
عامل ايران خودرو و س��ايپا به عنوان ۲ خودروساز برتر 
اين صنعت در كشور اعلام كرد: مطالبات سررسيد شده 
از ۲ شركت، از ۱۵ هزار ميليارد تومان فراتر رفته است. 
ضمن اينكه در تسهيلات خريد دين با زنجيره تامين نيز 
همكاري هاي لازم از سوي بانك ها صورت نگرفته است. 
در اين نامه كه با امضاي اميرحسين جلالي نايب رييس 
اين انجمن منتشر شده است، با اشاره به اينكه روزهاي 
پاياني سال هزينه شركت ها به اوج مي رسد بيان كرد: 
تعديل قيمت بسياري از قراردادها هنوز به روز رساني 
نشده است .همچنين برنامه زمان بندي در خصوص 
پرداخت مطالبات ترتيب داده نش��ده اس��ت.  انجمن 
قطعه سازان استان تهران با تاكيد بر اين نكته كه تاخير 
در تامين و تدارك مواد اوليه، ديون پيمانكاران و دستمزد 
كاركنان موجبات نگراني سازندگان را از كمبود نقدينگي 
فراهم كرده است افزود: احتمال مي رود كه اين موضوع 
برنامه هاي افزايش توليد و حتي ادامه روند فعلي را در 
س��ال آينده با اختلال روبرو كند. در پايان اين نامه از ۲ 
خودروساز مورد خطاب خود درخواست شده تا هر چه 
زودتر دستورات مقتضي در زمينه اين موضوع را صادر 
كنند تا در ادامه آن زنجيره تامين بتواند بيش از پيش در 

جهت تحقق اهداف بلند اين ۲ شركت تاثيرگذار باشد.

تصويب بودجه ۱۳ هزار و ۴۹۳ 
ميليارد توماني شهرداري اصفهان

بودجه ۱۴۰۱ ش��هرداري اصفهان به مبلغ ۱۳ هزار و 
۴۹۳ ميليارد تومان يكشنبه يكم اسفندماه در جلسه 
علني شوراي اسلامي شهر اصفهان به تصويب رسيد. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، 
بودجه سال ۱۴۰۱ ش��هرداري اصفهان ۲۶ دي ماه به 
ش��وراي شهر ارايه شد و سپس در بازه زماني يك ماهه 
در شوراي اسلامي شهر با حضور كارشناسان و نخبگان 
اصفهان مورد بررسي قرار گرفت. اين بودجه يكشنبه 
يكم اسفندماه با مبلغ ۱۳ هزار و ۴۹۳ ميليارد تومان در 
جلسه علني شوراي شهر به تصويب رسيد. طبق گزارش 
شهردار اصفهان، سه هدف كلان شامل »كاهش آلودگي 
هوا«، »ارتقاي جايگاه شهر با توجه به حوزه گردشگري و 
فرهنگ« و »افزايش بهره وري سازماني« در تدوين اين 

بودجه مورد توجه قرار گرفته است.

مشتريان در انتظار مذاكرات، خريد خود را به تعويق انداخته اند

در ۱۰ ماهه امسال

ريزش قيمت خودرو با سيگنال وين 

بيش از ۴ ميليون دستگاه لوازم خانگي توليد شد
بر اس��اس آمار وزارت صمت توليد انواع لوازم خانگي بزرگ 
با افزايش ۱۰.۱ درصدي به بيش از چهار ميليون دس��تگاه 
رسيده است. جديدترين آمار منتش��ر شده از سوي وزارت 
صمت نشان مي دهد كه در ۱۰ ماهه امس��ال از ۲۸ كالاي 
منتخب صنعت��ي، توليد ۱۸ كالا بين ۰.۴ ت��ا ۷۱.۸ درصد 
افزايش يافته است. در اين مدت توليد پنج كالا بيش از ۲۰ )تا 
۵۰ درص��د(، چهار كالا ۱۰ تا ۲۰ درصد و ۹ كالا كمتر از ۱۰ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش داشته و توليد 

۱۰ كالا نيز كاهش يافته است.

     وضعيت توليد لوازم خانگي
بر اساس اين آمار در ۱۰ ماهه امسال توليد كاميون، كاميونت 
و كشنده بيشترين افزايش را داشته و با بيش از ۷۱.۸ درصد 
افزايش به ۸۹۱۴ دستگاه رسيده است. در اين ميان دو كالاي 
ديگري كه بيشترين افزايش توليد را داشتند شامل چرم با 
۳۷.۹ و روغن ساخته شده نباتي با ۳۳.۷ درصد افزايش است.

به گزارش ايس��نا، توليد روغن نباتي در در ۱۰ ماهه امسال 
به بيش از يك ميليون و ۶۷۴ هزار تن رس��يده است. توليد 
روغن در بيشتر ماه هاي سال قبل بيشترين كاهش را نسبت 
به ساير كالاها داشت. بر اساس نامه دبير ستاد تنظيم بازار، 
كارخانه هاي توليدي در سال جاري بايد نسبت به توليد ماهانه 
۱۸۰ هزار تن روغن كه ۱۲۰ هزار تن در بخش هاي خانوار، 
۲۵ هزار تن در بخش صنف و ۳۵ هزار تن در بخش صنعت 
خواهد بود، اقدام كنند. اين آمار در ش��رايطي منتشر شده 
كه ماه گذشته اخير اظهارات مديران برخي صنايع از جمله 
كنسرو و شيريني و شكلات حاكي از كمبود روغن منتشر 
شده بود. اما بر اساس آمارها، توليد و واردات اين محصول در 
سال جاري افزايش يافته و فعالان صنعتي نيز اخبار مربوط به 

حذف ارز ترجيحي را علت اين وضعيت مي دانند.
بر اس��اس اين آمار توليد انواع لوازم خانگي با افزايش ۱۰.۱ 
درصدي به بيش از چهار ميليون دستگاه رسيده است. از بين 
انواع لوازم خانگي توليد ماشين لباسشويي و يخچال و فريزر 

ب��ا ۲۳ و ۹ درصد افزايش به ترتيب به بيش از يك ميليون و 
۱۸۰ هزار و يك ميليون و ۸۵۳ هزار دستگاه رسيده است. 
توليد اين دو محصول در ۱۰ ماهه سال قبل نزديك به ۹۶۰ 
هزار و يك ميليون و ۷۰۰ هزار دستگاه بود. توليد كولر آبي 
هم در اين مدت ۵.۲ درصد افزايش يافته و به حدود ۹۱۳ هزار 
دستگاه رسيده است .در اين ميان توليد تلويزيون با كاهش 
جزئي ۰.۱ درصدي مواجه بوده و توليد آن در ۱۰ ماهه امسال 

معادل بيش از يك ميليون دستگاه بوده است.
امابا وجود افزايش توليد لوازم خانگي در سال جاري، در بازار 
شاهد كاهش قيمت نيستيم و حتي حدود دو هفته پيش 
قيمت برخي از انواع لوازم خانگي ۸ تا ۱۲ درصد افزايش يافت 
كه البته وزارت صمت توليدكنندگان را ملزم به بازگرداندن 
اين قيمت ها كرد. اخيرا سخنگوي انجمن توليدكنندگان 
لوازم خانگي افزايش ۳۹ درصدي حقوق و دستمزد، گران 
شدن قيمت جهاني مواد اوليه و افزايش نرخ ارز كه شش برابر 
نسبت به سال ۱۳۹۷ شده را از دلايل افزايش قيمت  عنوان 
كرد. گفتني است كه سال گذشته سرپرست معاونت امور 
بازرگاني داخلي وزارت صنع��ت، معدن و تجارت )صمت( 
ه��دف اين وزارتخانه را توليد ۱۱.۶ ميليون دس��تگاه لوازم 
خانگي در سال عنوان كرد، اما گفته بود كه تقاضا در اين بازار 
حدود ۱۲.۵ ميليون دستگاه و بخش اعظم آن در بخش لوازم 
خانگي كوچك است. از جمله مهم ترين كالاهاي ديگري كه 
توليد آنها افزايش داشته نيز مي توان به اتوبوس و ميني بوس 
و ون، كمباين، انواع كاغذ، تراكتور، انواع سواري، پتروشيمي، 
روغن موتور به ترتيب با ۲۹.۹، ۱۰.۸، ۵.۳، ۵.۱، ۱.۱، ۲.۱ و ۴.۲ 
درصد افزايش اشاره كرد. از بين ۲۸ كالاي منتخب صنعتي 
توليد ۱۰ كالا كاهش داشته كه بيشترين كاهش مربوط به 
الياف اكريليك با ۷۵.۴ درصد، سموم دفع آفات نباتي با ۲.۸ و 
الكتروموتور با ۱۷.۵ درصد كاهش بوده است. كمترين كاهش 
توليد نيز مربوط به انواع تلويزيون با ۰.۱ درصد بوده اس��ت. 
وانت، پودر شوينده و انواع كفش نيز ديگر كالاهايي است كه 

توليدشان در اين مدت كاهش يافته است.

اولین دستگاه گرانول پاش خودکار در کشور 
به دس�ت توانمند جوان�ان متخصص فولاد 

خوزستان ساخته شد.
تش�دید تحریم ه�ای ظالمانه از یک س�و و 
خروج شرکت های خارجی و عمل نکردن به 
تعهداتشان از سوی دیگر، جوانان غیرتمند 
فولاد خوزس�تان را بر آن داشت که با پیروی 
از منویات رهبری و در مسیر تحقق شعار ما 

می توانیم، کاری کنند کارستان. 
اینب�ار س�خن از مهندس�ی معک�وس و 
بومی س�ازی نبود، بلکه تبل�ور دانش فنی و 
اعتماد به جوانان و یاری جستن از شرکت های 
دانش بنیان، به ساخت دستگاه گرانول پاش 
خودکار ختم ش�د و معن�ی اش ایجاد دانش 
فنی و دس�تیابی به توانایی ساخت دستگاه 
است. دستگاهی که تولید آن تنها در اختیار 
شرکت های چند ملیتی اروپایی و آمریکایی 
است. دس�تگاه گرانول پاش خودکار وظیفه  
پاش�ش گرانول مخصوص قالب ماشین های 

ریخته گری مداوم )اسلب( را بر عهده دارد. 
امی�ن ابراهیم�ی مدیرعامل ش�رکت فولاد 
خوزس�تان در گفت و گو با خبرن�گار روابط 
عمومی گفت: این دس�تاورد از س�ال ۱۳۹۸ 
و با تش�کیل گروه�ی از متخصص�ان فولاد 

خوزس�تان و همکاری ش�رکت دانش بنیان 
دانش پردازان میثاق شکل گرفت. 

وی افزود: از مهم ترین دلایلی که به س�اخت 
دستگاه گرانول پاش ختم ش�د، می توان به: 
تش�دید تحریم ها و دسترس�ی نداشتن به 
مش�ابه خارج�ی و باج خواهی ش�رکت های 

چندملیتی سازنده اشاره کرد. 
ابراهیمی تاکید داش�ت: در چنین شرایطی 
متخصصان فولاد خوزس�تان برای ساخت و 
بومی سازی این دستگاه اقدام کردند. نتیجه 
اعتماد به توانمندی داخلی، پس از دو س�ال 
تلاش مستمر به ساخت دستگاه گرانول پاش 

تمام ایرانی منجر شد.
وی اف�زود: مهم ترین ویژگی های دس�تگاه، 
قابلیت تولی�د انبوه و رفع نیاز ش�رکت های 
فولادسازی کشور اس�ت. مدت زمان اجرای 
طرح ۲۴ ماه بود که پ�س از گذراندن مراحل 
مختلف آزمایش�ی، سرانجام در شهریورماه 
۱۴۰۰، دستگاه در مسیر خط ریخته گری نصب 
و به بهره برداری رسید. بهینه سازی مصرف 
گرانول تا پنجاه درص�د، ضریب ایمنی قابل 
اطمینان و حذف نیروی انسانی از فرآیند خط 
ریخته گری)ایمن سازی فرآیند(، جلوگیری 
از خروج ارز و کاهش هزینه س�اخت از دیگر 

مزایای اجرای طرح هس�تند. نمونه خارجی 
دس�تگاه حدود پنجاه هزار یورو اس�ت که با 
احتس�اب هزینه های ارسال، به هفتاد و پنج 
هزار یورو معادل دو میلی�ارد و ۲۵۰ میلیون 
تومان می رس�د. در حالیکه هزینه ساخت و 
نصب و راه اندازی دستگاه گرانول پاش ایرانی 
شش�صد میلیون تومان معادل بیست هزار 
یورو است. از طرفی تامین قطعات و تضمین 
کیفیت محصول و در دسترس بودن سازنده، 

از دیگر مزایای ساخت به شمار می آید.
گ�زارش خبرنگار م�ا حاکی اس�ت، مراحل 
ایده، طراحی، س�اخت و در مدار قرار گرفتن 
دس�تگاه گرانول پ�اش ب�ا حمایت ش�رکت 
فولاد خوزستان، از سوی متخصصان بسیج 
سازندگی حوزه شهید بقایی فولاد خوزستان 
و با همکاری شرکت دانش بنیان دانش پردازان 

میثاق انجام شد.
گفتنی است: از دستگاه  گرانول پاش خودکار 
در کارگاه تخصص�ی س�ومین جش�نواره و 
نمایش�گاه ملی فولاد ای�ران ک�ه ۱۹ الی ۲۱ 
بهمن ماه در سالن همایش های هتل المپیک 
تهران برگزار ش�د، با حضور امین ابراهیمی 
مدیرعامل فولاد خوزستان و جمعی از مدیران 

شرکت های فولادی رونمایی شد.

 ساخت اولين دستگاه گرانول پاش خودکار در کشور 
به دست توانمند جوانان متخصص فولاد خوزستان

وقتی تبلور غيرت ايرانی تحريم ها را بی اثر می کند
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خبرروز

شناسايي ۱۵۳۴۰ بيمار جديد كرونايي در كشور 
بنابر اعلام مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت طي شبانه روز منتهي به چهارشنبه، ۲۲۷ تن ديگر به دليل ابتلا به كوويد۱۹ 
جان باختند. به گزارش ايسنا، از سوم تا چهارم اسفندماه ۱۴۰۰ و بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۵ هزار و ۳۴۰ بيمار جديد 
مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد كه دو هزار و ۳۳۳ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۶ ميليون و 
۹۹۸ هزار و ۹۷۵ نفر رسيد. متاسفانه در طول اين ۲۴ ساعت، ۲۲۷ بيمار كوويد۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
اين بيماري به ۱۳۵ هزار و ۷۲۶ نفر رسيد. خوشبختانه تاكنون ۶ ميليون ۵۶۱ هزار و ۳۷۶ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 

ترخيص شده اند. ۳۹۸۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.

خبر

اشتري: بايد تيغ پليس در تقابل 
با اوباش و سارقان تيز باشد

فرمانده كل انتظامي كشور با تاكيد بر اينكه بايد تيغ 
پليس در تقابل با اوباش و سارقان به خصوص در ايام 
نزديك به سال نو تيز باشد، گفت: هركسي كه رعب 
و وحشت ايجاد كند، پليس اجازه برخورد قاطع و 
قانوني با آن را دارد. سردار سرتيپ حسين اشتري 
روز چهارش��نبه درجريان بازدي��د از فرماندهي 
غرب استان تهران، اظهار كرد: برخورد با سارقان 
از اولويت ه��اي پلي��س خواهد ب��ود و موضوعات 
اقتص��ادي و فرهنگي و اجتماعي ب��ر اين امور اثر 
دارد و پليس با جديت در حوزه س��رقت بايستي 
اقدام مقابل��ه اي انجام ده��د. وي درباره موقعيت 
جغرافيايي غرب استان تهران افزود: اتصال غرب 
استان تهران و شهرس��تان هاي آن به شهر تهران 
از ويژگي هاي بارز و مهم اين منطقه است كه بايد 
در حوزه ارتقاء امنيت به اين منطقه توجه ويژه اي 
داشته باش��يم. فرمانده نيروي انتظامي كشور در 
خصوص راه اندازي گش��ت ۱۱۰ در غرب استان 
تهران، اذعان داشت: راه اندازي ۲۲۰ تيم ۱۱۰ در 
اين منطقه براي مردم بسيار مهم و دلگرم كننده 
است، بنابراين بايد در آموزش هاي حين خدمت 
و ارتقاء آمادگي جس��ماني كاركنان اهتمام ويژه 
ورزي��د. وي در خصوص مقابله ب��ا اوباش در غرب 
استان تهران بيان داش��ت: تيغ پليس در تقابل با 
اوباش و س��ارقان بايستي تيز باشد و هر كسي كه 
رعب و وحش��ت ايجاد كند، پليس اجازه برخورد 
قاطع و قانوني با آن دارد. سردار اشتري با اشاره به 
نزديك بودن ايام پاياني سال و افزايش مراجعات 
مردمي به مراكز خريد گفت: پليس بايد اقدامات 
هوشيارانه و پيش��گيرانه در حوزه سرقت داشته و 
برخورد با مجرمان بايس��تي اميدواركننده باشد. 
وي با بيان اينكه امنيت بالاترين و ارزشمندترين 
سرمايه در هر جامعه است، افزود: اگر امنيت نباشد، 
رشد و پيشرفت در حوزه هاي اقتصادي، سياسي، 
فرهنگي و اجتماعي حاصل نمي ش��ود. اين مقام 
ارشد انتظامي كشور به جرايم مهمي مانند سرقت 
و قاچاق مواد مخدر اشاره و اظهار داشت: پليس به 
صورت جدي به مقابل��ه با اينگونه جرايم پرداخته 
است. سردار اشتري در ادامه به تغيير ساختار جديد 
فرماندهي كل انتظامي از سوي مقام معظم رهبري 
)مدظله العالي( اشاره و تصريح كرد: ابلاغ ساختار 
جديد از س��وي رهبر معظم انقلاب اسلامي تغيير 
شگرفي در فرماندهي انتظامي كل كشور ايجاد كرد. 

رويداد

»قانون تسهيل ازدواج جوانان« از قوانين بسيار جامع 
و خوبي است كه اجراي كامل آن مي تواند تاثير مثبتي 
در افزايش ازدواج ها و جواني جمعيت در كشور داشته 
باشد و پاسخگوي بسياري از دغدغه هاي اصلي جوانان 
كه بيشتر مشكلات مالي و معيشتي و عدم توانايي در 
تهيه و تامين مسكن است، خواهد بود. به گزارش ايرنا 
از معاونت اجتماعي قوه قضاييه، سيده ناديا محمدپور 
رييس گروه حمايت از حقوق زنان و خانواده معاونت 
اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه گفت: 
نظارت بر حسن اجراي قوانين از وظايف مصرح دستگاه 
قضايي در اصل ۱۵۶ قانون اساس��ي است و بر همين 
اس��اس با توجه به ماموريت هاي سازماني و به منظور 
تسهيل گري، عملياتي نمودن »قانون تسهيل ازدواج 
جوانان« در دستور كار اين گروه قرار گرفت. وي بيان 
كرد: قانون تس��هيل ازدواج با ۱۳ ماده در سال۱۳۸۴ 
به تصويب مجلس رس��يد كه براي بهينه سازي درامر 
ازدواج و ارايه امكانات، تسهيلات و اشتغال به جوانان 
بسيار راهگشا اس��ت. همچنين وظايف دستگاه ها و 
نهادها بسيار شفاف تبيين ش��ده است؛ به طور مثال 
وظايفي كه مرتبط به صندوق اندوخته ازدواج جوانان 
و وظايف ثانويه است به صندوق اندوخته ازدواج جوانان 
مرتبط نيست. محمدپور ضمن اشاره به پيگيري مقام 
معظم رهبري درباره عملياتي نشدن اين قانون بعد از 
۱۴ سال گفت: اين گروه در سطح ستاد مكاتبه هايي را 
با معاون اول رياست جمهوري اسبق، كميسيون هاي 
فرهنگي، اجتماعي و حقوقي و قضايي مجلس شوراي 
اسلامي و سازمان بازرسي كل كشور انجام و پيگيري 
تصويب اساس��نامه و آيين نامه اجرايي صندوق و نيز 
پيگيري اجراي م��وادي از قانون كه من��وط به ايجاد 
صندوق مذكور را نمي باشد درخواست كرده است. وي 
درباره ماموريت ه��اي اين اداره گفت: گروه حمايت از 
حقوق زنان و خانواده در مهر ماه سال ۹۹ ذيل دفتر امور 
بانوان، كودكان و خانواده در معاونت ايجاد و برنامه هايي 

نيز در راس��تاي ماموريت هاي تعريف شده در دستور 
كار اين گروه قرار گرف��ت. محمدپور افزود: ماموريت 
اين گروه ناظر بر تش��كيل، تحكيم و تعالي خانواده و 
پيش��گيري هاي اوليه و ارتقايي است و كليه اقداماتي 
كه انجام مي شود در راستاي پيشگيري از بروز آسيب و 
ناهنجاري ها است. رييس گروه حمايت از حقوق زنان 
و خانواده اظهار كرد: به منظور تسهيل در عملياتي شدن 
اين قانون، دفتر امور زنان و خانواده معاونت اجتماعي 
پيگيري هاي لازم را به عمل آورد و با همكاري وزارت 
ورزش و جوانان اجراي اين برنامه، به صورت آزمايشي 
در شهرس��تان خمين از استان مركزي در نظر گرفته 
ش��د و معاونت اجتماعي و پيش��گيري از وقوع جرم 
دادگستري كل اس��تان مركزي با توجه به ظرفيت و 
تعامل خوب در آن استان، توانستند سند ائتلاف استاني 
را در جلسه شوراي پيش��گيري از وقوع جرم تدوين و 
نهايي كنند و براساس گزارش هاي واصله، دستگاه ها و 
نهادها وظايف خود را انجام داده اند و در آينده اقدامات 

انجام شده اطلاع رساني خواهد شد. محمدپور عنوان 
كرد: باتوجه به پيگيري هاي اخي��ر، آخرين اقدامات 
انجام شده درخصوص بازنگري )بند ۱ صندوق ذخيره 
اندوخته ازدواج جوانان( قانون تسهيل ازدواج جوانان 
توسط وزارت اقتصاد و دارايي با تشكيل كارگروهي در 
خصوص تدوين پيش نويس اين صندوق با مشاركت 
نمايندگان دستگاه ها و نهادهاي مسوول در دستور كار 
قرار گرفت كه جلس��ات آن به صورت مستمر در حال 
برگزار شدن است. وي ابراز اميدواري كرد با بازنگري 
در مواد اين قانون سند ائتلاف ملي در سطح ستاد نيز 
نهايي شود. محمدپور در پايان گفت: با توجه به نقش 
تس��هيلگري قوه قضاييه در عملياتي كردن بسياري 
از برنامه ه��اي ملي مي توان اميدوار بود كه در تعامل و 
همكاري با دستگاه ها و نهادها از جمله دفتر برنامه ريزي 
و توسعه اجتماعي جوانان وزارت ورزش بتوان گام هاي 
خوبي در راستاي انجام قانون تسهيل ازدواج جوانان 
برداشت و شاهد رشد فزاينده آمار ازدواج در كشور شد.

تسهيل ازدواج جوانان طي ۱۴ سال عملياتي نشد

محیطزيست

فرمانده يگان حفاظت س��ازمان حفاظت محيط 
زيس��ت گفت: با توجه به  روزهاي پاياني س��ال و 
تجارب سال هاي گذش��ته مبني بر افزايش خريد 
و فروش برخ��ي گونه هاي جان��وري و گياهي در 
معرض خطر انقراض با متخلفان برخورد مي شود. 
به گزارش ايرنا از سازمان حفاظت محيط زيست، 
س��رهنگ جمش��يد محبت خان��ي از فرماندهان 
يگان محيط زيست استان ها خواست تا با اقدامات 
پيش��گيرانه از وقوع تخلفات گونه هاي جانوري و 
گياهي پيش��گيري كنند. وي اظه��ار كرد: برخي 
گونه ه��اي جان��وري و گياهي در مع��رض خطر 
انقراض مانند سمندر لرس��تاني، لاله واژگون، مار 
آبي و لاك پش��ت از س��وي اف��راد فرصت طلب در 

سطح معابر، بازارهاي روز و پايانه ها خريد و فروش 
مي شود بنابراين از فرماندهان يگان محيط زيست 
اس��تان ها مي خواهيم براي افزايش سطح آگاهي 
عموم ش��هروندان و پيش��گيري از وقوع تخلفات 

گونه هاي گياه��ي و جان��وري، اقدام��ات لازم را 
انجام دهند. محبت خاني خاطرنش��ان كرد: يگان 
حفاظت محيط  زيست مانند سال هاي گذشته در 
برخورد با متخلفان، برخورد قاطع و قانوني خواهد 
داشت و اس��تفاده از ظرفيت هاي مردمي در تنوير 
اف��كار عمومي و كاهش س��طح تخلف��ات از ديگر 
برنامه هاي يگان حفاظت محيط  زيس��ت اس��ت. 
فرمانده يگان حفاظت س��ازمان حفاظت محيط 
زيست، انجام امور اطلاعاتي و عملياتي در جلوگيري 
از عرضه گونه هاي جانوري و گياهي توسط عوامل 
توزيع كننده در استان يا منطقه و انجام گشت هاي 
مش��ترك با نيروهاي انتظامي را از ديگر اقدامات 

يگان حفاظت محيط زيست كشور عنوان كرد.

برخورد يگان حفاظت محيط زيست با خريد و فروش گونه هاي جانوري و گياهي در خطر انقراض

رويخطخبر

علت پايين بودن آمارهاي »خشونت عليه مردان«
عضو هيات علمي گروه مددكاري اجتماعي دانشگاه 
علامه طباطبايي، با اش��اره به اينكه ميزان خشونت 
خانگ��ي عليه زنان و ك��ودكان به مراتب بيش��تر از 
گروه هاي ديگر است، گفت: مددكاران اجتماعي به 
دنبال اين هستند كه با اقدامات خود قربانيان خشونت 
خانگي از انزواي اجتماعي خ��ارج و ارتباط خود را با 
جامعه حفظ كنند. منصور فتحي در چهارمين كنگره 
آنلاين بين المللي و سي و ششمين همايش مددكاري 
اجتماعي در ايران با موضوع »مددكاري اجتماعي و 
ادغام اجتماعي«، اظهار كرد: آمار رس��مي در زمينه 
خشونت خانگي وجود ندارد اما آمارهاي غير رسمي 
و تماس هايي كه با خطوطي نظير اورژانس اجتماعي 
يا خطوط ديگر نظير خط »احيا« گرفته مي ش��ود 
نشان از رواج خشونت خانگي در جامعه و افزايش آن 
در پاندمي كوويد ۱۹ دارد. وي خشونت خانگي را بروز 
هر شكلي از خشونت توسط شريك زندگي يا ساير 
اعضاي خانواده دانست و براي آن انواع مختلفي نظير 
جسماني، رواني، جنسي و اقتصادي عنوان كرد. اين 
عضو هيات علمي دانشگاه علت آمار پايين خشونت 
عليه مردان را به عوامل متفاوتي از جمله شرمساري 
در پيگيري امر يا عدم پيش بيني سيستم حمايتي 
در اي��ن زمينه دانس��ت و ادامه داد: ش��اهد افزايش 
خشونت عليه س��المندان و افرادي نظير معلولان و 
بيماران خاص كه شرايط خاصي دارند، هستيم. وي، 
اعتياد، عدم مهارت هاي ارتباطي و كنترل خش��م، 

تجربه آزار در كودكي و انتقال بين نس��لي خشونت 
را از جمل��ه علل تداوم خش��ونت خانگي دانس��ت و 
اين را هم گفت كه افراد تجربه گر خش��ونت خانگي 
در كودكي، در آينده يا قرباني خش��ونت يا مرتكب 
خشونت خواهند بود. فتحي با بيان اينكه مددكاران 
اجتماعي نگاه سيستمي به مسائل دارند، تاكيد كرد: 
تمركز مددكاران اجتماعي صرفا بر قربانيان خشونت 
نيست بلكه مرتكبين خشونت نيز نيازمند مداخلات 
هس��تند. بايد عوامل اثرگذار بر خشونت شناسايي 
شده و يك هدف هوش��مندانه انتخاب شود. يكي از 
مواردي كه بايد به آن توجه داشت تشخيص نيازهاي 
افراد اس��ت تا خدمات مددكاران مبتني بر نيازهاي 
مراجعان باش��د. نگاه ما به مرتكبين خش��ونت نگاه 
مجرمانه نيس��ت. بايد بتوانيم دسترسي قربانيان به 

خدمات مددكاري را تسريع كنيم .

تكذيب شايعه تغيير فيلم هاي نوروزي
سخنگوي شوراي صنفي نمايش ضمن تكذيب شايعه 
تغيير در تركيب فيلم ه��اي اكران نوروزي گفت: هيچ 
فيلمي تا به حال از اكران نوروزي انصراف نداده و قطعا 
هفت فيلمي كه قبلا اعلام شده اند اكران خواهند شد. 
مرتضي شايسته در گفت وگو با ايرنا در پاسخ به سوالي 
درباره حواشي اكران نوروزي اظهار داشت: محدوديت 
۵۰ درصدي س��الن هاي س��ينما در نوروز امسال اجرا 
مي ش��ود و هيچ ي��ك از صاحبان آثار ب��ه اين موضوع 
اعتراضي ندارند. آنها با اطلاع از اين محدوديت داوطلب 
اكران فيلم ش��ان در اي��ام نوروز ش��ده  و اعلام آمادگي 
كرده اند. وي در پاس��خ به اين خبر كه شوراي سه نفره 
سازمان سينمايي تركيب اكران نوروز را قطعي ندانسته 
گفت: اين خبر كذب است و اساس��ا شورايي با عنوان 
شوراي سه نفره سازمان سينمايي وجود ندارد. همان 
هفت فيلمي كه قبلا اسامي ش��ان اعلام شده  در نوروز 
اكران خواهند شد. شايسته درباره قيمت بليت سينماها 
در ايام نوروز گفت: قيمت بليت تغييراتي خواهد داشت 
و متعادل مي شود. اين موضوع توسط آقاي محمدرضا 
فرجي مديركل نظارت بر عرضه و نمايش فيلم سازمان 
سينمايي و حبيب ايل بيگي معاون ارزشيابي و نظارت 
سازمان سينمايي اطلاع رساني خواهد شد. سخنگوي 
شوراي صنفي نمايش در پاسخ به اين سوال كه چرا در 

تركيب فيلم هاي امسال فيلم كمدي نداريم بيان كرد: 
شوراي صنفي نمايش از بين فيلم هاي موجود و داوطلب 
دست به انتخاب زده و نمي توانسته فيلمي را كه آماده 
نبوده انتخاب كند. به گزارش ايرنا، فيلم هاي روز صفر به 
كارگرداني سعيد ملكان، موقعيت مهدي ساخته هادي 
حجازي فر، لامينور به كارگرداني داريوش مهرجويي، 
مرد بازنده س��اخته محمدحسين مهدويان، علفزار به 
كارگرداني كاظم دانشي، قدغن ساخته مجيد مافي و 
شادروان به كارگرداني حسين نمازي در تركيب نوروز 
سال آينده روي پرده مي روند. اكران اين فيلم ها از روز 
۱۸ اسفندماه به صورت همزمان در سينماهاي سراسر 

كشور آغاز خواهد شد.

اولين پيامد طرد اجتماعي محروميت از 
حقوق شهروندي است و به هراندازه اين 
پديده در جامعه گس��ترش يابد اين افراد 
از دايره ش��مول دسترس��ي به حقوق شهروندي خارج 
خواهند شد. دومين پيامد ديگر محروميت از فرصت هاي 
اجتماعي ارزش��مند مانن��د تحصيل و كس��ب و كار و 
كوشش هاي فرهنگي و بسياري از فرصت هاي ديگر است 
و امكان دسترسي به آنها را نخواهند داشت.  محمد باقر 
تاج الدين خاطرنشان كرد: پيامد ديگر در طرد اجتماعي 
از دس��ت رفتن منزلت و پايگاه اجتماعي افراد اس��ت و 
منزلت اجتماعي است كه يك جايگاه مهم و ارزشمند 
براي افراد در پي دارد. چهارمين كنگره آنلاين بين المللي 
و سي و ششمين همايش مددكاري اجتماعي در ايران 
به مناسبت روزهاي ملي و جهاني مددكاري اجتماعي 
برگزار ش��د. محمد باقر تاج الدين در اين كنگره با اشاره 
به گرفتار شدن افراد در چرخه شوم فقر و محروميت از 
پيامدهاي طرد اجتماعي است، تصريح كرد: خروج از اين 
شرايط بسيار سخت خواهد بود. گرفتار شدن در چرخه 
آس��يب هاي اجتماعي نيز از ديگر موارد ناشي از اين 
شرايط است. محروميت از آزادي هاي اجتماعي نيز 
در خصوص افرادي كه دچار طرد اجتماعي مي شوند، 
صادق است. اين استاد دانشگاه بيان كرد: خارج شدن 
از داي��ره برابري اجتماعي نيز از ديگر آس��يب هايي 
است كه ش��امل حال طرد ش��دگان جامعه است و 
توزيع عادلانه ثروت و قدرت را نيز شامل نمي شوند. 
اضمحلال طبقه متوسط نيز در قالب بررسي شرايط 
طرد اجتماعي مطرح است و با خروج برخي افراد در 
قالب طرد شدگان، به مرور شاهد از بين رفتن طبقه 
متوس��ط خواهيم بود. پيامد ديگر افراد طردش��ده، 
فرسايش سرمايه هاي اجتماعي كشورها است و پيامد 
آخر مهاجرت هاي گسترده ناشي از اين شرايط است.

    لزوم جهاني كردن مددكاري اجتماعي
مالكلم پي��ن، نظريه پ��رداز معاصر حوزه م��ددكاري 
اجتماعي نيز با بيان اينك��ه كار مددكاران اجتماعي به 
مراقبت، كمك و مشاوره مرتبط است، گفت: مددكاري 
اجتماعي خود را با ارزش هاي اجتماعي انطباق مي دهد 

و در واقع تامين نيازهاي اجتماعي را به دنبال دارد. وي 
يادآور شد: توجه اصلي ما بر ارزش هاي فرهنگي و توسعه 
زندگي خانوادگي اس��ت كه مددكاري اجتماعي بايد 
بتواند منجر به افزايش روحيه افراد شود. رويه ها متاثر از 
كارايي مددكاري اجتماعي هستند و اهميت مددكاري 
اجتماعي از اين منظر داراي اهميت ويژه اي است. اين 
نظريه پرداز معاصر حوزه م��ددكاري اجتماعي با بيان 
اينكه تئوري م��ددكاري اجتماعي توجه كلي به حوزه 
رويه هاي ح��ل و فصل و ايجاد تغيير در زندگي ديگران 
دارد، خاطرنشان كرد: ايجاد تغيير بين افراد در زندگي 
بسيار مشكل است و براي اين مهم يكسري مقاومت ها 
وجود دارد و توجه به اهداف كمك مددكاران اجتماعي 
بسيار مهم است و ما بايد به شكلي رويه ها را پياده سازي 
كنيم كه نيت هاي دوگانه اي را موجب نشود. پين ادامه 
داد: ما به عن��وان مددكاران اجتماعي بايد بتوانيم براي 
افراد جايگاه��ي را در اجتماع ايجاد كنيم و ارتباط بين 
اف��راد، اماكن و جايگاه ها را تعري��ف و برقرار كنيم. بايد 
از طري��ق مهارت آموزي بتوانيم افرادي را كه توانايي 
كمتري دارند براي حضور در اجتماعي ترغيب كنيم 
و از اين راستا قدر افراد را بدانيم. وي تصريح كرد: در 
واقع يكي از ارزش هاي حوزه فعاليت هاي مددكاري 
اجتماعي در ارتباط با افراد جامعه، شمول اجتماعي 
اس��ت. تئوري هاي مددكاري اجتماعي في نفس��ه 
وارد جزييات مرتبط با اين حوزه مي ش��وند. در واقع 
مددكاري اجتماعي را مي توانيم از ديگران فرا بگيريم. 

    بستري براي شنيدن صداي كودكان 
وجود داشته باشد

در ادامه اين همايش، مرضيه تكفلي، عضو هيات علمي 
دانشگاه علوم توانبخشي و سلامت اجتماعي نيز گفت: 
نيازسنجي و اولويت دهي مسائل مرتبط با كودكان بايد 
در راستاي ادغام اجتماعي موردتوجه قرار گيرد و بايد 
بستري براي شنيدن صداي كودكان وجود داشته باشد. 
وي با بيان اينكه در ادغام اجتماعي، افراد قادر به ايفاي 
نقش در جامعه هستند، تصريح كرد: در رابطه با بحث 
تصميم گيري هاي فردي و جمعي مرتبط با كودكان بايد 
موضوع ادغام بررسي شود. در خصوص بعد نظري اينكه 

چگونه مي توان به مفهوم ادغام اجتماعي پرداخت بايد 
بحث ش��ود. بايد تمركز كنيم كه به نظريه هاي مرتبط 
به كودكان توجه داش��ته باشيم كه اين نظريات توسط 
بزرگس��الان طراحي شده اس��ت. تكفلي گفت: هرگاه 
نظريات مربوط به دوران كودكي را مطالعه مي كنيم بايد 
ببينيم كه تا چه حد تجربه زيستي كودكان مورد توجه 
در اين نظريه بوده است. مفاهيم نظري ما نياز دارند كه از 
ديدگاه كودكان و نوجوانان بررسي و نظارت آنان در اين 
نظريات ديده شود. اگر توسعه ادغام اجتماعي را در حوزه 
نظريات اجتماعي دنبال مي كنيم بايد روابط كودك را 
مورد تبيين قرار دهيم. در خصوص عوامل اصلي ادغام 
اجتماعي كودكان عدم دسترس��ي، نابرابري و فقر بايد 
مورد بررس��ي قرار گيرند. عضو هيات علمي دانش��گاه 
علوم توانبخشي و سلامت اجتماعي ادامه داد: نهادهاي 
اجتماعي در راستاي ايفاي نقش در حوزه ادغام اجتماعي 
مرتبط با كودكان بايد بس��ترهاي ك��ودكان و تعهدات 
اخلاقي اين حوزه را بشناس��ند. يونيسف دستورالعمل 
كلي در خصوص چارچوب اخلاقي كار درباره كودكان را 
طراحي كرده است. وي خاطرنشان كرد: سياست گذاران 
بايد به دنب��ال بازبيني سياس��ت هاي ك��ودكان در 
چارچوب پيمان نامه حقوق كودك باشند و تغييرات 
را در راستاي كاهش نابرابري براي كودكان در دستور 
كار داشته باشند. در سياست هاي كلان بايد آگاه سازي 
كودكان و بازبيني فرايندهاي سياست گذاري اين حوزه 
را مدنظر قرار داد. در رابطه با كودكان تجربه زيسته و 
ايفاي نقش در تمام فعاليت زندگي آنها بايد مدنظر 
باش��د و تصميم گيري هايي كه اين كودكان دارند 

در اين حوزه مورد بحث است.

    تاثير مددكاري اجتماعي
در شكل گيري آثار مثبت در جامعه

روري تروئل دبيركل فدراس��يون جهان��ي مددكاران 
اجتماعي نيز در اين كنگره اظهار كرد: فراگيري و ادغام 
اجتماعي نكته بسيار ارزشمند و پر مصداقي است و براي 
مددكاران بسيار مهم است. وي با بيان اينكه مددكاران 
اجتماع��ي بايد به ص��ورت گروهي كار كنن��د تا نقاط 
ضعف آينده را بهتر شناس��ايي كنند ادامه داد: اينگونه 

تجربيات خودش��ان را به ديگران گزارش مي دهند كه 
براي جلوگيري از بحران ها و پش��تيباني از مردم موثر 
است. اگر همه مددكاران اجتماعي به عنوان يك گروه 
واحد كار كنند و مددكاران اجتماعي بتوانند فلس��فه 
خودش��ان را پياده كنند در اين ص��ورت كار اين گروه 
بسيار موثرتر خواهد شد. تروئل تصريح كرد: بايد عقيده 
داشته باشيم به صورت منسجم در يك سازوكار فعاليت 
كنيم و چالش ها را بشناسيم تا مشكلات را حل كنيم، 
به مددكاران اجتماعي اعتقاد داريم و چشم انداز خوبي 
دارند زيرا حمايت از افراد آسيب پذير را انجام مي دهند و 
همه بايد به مددكاران اجتماعي براي مشاركت اجتماعي 
و انسجام اجتماعي كمك كنيم. آناماريا كمپيني رييس 
انجمن جهان��ي دانش��گاه هاي )م��دارس( مددكاري 
اجتماعي نيزگفت: م��ددكاران اجتماع��ي مي توانند 
افراد جامع��ه را توانمند كنند و بايد بدانيم كه اش��كال 
مختلف مددكاري اجتماعي مي تواند طرد اجتماعي را 
كاهش دهد. وي اف��زود: مددكاران بايد مداخلات خود 
را توس��عه دهند، مددكاران اجتماع��ي مي توانند افراد 
جامعه را توانمند كنند و بايد بدانيم كه اشكال مختلف 
مددكاري اجتماعي مي تواند طرد اجتماعي را كاهش 
دهد و در واقع بايد با استانداردس��ازي به دنبال افزايش 
كارايي باشيم و بايد بر مداخلات خوب متمركز باشيم. 
بايد خدماتي به كاربران ارايه كنيم كه موجب افزايش 

توانمندي افراد شود و ما بايد اعمال تغييرات اجتماعي 
و توسعه توانمندسازي افراد ضعيف را از طريق ابزارهاي 
مدل هاي عدالت اجتماعي مدنظر داشته باشيم. وي با 
اش��اره به اينكه تعريف بين المللي مددكاري اجتماعي 
نقش حرفه و ارتقاء تغيي��رات اجتماعي را بر حوزه رفاه 
و عدالت اجتماعي مطرح مي كند، گفت: بايد رويه هاي 
ضدتبعيض را ببينيم و در حيطه هاي ش��خصي نيز به 
دنبال غلبه بر مسائل از نظر آموزش باشيم. وي با بيان 
اينكه انجمن بين المللي مدارس مددكاري اجتماعي 
انتقال دهنده تعالي است كه در حقيقت بايد به دنبال 
ايجاد جامعه برابر باش��يم و اين سوال را مطرح كنيم 
كه چگونه دانشجويان را به تعهدات اجتماعي حساس 
كنيم، گفت: همچنين بايد خدماتي را در حوزه آموزش 
ارايه دهيم كه دانش علمي به آنها انتقال داده شود. وي 
ادامه داد: بايد به دنبال ظرفيت كاري دانشجويان فعال 
در حوزه مددكاري و حاضر در اين حوزه باشيم. راه هاي 
مختلفي براي آموزش در اين حوزه وجود دارد كه اجازه 
دادن به افراد براي انتقال تجربيات در حوزه مددكاري 
اجتماعي يكي از آنهاس��ت. به اين ترتيب مي توانيم 
تجربيات طرد اجتماعي را به اشتراك بگذاريم و در اين 
صورت مي توان به درك بيشتر دانشجويان اين حوزه 
كمك كرد. درك براي دانشجويان مي تواند كمك كند 

كه از نقطه نظر تئوري خارج شوند.

    مددكاري اجتماعي
 به دنبال توسعه و پيوستگي اجتماعي 

به گزارش ايسنا، فردين عليپور، عضو گروه مددكاري 
اجتماعي دانشگاه علوم توانبخشي و سلامت اجتماعي، 
نيز در اين كنگره با بيان اينكه در توانبخشي اجتماعي 
ب��ر كاركردهاي اجتماعي و بازگش��ت افراد به جامعه 
تاكيد ش��ده و هدف اصلي در اينجا افزايش مشاركت 
اجتماعي افراد است، تصريح كرد: مددكاري اجتماعي 
و توانبخشي اجتماعي در حوزه ادغام اجتماعي فعاليت 
دارد و مش��اركت گروه ه��دف در اي��ن حوزه ها ديده 
مي شود. اين در حالي است كه پس از هر حادثه و بحران 
براي تعادل بخشي بين نيازهاي رواني اجتماعي كوتاه 
و بلندمدت دچار چالش هستيم. موضوع توانبخشي 
مجرمان پس از بازگشت از زندان نيز با مسائل مختفي 
روبروست كه تاكيد بر مفهوم سرمايه اجتماعي و محيط 
و حمايت هاي اجتماعي در اين خصوص مطرح است. 
وي همچنين اين را هم گفت كه در افراد ضايعه نخاعي 
نيز مهم ترين چالش ها جامعه ناتوان كننده، محيط هاي 
عاري از موانع و ارايه ناكافي خدمات بش��مار مي روند. 
عليپور تاكيد كرد: براي توانبخشي اجتماعي راه زيادي 
در پي��ش اس��ت و در نهايت مددكاري و توانبخش��ي 
اجتماعي بايد در يك نگاه كل گرا درگير شوند و رفاه و 

فرصت هاي موجود در جامعه را افزايش دهند.

گزارش

سرنوشت طردشدگان اجتماعي

از اضمحلال طبقه متوسط تا فقر
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